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 هزينه و فايده 
حمايت هاي دولتي

پيش بيني وضعيت بهتر براي 
بورس در سال 1401

با توجه به محدوديت هايي 
كه در منابع اقتصادي وجود 
دارد، استفاده بهينه از آنها 
و به كارگيري ش��يوه هايي 
كه اتلاف مناب��ع را حداقل 
مي رساند بيشترين اهميت 
را دارد. يك��ي از طرح هايي 
كه در س��ال هاي گذش��ته 
محل بحث و جدل ب��وده و هيچ جمع بندي دقيقي 
نيز در رابطه با آن صورت نگرفت��ه بحث درباره ارز 

4200 توماني است.
بخش خصوصي در س��ال هاي گذشته بارها تاكيد 
كرده كه چند نرخي شدن ارز در بلندمدت به ضرر 
اقتصاد كش��ور است و باعث از بين رفتن شفافيت و 
ايجاد مش��كلات نظارتي مي ش��ود. ما در سال هاي 
گذشته نيز به وضوح اين اتفاق را ديده ايم كه برخي 
افراد از فضاي ايجاد شده به نفع منافع شخصي خود 
سوءاستفاده كرده اند و اين موضوع خود به مشكلي 

جديد تبديل شده است.
در كنار آن ما ش��اهد آن بوده ايم كه كالاهايي كه از 
اين ارز برخوردار ش��ده اند نيز افزايش قيمت قابل 
توجهي را تجربه كرده اند و عملا همراه با نرخ تورم 
گران ش��ده اند. اين به معناي آن اس��ت كه با وجود 
آنكه دولت هزينه قاب��ل توجهي را براي اين كالاها 
نهايي كرده اما در عمل مردم و اقش��ار كم درآمد به 

عنوان گروه هدف، از آن بهره نبرده اند. 
البته در اي��ن تحليل نبايد فرام��وش كنيم كه اين 
ارز قطعا در حوزه هايي اثر داش��ته و اگر بنا بر حذف 
ناگهاني آن باشد، قطعا تبعات خاص خود را به وجود 
خواهد آورد. با توجه به فشارهايي كه در سال هاي 
گذشته بر روي اقشار كم درآمد جامعه وجود داشته، 
قطع��ا نهايي كردن تصميمي كه يك فش��ار جديد 
ايجاد خواهد كرد به نفع اقتصاد ايران نخواهد بود و 

بايد تلاش كرد راهي ميانه پيدا شود.
در چني��ن فضايي همانطور كه تجربه بس��ياري از 
كش��ورهاي توسعه يافته نش��ان داده، نهايي كردن 
حمايت هايي كه به طور مستقيم اقشار كم درآمد را 
پوش��ش مي دهد اهميت فراواني خواهد داشت. در 
چنين چارچوبي از س��ويي حمايت هايي كه دولت 
انجام مي دهد و البته هزينه فراواني را نيز در بودجه 
ب��ه وجود م��ي آورد هدفمند خواهد ش��د و به طور 
مستقيم اقشار هدف را مورد اصابت قرار مي دهد و 
از سوي ديگر هزينه هايي مانند ايجاد رانت و فساد 
و كاهش شفافيت در اقتصاد ايران را به پايين ترين 
حد خود مي رساند. بايد منابع محدود را به بهترين 
ش��كل هزينه كرد و تصميم گيران اقتصادي بايد به 
اين موضوع به عنوان يك اولويت غيرقابل فراموشي 

نگاه كنند.

بازار به شدت تحت تأثير نگاه 
سياس��ي برجام قرار گرفته 
و خبرهاي مثبت بيش��تر از 
اخبار منفي بر روي آن تأثير 
مي گذارن��د. صنايع كوچك 
و كم بازده تر س��ال 1400، با 
رشد بس��يار ضعيف در حال 
جبران عقب ماندگي خود از 

ساير گروه ها هستند.
در گروه ه��اي بزرگ تر مانند پتروش��يمي ها و فلزات كه 
برخي از آنها سقف خود در س��ال 99 را هم پس گرفتند، 
ركود ايجاد ش��ده است و اين موضوع كاملًا قابل ملاحظه 
است. اين گروه ها تحت تاثير نرخ ارز قرار دارند كه با برجام 
در تضاد است. پس از ثبات در شرايط سياسي، فعالان بازار 
سرمايه بايد مس��اله ارز 4200 توماني را به شدت از دولت 
پيگير باش��ند. به دنبال حصول توافق در برجام، بانكي ها 
و خودرويي ها در سودآروي پيشرو خواهند بود. همچنين 
زمزمه هاي��ي از حذف ش��دن ارز 4200 توماني در برخي 
صنايع به گوش مي رسد. جريان نقدينگي و پول به دليل 
ساختار حاكم بر بازار و بحث تخصيص ارز 4200 توماني، 
در گروه هايي مانند دارويي و زراعتي مشاهده مي شود تا 

شرايط شفاف تر شود.
پيش بيني مي شود در اوايل سال آينده تكليف بسياري از 
مسائل مشخص خواهد شد تا معامله گران و سرمايه گذاران 
از معاملات نوساني خارج شده و به ديدگاه ميان مدت رو 
بياورند. در اين حالت، سرمايه گذاران با ديدگاه بهتري وارد 

بازار شده و به سودهاي بيشتر فكر كنند.
درم��ورد تاثير افزايش بهاي نف��ت و كاموديتي ها در بازار 
سرمايه، بايد گفت كه متاسفانه طي سال هاي گذشته در 
سرمايه گذاري بر روي صنعت نفت ضعيف عمل شده و در 
صورت خروج احتمالي قدرتي مانند روس��يه از مدار بازار 
نفت، ظرفيت هاي ايران مش��خص و محدود است. البته 
عربس��تان هنوز با افزايش توليدات خود موافقت نكرده، 
اما اگر حتي جايگزيني براي روسيه اتفاق بيفتد، ما شايد 
بتوانيم فقط از ظرفيت رشد قيمتي سود ببريم و دلار مدنظر 
به صورت كوتاه مدتي در بازار تزريق ش��ود. با اين حال، در 
بلندمدت رساندن توليد نفت به 10 ميليون بشكه طي روز 
يك روز در حد رويا است و برگشتن به سطح دوونيم ميليون 
بشكه بهترين حالت ممكن باشد. البته از اين تعداد، مقداري 

هم در داخل كشور مصرف مي شود. 
از طرفي ديگر، درم��ورد كاموديتي ها هم بايد بگوييم كه 
زنجيره تأمين شركت هاي بزرگ جهان پس از كرونا آسيب 
ديد و قيمت كاموديتي ها با رشد مواجه شدند. با بازگشت 
آرامش به جهان، اين نرخ ها بر اساس عرضه و تقاضا شكل 
گرفت. در صورتي كه قيمت كاموديتي ها در همين حوالي 
حفظ شده و برجام نيز احيا شود، بازار سرمايه در سال 1401 
به صنايع دلاري واكنش مثبت نشان بدهد و در كليت بازار 
ادامه در صفحه 2 وضعيت بهتري داشته باشيم.  

مجتبي ديباجمشيد عدالتيان 

يادداشت روز

شما در قبال مردم موظفيد
روز گذشته مردي را ديدم كه 
كاپشن خود را به كودك كاري 
بخشيد، كودك كه نه، نوجواني 
بود با يك تي ش��رت نازك در 
مقابل بادي كه مي وزيد و گوني 
روي دوشش را به هوا مي برد، 
مرد از ماشين پياده شد، پسر 
را صدا زد، جيب هاي كاپشن 
را خالي كرد و آن را از تن خودش درآورد و به تن پسرك 
گوني به دوش كرد. به همين سادگي، مهرباني هر جا كه 
باش��د حس خوبي به انس��ان مي دهد، حتي از تنها يك 
شاهد خسته از فشار كارهاي روزانه باشي، انرژي تازه اي 
در درونت مي دواند. پسرك خوشحال رفت، مرد با لبخند 
سوار ماشين شد و رفت، من هم با حالي خوب رفتم. اين 
مهرباني مردم اس��ت، ما هر چه باشيم، باز هم مهربانيم، 
باز هم در لحظه هاي سخت از گرفتن دست همنوع خود 

كوتاهي نمي كنيم. از اينكه قرص ناني را با ديگري تقسيم 
كنيم، ابايي نداريم، اما مساله اينجاست كه اين روزها اگر 
مهرباني كمتر شده، چون خيلي از آن مهربانان هم ديگر 
توانايي بخش��ش ندارند، چيزي براي بخشيدن ندارند، 
آنها هم اين روزها گرفتار تلخي روزگاري شده اند كه قرار 
بود چون شكر شود و نشد. هيچ كس مهرباني را وظيفه 
نمي داند، اما مس��وولان وظيفه دارند، در قبال تك تك 
مردم موظفند، براي اينكه شرايط و امكانات حداقل هاي 
زندگي را برايشان فراهم كنند، راي اينكه رفاه و آسايش 
را برايشان فراهم كنند، موظفند. اصلا مگر قرار نبود خادم 
مردم باشند، حالا چه شده كه حتي اعتراض بازنشسته ها 
هم مي ش��ود حرف هاي بي خود، چه شده كه مسوولان 
از الفاظي اس��تفاده مي كنند كه شأن و شأنيت مردم در 
آن ديده نمي ش��ود، س��گ هاي قلاده بلن��د، از كي تا به 
حال اصطلاح علمي ش��ده كه نماينده مجلس به جاي 
عذرخواهي كردن از مردم به خاطر به كار بردن اين لفظ 

آن را اصطلاح علمي مي داند و مي گويد خطابش به مردم 
نبوده بلكه به آنهايي بوده كه ب��ا طرح صيانت مخالفت 
كرده اند. مگر نه اينكه جمع كثيري از همين مردم مخالفان 
طرح صيانت هستند؟ چه مي شود كه نماينده مجلس به 
خودش اجازه مي دهد به مامور قانون س��يلي بزند و آن 
ديگري در مورد معلمان و اعت��راض آنها به عدم اجرايي 
شدن قانون رتبه بندي، حرف هاي ناشايست بزند، مردم 
را خطاب قرار دهند كه وضعيت كشور بد نيست اين شما 
هستيد كه سطح توقع تان را بالا برده ايد. چطور فرزندان 
ش��ما مي توانند با عن��وان آقا زاده در ينگ��ه دنيا زندگي 
لوكس و لاكچري داش��ته باش��ند، اما مردم نمي توانند 
در مملكت خودشان با عزت زندگي كنند و فقر و نداري 
نشود يكي از عوامل از هم پاشيده شدن زندگي هايي كه 
سال هاي س��ال دوام آورده بود. اينكه آن مرد لباسش را 
به نوجواني زباله گرد بخشيد، وظيفه اش نبود، حس نوع 
دوس��تي و مهرباني اش بود كه او را وادار به اين كار كرد، 

اما اگر ش��ما دستي از آس��تين خود بيرون نياوريد براي 
 رفع مشكلات اقتصادي و معيشتي مردم، به وظيفه تان 
عمل نكرده ايد. يادتان رفته كه قرار بود خادم ملت باشيد 
نه حاكم ملت. نمايندگاني ك��ه از قيمت اقلام خوراكي 
در سطح شهر خبر ندارند، نمايندگاني كه مي خواهند با 
اين دليل كه افزايش حقوق باعث افزايش تورم مي شود، 
كارگران را زير خ��ط فقر نگه دارند، نمي توانند خادمين 
صادقي باشند. اگر شما به كاري كه انجام مي دهيد ايمان 
داريد و مهم ت��ر از آن اگر علم و آگاه��ي كامل در زمينه 
مس��ووليتي كه به عهده گرفته ايد، داري��د، اين وظيفه 
شماست كه مانع از افزايش بي رويه تورم در كشور شويد، 
اين وظيفه شماست كه به عنوان نمايندگان مردم دولت و 
وزيران را خطاب قرار دهيد و از آنها بخواهيد شرايط رفاهي 
را براي همه مردم فراهم كنند. نه اينكه به جاي پشتيباني 
از حقوق كارگران كسري بودجه دولت را از جيب مردم و 

كارگر تامين كنيد.

زهرا سليماني|
در روزهايي كه توجه و تمركز افكار عمومي و رسانه هاي 
بين المللي متوجه تحولات اوكراين و ماجراجويي هاي 
روس��يه ق��رار دارد، به نظر مي رس��د حس��اس ترين 
سكانس هاي مذاكرات هسته اي ايران با كشورهاي 1+4 
و امريكا نيز از راه رسيده و دو طرف در حال سبك سنگين 
كردن، آخرين مطالبات خود در بطن گفت وگوها هستند. 
روز گذش��ته اوليانوف مذاكره كننده روسي از احتمال 
توافق در اواسط هفته آينده خبر داد؛ اظهارنظري كه روز 
جمعه از سوي نمايندگان فرانسه و انگليس نيز تكرار شده 
بود. بر اساس اين اظهارات، شواهد حاكي از آن است كه 
تمام توافقات لازم صورت گرفته، پرانتزهاي باز بسته شده 
و دو طرف به تصوير روشني از خواسته ها و دستاوردهاي 
خود دس��ت پيدا كرده اند، اما در اي��ن ميان تنها نكته 
باقي مانده، گزارشي است كه قرار است از سوي آژانس 
بين المللي انرژي اتمي در خصوص توان هسته اي ايران 
و ميزان پايبندي به تعهداتش ارايه شود. گزارش و تبادل 
مداركي كه گروسي و محمد اس��لامي اعلام كرده اند، 

حداكثر تا خردادماه به پايان خواهد رسيد.
 بلافاصله پس از انتشار خبر تبادل مدارك ميان ايران و 
آژانس تا خردادماه، برخي تحليلگران در فضاي عمومي 
اين پرس��ش را مطرح كردند كه با يك چنين شرايطي 
آيا امضاي برجام تا خردادم��اه به تعويق خواهد افتاد يا 
اينكه اين دو طرف توافق خواهند كرد توافق هسته اي به 
صورت دومرحله اي انجام گيرد. يعني در مرحله نخست، 
»امضاي توافق« در روزهاي پاياني اسفندماه1400، پاي 
برگه توافق بنشيند و »اجراي برجام«به خردادماه و بعد از 
رد و بدل شدن مدارك و اسناد مورد نياز و گزارش آژانس 
انجام شود. اين فرضيه زماني جدي تر شد كه گروسي در 
گفت وگوهاي رودرروي خود با محمد اسلامي، رييس 
سازمان انرژي اتمي همه توان خود را به كار گرفت تا به 
زبان فارسي، عبارتي ذيل عنوان»برجام« را به زبان بياورد. 
عباراتي كه دولت ابراهيم رييسي، طي ماه هاي اخير از 

اداي آن ابِا دارد و تلاش مي كند عناوين تازه اي را به جاي 
برجام استفاده كند. اما تاكيد گروسي بر استفاده از واژه 
برجام، جدا از همه ويژگي هاي پيدا و پنهاني كه داشت، 
برآمده از رويكردي اس��ت كه كش��ورهاي غربي تلاش 
مي كنند در خصوص مذاكرات در پيش بگيرند. هر اندازه 
كه دولت سيزدهم سعي مي كند، مذاكرات هسته اي با 
1+4 و امريكا را پرونده اي متفاوت با برجام، تصويرسازي 
كند، كشورهاي مقابل به دنبال تكرار نعل به نعل محتوايي 
هستند كه پيش از اين در توافقنامه برجام تجربه شده 
است. مبتني بر اين رويكرد است كه تحليلگران معتقدند، 
همانط��ور كه برجام به صورت دو مرحل��ه اي و با فاصله 
زماني حدودا 3ماهه عملياتي شده، روند احياي برجام نيز 
به صورت 2مرحله اي )يك مرحله امضاي برجام و مرحله 
بعد اجراي برجام( انجام مي شود. البته تحقق مجموعه اين 
ارزيابي ها، نيازمند گذشت زمان و نمايش سكانس هاي 
نهايي مذاكرات است تا مشخص شود نحوه امضا و اجراي 

برجام بر اساس چه مكانيسمي عملياتي خواهد شد.

  درخواست عجيب روسيه در مذاكرات
در ش��رايطي كه بس��ياري از تحليلگران فضاي كلي 
مذاكرات هسته اي ايران با كشورهاي 1+5 را مناسب 
ارزيابي مي كردند، ناگهان خبري در فضاي رس��انه اي 
منتشر شد كه روس ها خواستار تضامين كتبي از امريكا 
شده اند تا تحريم هايي كه امريكا عليه روسيه در ماجراي 
اوكراين اعمال كرده، مانع تجارت گسترده اين كشور با 
ايران ذيل برجام نشود. اظهارنظري كه باعث شد، برخي 
تحليلگران آن را گروكشي روس ها تحليل و تفسير كنند 
و آن را نوعي سهم خواهي با برگ ايران بدانند. لاوروف 
روز گذش��ته به خبرنگاران گفت: »ما به تضميني نياز 
داريم ك��ه اين تحريم ها به هيچ وج��ه روابط تجاري-

اقتصادي و س��رمايه گذاري را كه در توافق هس��ته اي 
تعيين شده است، تحت تأثير قرار ندهد. ما ضمانتنامه 
كتبي خواسته ايم كه روند كنوني آغاز شده توسط ايالات 

متحده به هيچ وجه به حق ما براي همكاري آزاد و كامل 
تجاري، اقتصادي و سرمايه گذاري و همكاري نظامي-

فني با ايران لطمه نمي زند.«درخواستي كه رويترز آن 
را غير سازنده خطاب كرد و اما ايرنا خبرگزاري رسمي 
دولت ايران، آن را نادرست ارزيابي كرد. هر كدام از اين 
روايت ها را كه درس��ت بدانيم، نمي توان اين واقعيت 
را انكار كرد كه اين درخواس��ت روس ه��ا مذاكرات را 
ب��ا چالش هاي جدي مواجه كرده اس��ت. البته برخي 
تحليلگران در داخل كشور اين درخواست را در راستاي 
منافع ملي ايران ارزيابي كردند، چرا كه ايران براي خريد 
سلاح و هواپيماي جنگي از روسيه، نيازمند تضاميني 
اس��ت كه بتواند تجارت آزادانه با روس ها داشته باشد. 
اما اين درخواست روس ها باعث شد لارنس نورمن در 
وال استريت ژورنال بنويسد: »درخواست هاي جديد 
روس��يه، مذاكرات احياي برج��ام را تهديد مي كند، 
چراكه مسكو اعلام كرده است كه ضمانت هاي كتبي از 
امريكا مي خواهد مبني بر اينكه تحريم هاي مربوط به 
اوكراين مانع از تجارت گسترده با ايران نخواهد شد. اين 
درخواست ها كه روز شنبه توسط سرگئي لاوروف، وزير 
امور خارجه روسيه مطرح شد، در حالي مطرح شد كه 
مقامات غربي و ايراني گفتند كه به دستيابي به توافقي 

براي احياي برجام نزديك هستند.«

  پيش بيني اوليانوف 
از زمان احتمالي حصول توافق در وين

نماينده روس��يه در مذاكرات وين گفت: احتمال دارد 
اواسط هفته آينده )ميلادي( به توافق دست پيدا كنيم.
ميخاييل اوليانوف، نماينده روس��يه نزد سازمان هاي 
بين المللي در وين روز جمعه به خبرنگاران گفت: ممكن 
است در اواسط هفته آينده به توافق برسيم. درخصوص 
آخرين تلاش ه��ا پيش از عبور از خ��ط پايان صحبت 
مي كنيم.بنابر گزارش رويترز، اوليانوف روز پنجشنبه 
نيز گفته بود كه فكر نمي كند مذاكرات شكست بخورد 

و احتمال برگزاري يك نشست در سطح وزرا به منظور 
توافق وج��ود دارد ام��ا او نمي تواند بگويد ك��ه آيا اين 
نشست روز شنبه، يكشنبه يا دوشنبه خواهد بود. اكنون 
مذاكره كنندگان يازده ماه است كه براي احياي توافق 
هسته اي 2015 تلاش مي كنند، توافقي كه بر اساس آن 
ايران در ازاي رفع تحريم هاي اقتصادي برنامه هسته اي 
خود را محدود كرده بود.روز جمعه نيز نمايندگان فرانسه 
و انگليس هم از حصول توافق در وين در آينده نزديك 
خبر داده بودند.اس��تفاني القاق مذاكره كننده ارش��د 
انگلي��س در صفحه توييتر خود نوش��ت: ما )به توافق( 
نزديك هستيم. مذاكره كنندگان تروئيكاي اروپا وين را 
براي مدت كوتاهي ترك مي كنند تا وزرا را درباره آخرين 
وضعيت )مذاك��رات( مطلع كنند. آنها ب��زودي آماده 
بازگش��ت خواهند بود. همچنين فيليپ ارِورا نماينده 
فرانسه در مذاكرات در پيامي توييتري نوشت: اميدوارم 
به سرعت براي رسيدن به نتيجه بازگرديم، چراكه ما به 
توافق بسيار نزديك هستيم.به گزارش رويترز، خروج اين 
ديپلمات ها از وين اين احتمال را به وجود آورده است كه 
امريكا و ايران كه به دليل امتناع تهران از ملاقات رو در رو 
به طور غيرمستقيم با يكديگر گفت وگو مي كنند، ممكن 
است براي مذاكره )مس��تقيم( با يكديگر آماده شوند. 
هرچند كه ديپلمات ها گفته اند چنين برنامه اي وجود 
ندارد.اوليانوف روز جمعه در اين باره به خبرنگاران گفت: 
تا آنجايي كه من مي دانم، ايراني ها آماده مذاكره مستقيم 
نيستند. حسين اميرعبدللهيان، وزير امور خارجه ايران 
نيز در گفت وگوي تلفني با جوزپ بورل مسوول سياست 
خارجي اتحاديه اروپا خاطرنش��ان كرد: ما براي نهايي 
كردن توافق خوب و فوري آمادگي داريم. اما لازمه اعلام 
توافق نهايي، رعايت كامل خطوط قرمز اعلامي ايران و 
ازجمله موضوع تضمين موثر اقتصادي است. بايد ديد 
نهايتا از دل اين منافع متفاوت و در برخي موارد متضاد آيا 
دو طرف راهي به سمت درك مشترك پيدا خواهند كرد 

يا اينكه توافق به زماني ديگر موكول مي شود.

مريم شاهسمندي

 بازارها با افت خريد و فروش 
به مذاكرات برجامي واكنش نشان دادند

گروسي با مقامات ايراني مذاكره كرد

بيانيه مشترك آژانس و سازمان انرژي اتمي ايران

 كاهش خريد دلار
با سيگنال مثبت مذاكرات وين

صفحه3 صفحه2

صفحه4

احياي برجام 
بدون توافق با آژانس ممكن نيست

لاوروف: از امريكا براي عدم نقض حقوق روسيه 
پس از احياي برجام تضمين كتبي خواستيم  

 سنگ بزرگ مسكو 
جلوي پاي برجام

افزايش حمايت ها تا سقف 250 همت

مجلس به دولت براي واردات خودرو 
مجوز داد

هرچند هنوز خبر دقيق و نهايي از سوي مجلس منتشر 
نشده و احتمالا تا زمان تصويب نهايي قانون بودجه، 
صحبت ها در رابطه با آن ادامه خواهد داشت اما به نظر 
مي رسد كه سرانجام نمايندگان مجلس نيز در برابر 
خواس��ته دولت كوتاه آمدند و پاي حذف ارز 4200 
توماني را امضا خواهند كرد. در صورتي كه نمايندگان 
اين جمع بندي نهايي را رسما وارد قانون بودجه كنند، 
رسما ارز ترجيحي كمي مانده به چهار سالگي اش با 
اقتصاد ايران وداع خواهد كرد. هرچند صحبت از ارز 
چند نرخي در اقتصاد ايران تازه نيست و دولت هاي 
مختلف در دوره هاي گوناگون حكم به ارز چند نرخي 
صفحه 2 را بخوانيد داده اند اما...  

نمايندگان خانه ملت به دولت مجوز واردات خودرو را 
دادند. براساس تصميم مجلس، دولت مي تواند در سال 
آينده، ۷0 هزار خودروي سواري دوگانه سوز، هيبريدي 
و برقي را براي سال 1401 وارد كند. ممنوعيت واردات 
خودرو مربوط به مصوبه شوراي هماهنگي اقتصادي 
سران سه قوه در سال 9۷ است، كه مهلت قانوني اين 
مصوبه در اوايل خرداد سال آينده به پايان مي رسد. در 
همين حال، رييس جمهور نيز اخيرا گفته بود كه بعد از 
گذشت 3 ماه اول سال 1401، واردات خودرو بايد آزاد 
صفحه 7 را بخوانيد شود؛ از اين رو...  

 ارز 4200 
بالاخره 

حذف شد؟!

استارت ورود 
خودروهاي خارجي 

انجمن اقتصاددانان ايران در بيانيه اي 
خطاب به سياست گذاران كشور 

خواستار شد

»رازموفقيت كشورهاي پيشرفته به لحاظ اقتصادي، 
تقويت انس��جام اجتماع��ي، س��رمايه اجتماعي و 
شايسته  سالاري واقعي است.« اين عباراتي است كه 
هيات رييسه انجمن اقتصاددانان ايران با استفاده از 
آنها تلاش مي كنند از يك طرف توجه سياست گذاران 
و از سوي ديگر، افكار عمومي جامعه ايراني را متوجه 
هنجاره��ا و ناهنجاري هايي كند ك��ه اقتصاد ايران 
در شرايط دش��وار فعلي، آنها را بايد مورد توجه قرار 
دهد. راهب��رد انجمن اقتصاددانان اي��ران به عنوان 
قديمي ترين تش��كل اقتصاددانان ايراني براي عبور 
از اين گردنه س��خت اقتصادي و رفاهي، بازگشت به 
ايده »شايسته سالاري« و دوري از برخوردهاي سلبي 
و بخشنامه اي با مقولات اقتصادي است. ايده اي كه 
براي نخستين بار در دولت اصلاحات، ابعاد و زواياي 
گوناگون آن تئوريزه شد و برنامه ريزي هاي عملياتي 
براي تحقق آن در دستور كار قرار گرفت. بعد از پايان 
دوران اصلاح��ات و ظه��ور و ب��روز دولت هاي نهم و 
دهم، اما اين ايده هاي اقتصادي و اصولي، جاي خود 
را به بخشنامه هاي خلق الساعه، تصميمات ناگهاني، 
فقدان شايسته سالاري و ساير موارد اينچيني دادند. 
موضوعي كه باعث ش��د، بيش از 800ميليارد دلار 
درآمدهاي نفتي كشور طي سال هاي 84تا92 در ورطه 
تصميم سازي هاي غلط راهبردي، نگاه هاي جناحي، 
حاشيه سازي غيرضروري، فسادها و اختلاس ها و...به 
باد رود و استفاده مناسبي از آن صورت نگيرد. بر اين 
اساس، انجمن اقتصاددانان ايران در شمايل نخستين 
و قديمي  ترين سازمان علمي وابسته به اقتصاددانان 
ايراني، امروز نيز كه نفت در آستانه صعود به قيمت هاي 
نجومي است و احتمال كسب درآمدهاي نفتي فزاينده 
ادامه در صفحه 6 بعد از...  

بازگشت 
به شايسته سالاري 

ولادت  با سعادت امام حسين )ع( و روز پاسدار را تبريك مي گوييم



هرچند هنوز خبر دقيق و نهايي از سوي مجلس منتشر 
نش��ده و احتمالا تا زمان تصويب نهاي��ي قانون بودجه، 
صحبت ها در رابطه با آن ادامه خواهد داش��ت اما به نظر 
مي رس��د كه س��رانجام نمايندگان مجلس نيز در برابر 
خواسته دولت كوتاه آمدند و پاي حذف ارز 4200 توماني 

را امضا خواهند كرد.
در صورتي كه نمايندگان اين جمع بندي نهايي را رسما 
وارد قانون بودجه كنند، رسما ارز ترجيحي كمي مانده به 
چهار سالگي اش با اقتصاد ايران وداع خواهد كرد. هرچند 
صحبت از ارز چند نرخي در اقتصاد ايران تازه نيس��ت و 
دولت ه��اي مختلف در دوره هاي گوناگ��ون حكم به ارز 
چند نرخي داده اند اما آخرين بار اين دولت روحاني بود 
كه مجبور به اجراي اين سياست شد. در بهار سال 97 و 
همزمان با آغاز گمانه زني ها درباره خروج ترامپ از برجام، 
نرخ دلار در بازار آزاد ايران روندي افزايشي گرفت و همين 
موضوع نگراني هايي را به وجود آورد كه با افزايش قيمت 
برخي كالاها، به طور خاص كالاهاي اساسي، مشكلاتي 

در معيشت مردم به وجود  آيد.
واقعيت اين پيش بيني ها خيلي زود خود را نش��ان داد. 
جايي كه نرخ تورم كه تك رقمي شده بود، با سرعتي قابل 
توجه دو رقمي شد و دولت را بر آن داشت تا براي حمايت 
از اقش��ار كم درآمد جامعه برنامه ريزي كند. يكي از اين 
برنامه ها در حوزه ارز اجرايي شد. دولت در كنار محدود 
كردن واردات و الزام صادركنندگان به بازگشت ارزشان 
به كش��ور، اعلام كرد كه براي واردات كالاهاي اساس��ي 
ارزي دولتي با نرخ ثابت 4200 تومان در نظر مي گيرد تا 
قيمت اين كالاها براي مردم افزايش پيدا نكند. با وجود 
اجراي اين سياس��ت در عمل مشخص شد كه حمايت 
جديد دولت بنا نيست چندان اثرگذار باشد. از سويي در 
مدتي كوتاه تعداد زيادي پرونده از فساد و سوءاستفاده از 
ارز 4200 توماني منتشر شد كه قوه قضاييه را مجبور به 
ورود به اين بخش ها كرد. از سوي ديگر قيمت كالاهايي 
ك��ه ارز دولتي دريافت مي كردند ني��ز همچنان به روند 
صعودي خود ادامه داد و به اين ترتيب مشكلات برطرف 
نش��دند. با گذشت زمان و در س��ال هاي بعد، كار از نظر 
اجرايي نيز با پيچيدگي هاي جديد مواجه شد. با توجه به 
تداوم روند صعودي ارز در بازار آزاد، دولت مجبور شد كه 
هزينه بسيار بيشتر نسبت به روزهاي ابتدايي براي اجراي 

اين سياست داشته باش��د. در سال جاري، مجلس براي 
شش ماه به دولت هشت ميليارد دلار اعتبار داده بود تا آن 
را صرف ارز ترجيحي كند اما اين عدد در همان ماه هاي 
نخست تمام شد و برخي گمانه زني ها از اين حكايت دارد 
كه دولت بايد تا پايان سال نزديك به 12 ميليارد دلار در 

اين حوزه خرج كند.
با توجه به همين مش��كلات بود كه دولت رييس��ي در 
نخس��تين لايحه بودجه خ��ود اعلام كرد كه اي��ن ارز را 
حذف خواهد كرد و توان اجراي آن را ندارد. در شرايطي 
كه به نظر مي رسيد مجلس نيز با اين طرح موافق است 
اما در نهايت نگراني نمايندگان از امكان ايجاد شوك هاي 
جديد تورمي باعث شد كميسيون تلفيق ضمن مخالفت 
با پيشنهاد دولت، اعلام كند كه در سال آينده نيز حدود 9 
ميليارد دلار اعتبار براي اين ارز در نظر گرفته است. با اين 
وجود در صحن علني مشخص شد كه در مجلس نيز نگاه 
يكساني به اين ارز وجود ندارد و با توجه به مخالفت هاي 
صورت گرفته بنا ش��د كه اين ارز بار ديگر در كميسيون 
تلفيق مورد بررس��ي قرار گيرد. روز گذشته و در جريان 
بررس��ي بودجه در مجلس دو خبر جديد در رابطه با ارز 
4200 توماني منتشر شد. يكي از آنها در مصوبات جديد 
مجلس قرار داشت. نمايندگان مجلس شوراي اسلامي 
در جلسه علني )شنبه( مجلس و در جريان بررسي موارد 

ارجاعي از كميس��يون تلفيق در بخش درآمدي لايحه 
بودجه 1401، جزو 2 بند الحاقي تبصره 1 لايحه بودجه 
را بررسي كرده و آن را به تصويب رساندند. بر اساس اين 
مصوبه؛ دولت و دستگاه هاي اجرايي موضوع ماده قانون 
مديريت خدمات كش��وري مصوب 1۳۸۶/7/۸ از جمله 
بانك مركزي مجاز به تخصيص، فروش، تهاتر يا مبادله 
منابع ارزي حاصل از صادرات نفت، گاز، ميعانات گازي، 
فرآورده هاي نفتي و گازي و ساير منابع به غير از نرخ سامانه 
معاملات الكترونيكي )ets( نيس��تند.به منظور پايش و 
كنترل بازار ارز، بانك مركزي مجاز است نسبت به عرضه 
ارز به نرخ حداكثر 2 درصد كم تر از نرخ سامانه معاملات 

الكترونيكي اقدام نمايد.
در صورت تصويب جزو 1 بند الحاقي 1 كه بخش هزينه اي 
لايحه به شمار مي رود، معادل مبلغ 9 ميليارد دلار موضوع 
رديف 1۸ جدول مصارف تبصره 14 اين قانون براي تامين 
كالاهاي اساس��ي، دارو و تجهيزات مصرفي پزشكي و بر 
اساس نرخ ارز ترجيحي اختصاص مي يابد. در كنار آن اما 
صحبت هاي نايب رييس كميسيون تلفيق از اين حكايت 
داش��ت كه مجلس در آخرين جمع بن��دي به حذف ارز 
دولتي رسيده اس��ت. حجت الاسلام محمدرضا ميرتاج 
الديني نايب رييس كميس��يون برنامه و بودجه مجلس 
شوراي اسلامي با اشاره به آخرين خبرها از تعيين تكليف 

ارز 4200 توماني در بودجه 1401 كل كش��ور گفت: با 
تصميم امروز مجلس در لايح��ه 1401 ارز ترجيحي با 
نرخ 4200 تومان نخواهيم داش��ت. وي افزود: دولت در 
لايحه پيش��نهادي ارز 4200 توماني را حذف كرده بود 
و به جاي آن حدود 17۸ هزار ميليارد تومان يارانه ريالي 
اختصاص داده بود كه ۶۶ همت آن براي جبران حذف ارز 
ترجيحي كالاهاي اساسي و 102 هزار ميليارد نيز براي 

خريد تضميني گندم و دارو اختصاص پيدا كرده است.
ميرتاج الديني عنوان كرد: كميسيون تلفيق مجلس يارانه 
ريالي دولت را به 250 هزار ميليارد رساند تا ميزان يارانه 
حمايتي در هر سه حوزه حمايت نقدي، خريد تضميني 

گندم و دارو افزايش پيدا كند. 
نايب رييس كميس��يون برنامه و بودجه با بيان اينكه 9 
ميليارد دلاري كه مجل��س تصويب كرد در حقيقت در 
قالب همين 250 هزار ميليارد تومان خواهد بود، گفت: 
البته اينجا ابهامي كه وجود داشت اين بود كه آيا 9 ميليارد 
دلار با ارز 4200 توماني باشد يا نرخ ETS كه با توجه به رد 
پيشنهاد يكي از نمايندگان مبني بر 9 ميليارد دلار با ارز 
4200 توماني، بنابراين صحبت ارز 4200 توماني تمام 
شد منتها حذف ارز 4200 توماني به معناي حذف يارانه 
نيست و يارانه به شكل ريالي به مصرف كننده نهايي كه 
مردم هستند در قالب كارت خريد كالا و نه يارانه نقدي 

اختصاص پيدا مي كند.
وي افزود: در حقيق��ت ۶۶ هزار ميليارد توماني كه براي 
جبران حذف ارز ترجيحي در بودجه سال آينده اختصاص 
داده ش��ده، به شكل كارت اعتباري خريد كالا در اختيار 

يارانه بگيران قرار خواهد گرفت. 
ميرتاج الديني با بيان اينكه دولت و بانك مركزي در حال 
آماده سازي زيرساخت ها براي اختصاص يارانه اعتباري 
براي جبران حذف ارز 4200 توماني هستند، گفت: هنوز 
ميزان ريالي يارانه اعتباري براي هر فرد مشخص نشده 
و دستورالعمل اجرايي آن بايد از سوي دولت اعلام شود.

بر اس��اس صحبت هاي او، مجلس ضم��ن افزايش رقم 
حمايت هاي دول��ت، موافق ح��ذف ارز 4200 توماني 
شده و احتمالا با حمايت هاي غيرنقدي اين ارز در سال 
چهارم فعاليت خود از چرخه خارج مي شود، موضوعي كه 
مي تواند براي دولت در سال آينده تبعات مثبت و منفي 

خاص خود را داشته باشد.

اخباررويداد ايـران2   Sun. Mar 6. 2022  2172   يكشنبه 15 اسفند 1400    3 شعبان 1443  سال هشتم    شماره 

جشن و مسافرت بلااشكال است
رييس جمهور با اشاره به ايام و اعياد پيش رو اظهار داشت: 
حضور در گردهمايي ها و جشن ها، رفتن به مسافرت 
و حض��ور در كاروان هاي راهيان نور ب��ا رعايت اصول 
بهداشتي بلااشكال است. آيت الله سيد ابراهيم رييسي 
در يكصد و نهمين جلسه س��تاد ملي مقابله با كرونا با 
تبريك اعياد ش��عبانيه گفت: به روال هر سال در ايام و 
اعياد پيش رو اجتماعات و گردهمايي هايي داريم كه با 
توجه به وضعيت شيوع بيماري كرونا، ستاد ملي كرونا با 
برگزاري اين مراسم ها با رعايت اصول و فاصله بهداشتي 
و زدن ماسك مخالفتي ندارد. رييس جمهور با بيان اينكه 
اولويت براي مسافرت و نيز حضور افراد در كاروان هاي 
راهيان نور نيز تزريق ۳ دز واكس��ن است، افزود: البته 
برابر تصميم ستاد ملي مقابله با كرونا، اگر كسي دز سوم 
واكسن را تزريق نكرد نيز مي تواند با ارايه نتيجه منفي 
آزمايش كرونا از خدمات اجتماعي استفاده كرده يا در 
گردهمايي ها حضور يابد و به سفر برود. رييسي با تاكيد 
بر اينكه سياست اعلامي ستاد ملي مقابله با كرونا اقناع 
عمومي براي تزريق ۳ دز واكس��ن كرونا اس��ت، اظهار 
داش��ت: با روش هاي مختلف تبليغي به مردم توضيح 
دهيد كه تزريق ۳ دز واكسن تا چه اندازه براي سلامتي 
خودش��ان و صيانت از س��لامتي ديگران موثر است. 
رييس جمهور با بي��ان اينكه از هر امكان و ابزار تبليغي 
اس��تفاده كنيد تا مردم ترغيب به تزريق واكسن كرونا 
شوند، تصريح كرد: فرمايش مقام معظم رهبري مبني 
بر اينكه دز سوم واكسن را تزريق كرده اند نيز مي تواند در 
ايجاد انگيزه و ترغيب مردم به واكسيناسيون بسيار موثر 
باشد. رييسي در ادامه با تاكيد بر لزوم ايجاد هماهنگي 
و انسجام در بخش اجرايي موضوع مقابله با شيوع كرونا 
خاطرنشان كرد: اينكه در عرصه علمي نظرات متفاوتي 
در خصوص شيوه هاي مقابله با كرونا وجود داشته باشد، 
نه تنها اشكالي ندارد، بلكه مي تواند منشأ نتايج مفيدي 
هم باشد، اما در عرصه عمل و اجراي دستورالعمل هاي 
مصوب بهداش��تي بايد يكپارچگي و هماهنگي كامل 
وجود داشته باش��د. رييس جمهور در بخش ديگري 
از س��خنانش به موض��وع يكسان س��ازي تعرفه هاي 
پرستاري اشاره و تاكيد كرد: اين موضوع مطالبه جدي 
جامعه پرستاري كشور است كه رهبري معظم انقلاب 
اسلامي نيز دو بار اجراي آن را مورد تاكيد قرار داده اند، 
لذا بايد هر چه سريع تر اجرايي شده و دستور ايشان با 
تاخير و كندي مواجه نشود. رييسي همچنين درباره 
نيازمندي هاي انبارهاي سازمان هلال احمر كشور گفت: 
سازمان هلال احمر يكي از مهم ترين نهادهاي امدادي 
كشور اس��ت كه انبارهاي آن هيچگاه نبايد با كاستي 
و نقص اموال مواجه باش��ند. اين نهاد امدادي بايد هر 
لحظه براي ارايه خدمات آمادگي كامل داشته باشد. 
رييس جمهور به موضوع صادرات واكسن كرونا اشاره 
كرد و اظهار داشت: وزارت بهداشت با لحاظ و تامين 
نيازمندي هاي داخلي نسبت به شناسايي بازارهاي 
هدف براي صادرات واكس��ن و نيز اهداي واكسن به 
كشورهايي كه توانايي خريد واكسن ندارند، اقدام كند.

قدرت آتش موشكي ايران 
هفت برابر شده است

فرمانده نيروي هوافضاي سپاه با تاكيد بر اينكه قدرت ما 
به صورت نمايي افزايش پيدا كرده است گفت: قدرت 
آتش موشكي وش��ليك هاي همزمان ما بيش از ۶ تا 7 
برابر شده است و زمان آمادگي ها و فاصله آمادگي براي 
شليك هم بسيار كاهش پيدا كرده است . به گزارش سپاه 
نيوز؛ سردار سرتيپ پاسدار اميرعلي حاجي زاده فرمانده 
نيروي هوافضاي سپاه در آيين رونمايي از دو پايگاه جديد 
موشكي و پهپادي سپاه كه همزمان با ايام فرخنده ماه 
شعبان و در آستانه روز پاسدار با حضور فرمانده كل سپاه 
انجام شد، اظهار كرد: ما بياني كه حضرت آقا به عنوان يك 
تكليف الهي به مجموعه سپاه و نيروهاي مسلح فرمودند 
مبني براينكه بايد قوي شويد؛ را به عنوان يك فرمان در 
مجموعه نيروي هوافضاي سپاه با جديت دنبال كرديم 
و با تلاش شبانه روزي و حمايت عزيزان موثر، بحمدالله 
توانستيم اين حركت را انجام بدهيم. وي افزود: هم اكنون 
در اي��ن پايگاه در لحظه مي توانيم ۶0 فروند پهپاد را به 
پرواز درآوري��م و به دليل آنكه برد اين پرنده هاي بدون 
سرنشين زياد است و محدود نيست؛ محدوديت هدف 
نداريم و هر هدف متخاصمي را مي توانيم مورد اصابت 
قرار دهيم. فرمانده نيروي هوافضاي سپاه با تاكيد بر 
اينكه قدرت ما به صورت نمايي افزايش پيدا كرده است، 
گفت: قدرت آتش موشكي وشليك هاي همزمان ما 
بيش از ۶ تا 7 برابر شده است و زمان آمادگي ها و فاصله 
آمادگي براي ش��ليك هم بس��يار كاهش پيدا كرده 
است . سردار حاجي زاده حرف زدن دشمن از قدرت 
پهپادي سپاه را نشانه افزايش تنوع قدرت ايران توصيف 
و خاطرنشان كرد يك روز دشمن از هسته اي ما حرف 
مي زند چنديست راجع به موشكي مي گويد و اين يعني 

قدرت سياسي آنها توزيع شده است.

روسيه درباره برجام
تضمين خواست

وزير امور خارجه روسيه امروز شنبه در اظهاراتي درباره 
تحريم هاي اعمال شده امريكا عليه مسكو در پي حمله 
به اوكراين، گفت روسيه تضميني مي خواهد كه روابط 
اقتصادي  تحت برجام اين كشور با ايران از اين تحريم ها 

مصون بمانند.
به گزارش رويترز، س��رگئي لاوروف وزير امور خارجه 
روس��يه در جمع خبرنگاران درباره تحريم هاي جديد 
اعمال شده امريكا عليه روسيه در پي حمله اين كشور به 
اوكراين گفت: ما تضميني مي خواهيم كه اين تحريم ها 
به هيچ وجه روابط تجاري-اقتصادي و سرمايه گذاري 
مقرر در برنامه جامع اقدام مش��ترك )برجام( را تحت 

تاثير قرار نمي دهد.
او در اين ب��اره ادامه داد: ما خواس��تار تضميني كتبي 
ش��ده ايم كه روند فعلي آغاز ش��ده توس��ط امريكا به 
هيچ وجه به حق ما براي تجارت، همكاري اقتصادي و 
سرمايه گذاري و همكاري نظامي-فني آزاد و كامل با اين 

كشور اسلامي]ايران[ آسيبي وارد نكند.

ساز و كار فروش نفت
توسط بخش خصوصي

نمايندگان مجلس در مصوبه اي، سازوكار فروش نفت 
توسط بخش خصوصي را مشخص كردند. نمايندگان 
مجلس شوراي اسلامي در جريان بررسي موارد ارجاعي 
از كميس��يون تلفيق بودجه1401 در بخش درآمدي، 
بند ز تبصره 19 را تصويب كردند. بر اساس اين مصوبه، 
به منظور اجراي تكاليف اين قانون و در صورت درخواست 
دستگاه هاي اجرايي داراي اعتبار از محل مصارف عمومي 
دولت صندوق هاي بازنشس��تگي كشوري، لشكري و 
تأمين اجتماعي و همچنين اجراي م��اده )90( قانون 
اجراي سياست هاي كلي اصل چهل و چهارم )44( قانون 
اساسي، به دولت اجازه داده مي شود:  1- از طريق شركت 
ملي نفت ايران نسبت به تحويل نفت خام و ميعانات گازي 
صادراتي به اشخاص معرفي شده توسط دستگاه هاي 
اجرايي و صرفا پس از تاييد اشخاص توسط وزارت نفت و 
بر اساس قيمت روز صادراتي شركت ملي نفت ايران و در 
سقف منابع بند )ب( تبصره )1( اين قانون اقدام نمايد. 2- 
از طريق وزارت امور اقتصادي و دارايي نسبت به واگذاري 
سهام و سهم الشركه متعلق به دولت و شركتهاي دولتي 
در بنگاه هاي مشمول واگذاري به اشخاص معرفي شده 
توسط دستگاه هاي اجرايي و صندوق هاي بازنشستگي 
كشوري، لشكري و تأمين اجتماعي در سقف منابع رديف 
درآم��دي ۳10501 و ۳10502 اقدام نمايد. آيين نامه 
اجرايي اين بند توسط سازمان برنامه و بودجه كشور و 
با همكاري وزارتخانه هاي نفت، امور اقتصادي و دارايي، 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي و ساير وزارتخانه هاي ذي ربط 

تهيه و به تصويب هيات وزيران مي رسد.

طرح مجلس
براي اشتغال زايي و توليد

نمايندگان مجلس شوراي اسلامي منابعي را براي توليد 
اشتغال و كار آفريني در سال 1401 اختصاص دادند.

نمايندگان مجلس شوراي اسلامي در جريان بررسي 
موارد ارجاعي از كميسيون تلفيق لايحه بودجه 1401، 
پيشنهاد سيد شمس الدين حسيني در بند الف تبصره 
1۸ لايحه بودجه را بررس��ي ك��رده و در نهايت با اين 

پيشنهاد موافقت كردند.
بر اساس اين پيش��نهاد، در بند الف تبصره 1۸ لايحه، 
 مناب��ع زير جه��ت ايج��اد و افزايش توليد اش��تغال و 
كار آفريني و ارتقاي رشد اقتصادي اختصاص مي يابد: 

1-1. مبلغ ۸50 هزار ميليارد ريال از رديف 97550000 
اين قانون

2-1. 20 درصد از اعتبار قانون استفاده متوازن از امكانات 
كش��ور و توزيع عادلانه و رفع تبعيض و ارتقاي سطح 

مناطق كم تر توسعه يافته
۳-1. مبلغ 10 هزار ميليارد ري��ال از رديف 101005 

جدول شماره ۸ اين قانون
4-1. وجوه مربوط به بند ز تبصره 7 اين قانون

5-1. بازگشتي منابع تبصره 1۸ سال 1400 كه به رديف 
۳10۶02 واريز گرديده

۶-1. مولدسازي و منابع حاصل از فروش اموال منقول و 
غير منقول مازاد در سطح ملي و استاني

7-1. س��هم اس��تان ها از حقوق دولتي معادن و مازاد 
درآمد استاني

2- سازمان هدفمندسازي يارانه ها موظف است راسا 
نسبت به اختصاص و پرداخت باقي مانده مبلغ ۳20 هزار 
ميليارد ريال مندرج در رديف 2۸ مصارف جدول تبصره 
14 قانون بودجه س��ال 1400 كل كش��ور كه در سال 
مذكور اختصاص نيافته است و همچنين مازاد منابع 
حاصل از اجراي قانون هدفمند سازي يارانه ها نسبت به 
منابع پيش بيني شده در جدول تبصره 14 اين قانون را 
به حساب خزانه داري براي اهداف منظور در جزو 1 اين 
بند واريز نمايد. همچنين بند )و( تبصره ۶ قانون بودجه 
سال 1۳9۸ در سال 1401 تنفيذ و وجوه آن به منابع اين 
بند اضافه مي شود. نرخ سود سپرده گذاري منابع مذكور 
حداقل يك درصد و نرخ سود اعطاي تسهيلات متناسب 
با ميزان مشاركت منابع سيستم بانكي صندوق توسعه 

ملي و صندوق نوآوري و شكوفايي تعيين مي گردد.
نمايندگان مجلس در مصوبه اي، سازوكاري براي افزايش 

سرمايه دولت در بانك هاي دولتي تعيين كردند.
در جلسه علني نوبت عصر روز )شنبه( مجلس و در ادامه 
بررس��ي موارد ارجاعي از كميسيون تلفيق در بخش 
درآمدي لايحه بودجه، بند )ه�( تبصره 1۸ تصويب شد.

طبق اين مصوبه، به دولت اجازه داده مي شود تا سقف 
سيصد و پنجاه هزار ميليارد )۳50.000.000.000.000( 
ريال از سهام و سهم الشركه خود در شركت هاي دولتي 
و همچنين اموال منقول و غير منقول را صرف افزايش 

سرمايه دولت در بانك هاي دولتي نمايد.

ميزان اثرگذاري ارز 4200 توماني
»علي اصغر خاني« عضو كميسيون تلفيق لايحه بودجه، 
در پاسخ به سوالي پيرامون آخرين وضعيت ابقا يا حذف 
ارز 4200 در بودجه سال آتي، اظهار داشت: هنوز تصميم 
قطعي ب��راي اينكه ارز 4200 توماني حذف ش��ود، در 
مجلس گرفته نشده البته دولت در لايحه، نظرش اين 
است كه ارز 4200 توماني حذف شود. وي ادامه داد: در 
حال حاضر نظر ما اين است كه اگر بخواهيم ارز ترجيحي 
حذف ش��ود، حتما دولت جايگزيني داش��ته باشد تا 
عملياتي و اجرايي شود تا فشاري به مردم وارد نشود. مهم 
براي ما مردم هستند. مردم نبايد آسيب ببينند، خصوصا 

قشر ضعيف جامعه نبايد به اين گرفتاري نايل شوند.
اين نماينده مجلس ضمن اشاره به لزوم ارايه ضمانت 
عدم آسيب ديدن قشر ضعيف پس از حذف ارز ترجيحي 
از س��وي دولت، گفت: اگر تا آخرين روزهاي مربوط به 
تصميمات ما در خصوص بودجه، دولت نتواند راهكاري 
كارآمد و خوب ارايه بدهد، قطعا اعضاي مجلس مخالفت 
خواهند كرد. مگر اينكه مجلس را با ضمانت عدم آسيب 

ديدن اقشار ضعيف اقناع كنند.
عضو كميسيون تلفيق بودجه ادامه داد: اقناع مجلس 
براساس وضعيت اقتصادي مردم است، يعني با لايحه 

دولت، نبايد به مردم فشار وارد شود.

افزايش حمايت ها تا سقف 250 همت

گروسي با مقامات ايراني مذاكره كرد

ارز 4200 بالاخره حذف شد؟!

احياي برجام بدون توافق با آژانس ممكن نيست

پيش بيني وضعيت بهتر براي بورس در سال 1401

مدي��ركل آژانس بين الملل��ي انرژي اتم��ي پس از 
دي��دارش با ريي��س س��ازمان انرژي اتم��ي گفت: 
خوشحالم كه دوباره در تهران هستم. ما در جلسه مان 

تبادل نظر فشرده مثمرثمري را داشتيم.
رافائل گروسي در كنفرانس خبري مشترك با محمد 
اس��لامي گفت: از وقتي آقاي اسلامي در اين سمت 
اينجا آمدند ملاقات هاي مس��تمر داش��تيم و سعي 

كرديم موضوعات مختلف را حل و فصل كنيم.
وي اف��زود: همانطور كه آقاي اس��لامي گفتند چند 
موضوع خاص باقي مانده است كه بايد شفاف سازي 
مي كرديم و هر دو طرف هم تلاش كردند اما تا پيش 

از اين موفقيتي در اين زمينه نداشتيم.
گروسي گفت: تلاش كرديم عملگرايانه پيش رويم و 
متخصصان ما نظام مند تبادل نظر كردند چون ما در 

پايان به يك موفقيت نياز داريم.
مديركل آژانس افزود: اين مساله از چند جهت مهم 
است؛ بركسي پوشيده نيست الان مذاكرات مرتبط 
درباره احتمال بازگش��ت ايران و كشورهاي ديگر به 
برجام در جريان است و با توجه به اينكه مذاكرات ما 
موازي آن اس��ت اين دو روند به هم متصل و وابسته 
است. در صورتي كه ايران و آژانس درباره اين مسائل 
پادماني تفاهم نداشته باشند تصور اينكه يك توافق 

جامع مثل برجام محقق شود وجود ندارد.
گروس��ي گفت: مهم است به يك درك متقابل براي 
همكاري هاي فشرده در آينده برسيم تا متخصصان 
ما بتوانند درباره مسائل باقي مانده شفاف سازي كنند. 
نكته دوم كه اميدوارم رو به جلو باش��د اين است كه 
انرژي هس��ته اي قابليت فراوان دارد و براي توسعه 
كشورها بسيارمهم است. با در نظر گرفتن همه وقايع 
از جمله گرمايش زمين، ركود اقتصادي ناشي از كرونا 
به اين نتيجه مي رسيم توليد انرژي متناسب با محيط 
زيس��ت از جمله انرژي هسته اي بس��يار مهم است. 
وي  ادامه داد: براي حركت س��ريع به سمت آينده و 
همكاري ميان دو طرف بايد ب��ه آينده نگاه كنيم تا 
جامعه ايران از رفاه و پيشرفت در راستاي استفاده از 
انرژي هسته اي اس��تفاده كنند.  مديركل آژانس در 
پاسخ به اينكه چرا گزارش هاي آژانس قبل از انتشار 
رسمي از سوي برخي منتشر مي شود؟ گفت: من هم 
بارها اين س��وال را از خودم پرس��يدم. پاسخ من اين 
است كه برخي از اعضا به محرمانگي پروتكل ها توجه 
نمي كنند و قبل از اينكه گزارش رسمي منتشر شود 
آن را منتشر مي كنند. وي افزود: در رابطه با اين مساله 
و چگونگي  تقويت جلوگيري از انتش��ار گزارش ها و 

اسناد كارهايي را انجام داديم از جمله وب سايت امن. 
اما وقتي كس��ي قصد دارد رازي را برملا كند متوقف 

كردنش سخت است.
گروسي درباره تهديدات اسراييل نسبت به تاسيسات 

هس��ته اي ايران حتي اگر توافق حاصل شود؟ گفت: 
تمرك��ز آژانس ب��ر روي همكاري با ايران اس��ت. در 
اينگون��ه م��وارد از جمله رواب��ط ايران و اس��راييل 
مخاطرات اجتناب ناپذير اس��ت، اما آژانس فراتر از 

تعاملات سياسي و با آرامش و حرفه اي گري كار خود 
را انجام مي دهد.

گروسي در پاسخ به اينكه چرا بايد اسناد جاسوسي 
از سوي رژيم اسراييل مورد بررسي قرار گيرد؟ گفت: 
آژانس و كارش توسط هيچ كش��وري تحت تأثير و 
كنترل قرار نمي گيرد. مبناي قضاوت هاي ما مستقل 

از نظرات كشورهاست.
رييس س��ازمان انرژي اتمي پس از ديدار با مديركل 
آژان��س بين المللي انرژي اتمي گفت: مس��ائل باقي 
مانده كه در س��فرهاي گذش��ته ايش��ان و در وين 
گفت وگو شده بود را مرور و جمع بندي كرديم. محمد 
اسلامي در نشست خبري با رافائل گروسي در ادامه 
گفت: قرار شد تا مبادله مداركي كه بايد بين آژانس و 
ايران شود حداكثر تا خرداد ماه انجام و براي روز »باز 
اجرا« كه از مفروضات مذاكرات وين است اينها حل 
و فصل شود و همانطور كه در 2015 تصميم گيري 

شده بود اين مسائل هم بسته شوند.
وي ادامه داد: ترتيباتي پيش بيني كرديم تا حداكثر 
تا خرداد توافقات براي مبادله اسناد در چارچوب حل  
و فصل مس��ائل باقي مانده اجرا شود. وي افزود: مهم 
براي ما اين اس��ت و تاكيد ما اين است كه مسائل در 
روال طبيع��ي و در چارچوب مقرارت انجام ش��ود و 
لابي گري سياسي در اين مس��اله شاهد نباشيم و در 
يك مسير حرفه اي باشد. اسلامي گفت: اميدواريم اين 
نفوذ هايي كه بر سر راه كشور ما ايجاد كردند و نمونه 
بارزش اقدامات تروريستي و ترور دانشمندان هسته اي 
بوده است را ديگر شاهد نباشيم. اميدواريم در رفتار و 
تعامل جديد آقاي گروسي تلاش كنند برنامه توسعه 
اتمي ايران سرعت يابد به ويژه كه ايران براي فعاليت 
هسته اي خود برنامه بلندمدت دارد.  وي تاكيد كرد: 
آژانس بايد از ظرفيت و تكاليف قانوني خود براي كمك 
به توسعه برنامه صلح آميز هسته اي ايران استفاده كند 
و اميدواريم روند همكاري طبيعي و به دور از سياسي 
كاري باشد. وي در پاس��خ به سوالي درباره تهديدات 
رژيم صهيونيستي عليه برنامه هسته اي ايران گفت: 
رژيم جعلي اس��راييل مرتب ايران را تهديد مي كند و 
تاكنون نتيجه نگرفته و در آينده هم نخواهد گرفت. 
رييس س��ازمان انرژي اتمي اظهار كرد: موارد ادعايي 
بايد براي هميش��ه بسته شود و بيش از اين مزاحمت 
براي مردم ايران ايجاد نكند. براساس توافقي كه بين ما 
و آژانس حاصل شده و امروز بيانيه اي صادر مي شود تا 
خرداد اين را انجام مي دهيم و اگر كسي مزاحمتي سر 
راه ما ايجاد كند اختيار داريم از ابزار خود استفاده كنيم.

در صورتي كه وضعي��ت كنوني پايدار مان��ده و دلار 
نيز پس از احي��اي برجام در حوال��ي 25 هزار تومان 
تثبيت شود، ش��اهد روندي بهتر نسبت به 1400 در 
بازار سرمايه خواهيم بود. به نظر مي رسد گزينه هاي 

سود سازي براي افرادي كه به دنبال سود بيشتر از بهره 
بانكي هستند، در س��ال آينده مهيا شود. البته سود 
رويايي معنا ندارد و ب��ا توجه به پارامترهاي تحليلي، 
حركت هاي معقولي در بازار خواهيم ديد.  باتوجه به 

اينكه نشانه هايي از توافق در بازار اين روزها وجود دارد 
به نظر مي رس��د روند صعودي صنايع منتفع همانند 
بانكي ها و خودرويي ها همچنان ادامه يابد. همچنين 
انتظ��ار مي رود با اف��ت ن��رخ دلار، صنايع كوچك تر 

وضعيت بهتري نسبت به صنايع دلاري داشته باشند و 
در سال آينده با تثبيت شدن قيمت هاي جهاني بعد از 
جنگ پيش آمده در اوكراين، صنايع كاموديتي محور 

روند بهتري پيدا كنند و با سودآوري همراه شوند.

ادامه از صفحه اول

محمد اسلامي، معاون رييس جمهور و رييس سازمان انرژي اتمي ايران و رافائل گروسي، مديركل 
آژانلس بين المللي انلرژي اتمي جهت شفاف سلازي در خصوص مسلائل مطرح شلده در سلند 
GOV/52/2۰2۱ به تاريخ 2۶ آبان۱۴۰۰ )۱۷ نوامبر 2۰2۱( روي بيانيه مشترك زير به توافق رسيدند. 
سازمان و آژانس با هدف حل و فصل موضوعات توافق كردند، در ادامه همكاري خود همان طوري كه در 
بيانيه مشترك مورخ 5 شهريور ۱۳۹۹ )2۶ آگوست 2۰2۰( بيان شده است، همكاري ها و گفت وگوهاي 

بين خود را سرعت بخشيده و تقويت كنند.
در اين زمينه، سازمان و آژانس در خصوص موارد زير توافق كردند: 

۱- سازمان حداكثر تا 2۹ اسفند ۱۴۰۰ )2۰مارس 2۰22( توضيحات كتبي مرتبط با آن دسته از سوالات 
مطرح شده توسط آژانس در خصوص موضوعات مربوط به سه مكان كه ايران به آنها نپرداخته است 

را به همراه اسناد پشتيبان مربوطه به آژانس ارايه خواهد كرد.
2- ظرف دو هفته پس از دريافت توضيحات كتبي سلازمان و اسناد پشتيبان مرتبط با آن، آژانس 
اين اطاعات را مرور كرده و هر سوالي در مورد اين اطاعات دريافت شده را به سازمان ارايه مي كند.
۳- ظرف يك هفته پس از ارايه اطاعات به سازمان توسط آژانس در خصوص هر سوال ديگر در مورد 
اين اطاعات، آژانس و سازمان براي بررسي سوالات در تهران تشكيل جلسه خواهند داد. براي هر 

مكان جلسات جداگانه اي برگزار خواهد شد.
مديركل در نظر دارد با انجام فعاليت هاي مندرج در بندهاي ۱ تا ۳ بالا و به دنبال ارزيابي مربوطه توسط 
آژانس، نتيجه گيري خود را پيش از برگزاري شوراي حكام در خرداد ۱۴۰۱ )ژوئن 2۰22( گزارش كند.

بيانيه مشترك آژانس و سازمان انرژي اتمي ايران
بيا نيه



گروه بانك و بيمه |
نمايندگان مجلس با تصويب  بندي از لايحه بودجه كه به 
تعبير معاون سازمان برنامه و بودجه كلكسيوني از ايرادات 
بود، ۲۰۰ هزار ميليارد تومان تس��هيلات تكليفي در سال 
۱۴۰۱ ب��ه بانك ها تحميل كردند.در ادامه جلس��ه علني 
روز شنبه ۱۴ اسفند مجلس و در جريان بررسي بندهاي 
درآمدي لايحه بودجه، بررسي بند الحاقي ۵ لايحه بودجه 
در دستور كار مجلس قرار گرفت.كميسيون تلفيق با الحاق 
اين بند به لايحه بودجه، دولت را مكلف مي كرد ۲۰۰ هزار 
ميليارد تومان به بانك ها اختصاص دهد تا بانك ها در قالب 
تسهيلات به دس��تگاه ها براي اجراي پروژه هاي عمراني 
بپردازند.در پي اي��ن مصوبه، صالح آبادي رييس كل بانك 
مركزي در نامه به رهبر انقلاب نسبت به افزايش پايه پولي 
و ايجاد مشكلات براي بانك ها در پي اين مصوبه انتقاد كرد.

رهبر انقلاب نيز در تذكر بودجه اي به مجلس بر لزوم بررسي 
موضوع تاكيد كردند. در روزهاي اخير و در روند تصويب مفاد 
لايحه بودجه سال ۱۴۰۱ توسط مجلس شوراي اسلامي، 
موضوع تس��هيلات تكليفي بانك ها بسيار برجسته شده 
و مباحث گوناگوني حول آن ش��كل گرفته است.آنچه در 
اين ميان مهم تر بود و باعث طرح بيشتر موضوع شد، نامه 
رييس كل بانك مركزي به مقام معظم رهبري در خصوص 
عواقب تسهيلات تكليفي مازاد بر بانك ها و دستور ايشان به 
نمايندگان مجلس در خصوص تحميل تكاليف مالايطاق به 
بانك ها در لايحه بودجه سال ۱۴۰۱هشدار دادند.در ادامه 
رييس كل بانك مركزي به تشريح بيشتر موضوع پرداخت و 
گفت: در تبصره ۱6 لايحه بودجه سال ۱۴۰۱ و برخي ديگر 
از بندهاي اين لايحه در مجموع بيش از ۱3۰۰ هزار ميليارد 
تومان تسهيلات تكليفي براي بانك ها در نظر گرفته شده كه 
اين ميزان نسبت به تسهيلات پرداخت شده در سال جاري، 
افزايش چشمگيري داشته است. واقعيت امر اين است كه 
اين ميزان مازاد بر توان شبكه بانكي است و از ابتداي سال 
جاري تاكنون مجموع تسهيلات پرداختي شبكه بانكي 
حدودا ۲3۰۰ هزار ميليارد تومان بوده كه حدود 67 درصد 
آن مربوط به سرمايه در گردش بنگاه هاي توليدي بوده است. 
بنابراين اگر ما تكاليفي مازاد به شبكه بانكي تحميل كنيم اين 
امر منجر به ناترازي بانك ها، اضافه برداشت بانك ها از بانك 
مركزي، رشد پايه پولي و درنتيجه افزايش نرخ تورم مي شود.

به گفته پورمحمدي معاون سازمان برنامه و بودجه اين بند 
تكليفي ما لا يطاق به دوش دولت مي گذاشت و منابع آن 
قابل تحقق نبود.در پي اين انتقادات اين بند براي اصلاح به 
كميسيون تلفيق ارجاع شد. اما كميسيون تلفيق نيز اين بند 
را اصلاح نكرد و مجددا بر مصوبه خود اصرار نمود و اين بند 
را بدون اصلاح به صحن مجلس بازگرداند.در صحن علني 
مجلس جعفر قادري نماينده مردم شيراز پيشنهاد كاهش 
منابع اين بند از ۲۰۰ هزار ميليارد تومان به ۵۰ هزار ميليارد 
تومان را ارايه داد.پور محمدي معاون سازمان برنامه و بودجه 
نيز كه اين بند را كلكسيوني از ايرادات مي دانست، اعلام كرد، 
دولت با اين پيشنهاد موافق است.در پايان نمايندگان در 
صحن علني مجلس پيشنهاد قادري را به تصويب رساندند.
در ادامه جلسه علني نمايندگان بندهاي ديگري از لايحه 
بودجه را بررس��ي كرده و به تصويب رس��اندند. در جريان 
بررسي يكي از بندها، حاجي دليگاني عضو هيات رييسه 
مجلس اعلام كرد پيشنهاد قادري، نيازمند كسب دو سوم 
آراي موافق نمايندگان بوده اس��ت، اما طبق بررسي هاي 

مجدد، اين پيشنهاد مبني بر كاهش تسهيلات تكليفي از 
۲۰۰ هزار ميليارد تومان به ۵۰ هزار ميليارد تومان دو سوم 
آراي موافق را به دست نياورده است، لذا مصوبه كميسيون 
تلفيق پا بر جا است.كميسيون تلفيق در  بند الحاقي ۵ مصوب 
كرده بود، در راستاي تسهيل استفاده از ظرفيت ماده )۵6( 
قانون الحاق موادي به قانون تنظيم بخشي از مقررات مالي 
دولت )۱( مصوب ۱3۸۴/۸/۱۵ جهت تسريع در تكميل 
طرح هاي تملك دارايي هاي سرمايه اي، سازمان برنامه و 
بودجه كشور، وزارت امور اقتصادي و دارايي و بانك مركزي 
جمهوري اسلامي ايران مكلفند حداكثر تا يك ماه پس از 
تصويب اين قانون تا سقف ۵۰ هزار ميليارد تومان سهم هر 
يك از بانك ها و وزارتخانه ها را تعيين و تضمين بازپرداخت 
اصل و سود اين تسهيلات را به صورت جمعي )يكجا براي هر 
بانك و وزارتخانه( صادر و به بانك هاي عامل و وزارتخانه هاي 
ذي نفع ابلاغ نمايند. پس از صدور تضمين توسط سازمان 
برنامه و بودجه كشور، بانك هاي عامل مكلفند درصورت 
درخواس��ت تس��هيلات از س��وي وزارتخانه هاي ذينفع، 
حداكثر يك ماه پس از دريافت درخواست و قبل از شهريور 
ماه )فصل كاري طرح )پروژه( ها در مناطق سردسير( نسبت 
به پرداخت اين تسهيلات در وجه وزارتخانه يا شركت تابعه 
ذي نفع اقدام نمايند. مجوز ماده )۲3( قانون الحاق برخي 
مواد به قانون تنظيم بخشي از مقررات مالي دولت )۲( و ماده 
)۵6( قانون الحاق موادي به قانون تنظيم بخشي از مقررات 
مالي دولت )۱( براي تشخيص شرايط و توجيه برخورداري از 
تسهيلات بانكي فوق الذكر كفايت مي كند و بانك هاي عامل 
حق بررسي و كارشناسي مجدد طرح ها را ندارند. سقف هر 

طرح )پروژه( پنج هزار ميليارد ريال است.

تسهيلاتتكليفيبانكهاباعثتورمميشود
محمد فاضل كارش��ناس اقتصادي در اين زمينه گفت: 
اگر ما تكاليفي مازاد به ش��بكه بانكي تحميل كنيم اين 
امر منجر به ناترازي بانك ها، اضافه برداش��ت بانك ها از 
بانك مركزي، رشد پايه پولي و درنتيجه افزايش نرخ تورم 
مي شود.اغلب صاحب نظران و كارشناسان اقتصادي نيز 
در اين خصوص با بانك مركزي هم نظر بوده و تسهيلات 
تكليفي را موجب ناتزاري بانك ها و تورم مي دانند.در عرف 
بانكي، آن دسته از تسهيلاتي را كه بانك ها بنا به تكليف 
مراجع قانوني نظير مجلس ش��وراي اس��لامي، دولت و 

ساير نهادها به اقشار و طبقات خاصي از مردم پرداخت مي  
كنند، اصطلاحا »تسهيلات تكليفي« مي  گويند. تكليفي 
بودن بدان معناست كه بانك ها در اينگونه تسهيلات فاقد 
اختيار براي تخصيص منابع هستند و منابع »تسهيلات 
تكليفي« توسط قانونگذار به گروه  هاي هدف تخصيص 
داده و پرداخت مي  شود. بدين ترتيب، پرداخت »تسهيلات 
تكليفي« وظيفه قانوني بانك هاست و گريزي از آنها نيست.

در اين خصوص بايد توجه داشت كه بانك به عنوان يك 
بنگاه اقتص��ادي، بايد داراي كاركردي س��ودده بوده و به 
عنوان وكيل سهامداران و سپرده گذاران خود از سرمايه 
آنها صيانت كند. در واقع وظيفه اصلي بانك واسطه گري 
وجوه است بدين معنا كه منابع خود را در قالب تسهيلات 
به سمت فعاليت هاي سودده و مولد اقتصادي هدايت كند 
و س��ود حاصله را بين سهامداران و س��پرده گذاران خود 
تقسيم كند.تسهيلات تكليفي غالبا با نرخ سودي پايين تر 
از ساير تسهيلات پرداخت مي شود و از اين محل به ضرر 
بانك و به نفع وام گيرنده است.به بيان بهتر بانك در پرداخت 
تسهيلات تكليفي مجبور مي شود سپرده هاي مردم را كه 
با نرخ سود سالانه ۱۸ درصد از آنها تامين كرده است را با 
نرخ هاي پايين تر )۴ درصد، ۱۲ درصد و...( به وام گيرندگان 
پرداخت كند. در نتيجه بانك از اين محل متضرر شده و 
براي جبران اين ضرر مجبور مي شود از بانك مركزي قرض 
بگيرد، از آنجا كه ق��رض گرفتن از بانك مركزي به نوعي 
خط قرمز نظام پولي محس��وب شده و براي مواقع خاص 
در نظر گرفته شده است، نرخ سود قرض از بانك مركزي 
بر اساس ضوابط و مطابق با استانداردهاي بين المللي و با 
هدف جريمه بانك متخلف نرخ بالايي است و جبران آن 
براي بانك راحت نيست و از سوي ديگر از آنجا كه اين پول 
بدون پشتوانه است نوعي چاپ پول توسط بانك مركزي 
محسوب شده و با افزايش نقدينگي منجر به تورم مي شود.

در اين خصوص ذكر اين نكته نيز خالي از لطف نيس��ت 
كه قانونگذار غالبا از شبكه بانكي درخواست مي كند كه 
تسهيلات تكليفي را از محل سپرده هاي قرض الحسنه 
و جاري م��ردم پرداخت كند. پرداخت از محل س��پرده 
قرض الحسنه مشكلي براي بانك ايجاد نمي كند اما مبلغ 
سپرده هاي قرض الحسنه تكافوي حجم تسهيلات تكليفي 
را نمي دهد و پرداخت از محل سپرده هاي جاري نيز براي 

بانك امكانپذير نيست.

پرداختتسهيلاتتكليفي
ازمحلسپردههايجاريچهاشكاليدارد؟

حساب جاري يك حساب قابل برداش��ت است كه ابزار 
اصلي برداشت از آن، دسته  چك يا كارت بانكي است كه 
بانك به نام ش��ما صادر مي كند. شما مي توانيد با نوشتن 
مبلغ و تاريخ مشخص روي هر برگه چك، امكان برداشت 
از حس��اب را، با مش��خصات موردنظرتان براي ديگران 
فراهم كنيد. از آنجا كه ماهيت اين حساب، قرض الحسنه 
است و به موجودي آن سودي تعلق نمي گيرد، قانونگذار 
بانك ها را مكلف مي كند از محل مانده حساب هاي جاري 
نسبت به پرداخت تسهيلات تكليفي اقدام كند اما از آنجا 
كه ميزان مانده حس��ابهاي جاري ثابت نيس��ت و در هر 
لحظه از روز تغيير مي كند، بانك نمي تواند به پشتوانه آن 
تسهيلاتي پرداخت كند.به عنوان مثال فرض كنيد فردي 
در ابتداي يك روز ۱۰ ميليون تومان در حس��اب جاري 
خود داشته باشد و بانك به پشتوانه آن پول به فردي ديگر 
كه متقاضي وام است ۱۰ ميليون تومان وام بدهد. اگر فرد 
صاحب حساب در انتهاي روز يا هر ساعت از شبانه روز از 
طريق چك يا كارت بانكي خود قصد برداشت موجودي 
حسابش را داشته باشد، بانك با توجه به ماهيت حساب 
جاري بايد فورا پول آن فرد را بدهد و به دليل كمبود منابع 
مجبور مي شود اين مبلغ را از طريق اضافه برداشت از بانك 
مركزي با نرخ سود بالا پرداخت كند و از اين جهت متضرر 
مي شود.شايد بگوييد بانك مبلغ وام داده شده را با سودش 
در سررس��يد از وام گيرنده پس مي گي��رد و ضرر خود را 
جبران مي كند اما همان گونه كه اشاره شد نرخ سود پولي 
كه بانك از بانك مركزي قرض مي گيرد بالاتر از نرخ سودي 
است كه از وام گيرنده دريافت مي كند. اين نكته را نيز بايد 
متذكر شد كه ممكن اس��ت وام گيرنده اقساط خود را به 
موقع پرداخت نكند اما بانك موظف است كه بدهي خود را 
در زمان معين به بانك مركزي پرداخت كند.علاوه بر اينها 
پرداخت تسهيلات تكليفي از محل سپرده هاي جاري به 
گونه اي ديگر نيز به تورم دامن مي زند. در مثال قبلي وقتي 
بانك كسري منبع خود را كه بدليل دادن تسهيلات به فرد 
متقاضي ايجاد شده از طريق قرض از بانك مركزي جبران 
مي كند در واقع خلق پول انجام مي دهد. به عبارت ديگر 
۱۰ ميليون تومان نقدينگي در حس��اب مشتري وجود 
داشته، بانك آن مبلغ را وام داده و ۱۰ ميليون ديگر نيز از 
بانك مركزي قرض گرفته است بدين صورت ۱۰ ميليون 
اوليه بدون اينكه كالا و ارزش اف��زوده اي در ازايش ايجاد 
شده باشد تبديل به ۲۰ ميليون تومان مي شود. در ادامه 
نيز فرد وام گيرنده با ۱۰ ميليون خود نسبت به خريد كالا 
يا سپرده گذاري در بانك اقدام مي كند و در نهايت آن پول 
به سيستم بانكي برمي گردد و بانك بعدي نيز مشابه مورد 
قبلي رفتار كرده و آن مبلغ را وام مي دهد و ۱۰ ميليون ديگر 
به نقدينگي اضافه مي كند. در نهايت و بر اساس محاسبات 
ضريب فزاينده، ۱۰ ميليون ابتدايي با چرخش در سيستم 
بانكي و اقتصادي كشور قابليت رشد تا ۱۰ برابر را دارد كه 
اين موضوع به شكل محسوسي بر نقدينگي و تورم تاثير 
مي گذارد.لذا در مجموع مي توان گفت هرچند تسهيلات 
تكليفي با هدفي خير و در راستاي كمك به اقشاري خاص 
ابلاغ مي شوند اما وقتي ميزان آن متناسب با توان بانك ها 
نباشد خود را در نرخ تورم نشان داده و معيشت مردم يويژه 

همان اقشار خاص را تحت فشار قرار مي دهد.

نگاهيادداشت
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زيانهايتسهيلاتتكليفي
براياقتصاد

تخصيص مناب��ع به روش 
تس��هيلات تكليفي گرچه 
ممك��ن اس��ت مناف��ع و 
رضايت من��دي كوتاه مدت 
ايجاد كند اما از نگاه اقتصاد 
كلان، آس��يب هاي زيادي 
ب��ه اقتص��اد وارد مي كند. 
تسهيلات تكليفي همانطور 
كه از اس��مش پيداس��ت تكاليف و احكامي است كه 
خارج از ضوابط اعتباري بانك ها با اهدافي نظير ايجاد 
اشتغال،  تامين س��رمايه در گردش، حمايت از اقشار 
هدف و گروه هاي خاص،  اتمام برخي طرح ها و توسعه 
برخي برنامه هاي مد نظ��ر از طرف دولت ها و مجلس 
بر عهده بانك ها گذاش��ته مي شود كه بعضا اين منابع 
بايد به صورت قرض الحسنه يا با نرخ هاي سود كمتر از 
نرخ هاي متداول از طرف بانك ها پرداخت شوند. موضوع 
تسهيلات تكليفي گرچه بيش از دو دهه است كم و بيش 
متداول شده است اما بنا به برخي آمار مطرح شده حجم 
اين تس��هيلات در لايحه بودجه سال آينده به بيش از 
۵۰ درصد كل تسهيلات پرداختي شبكه بانكي در سال 
جاري مي رسد كه باعث نگراني هاي زيادي در محافل 
كارشناسي شده است. شايد دلايل حمايت از توسعه 
اين نوع تسهيلات و برنامه ها را بتوان در بخشي نگري 
و ع��دم توجه كافي به آثار و تبعات اين نوع تصميمات 
خلاصه كرد. گرچه هدايت منابع به سمت و سوي توليد و 
حمايت از اقشار كم درآمد و هدف و گروه هاي خاص يك 
هدف متعالي است و بايد براي آن چاره و منابع پايداري 
انديشيد اما هزينه كردن از جيب سيستم بانكي و منابعي 
كه از طرف مردم به بانك ها به عنوان امين و وكيل خود 
س��پرده اند نيز راه صحيح نب��وده و داراي آثار و تبعات 
اقتصاد زيادي است، گرچه زماني كه ارقام تسهيلات 
تكليفي، حجم و نسبت پايين داشته باشند به عنوان 
مثال در سطح ميزان سپرده هاي قرض الحسنه بانك ها 
باشند، با بيان ضرورت هاي اقتصادي و اجتماعي چه بسا 
بتوان وجود آن را توجيه كرد.  يكي ديگر از دلايل رشد 
اين نوع تسهيلات علاوه بر دوري از قوانين،  آيين نامه ها 
و بخشنامه ها، راحتي تامين مالي آن است زيرا زماني 
كه به دلايل مختلف از جمله كاهش درآمدهاي دولت 
نتوان منابعي را براي پيشبرد برخي امور كنار گذاشت، 
آس��ان ترين راه تامين آن از طريق تسهيلات تكليفي 
است. بايد توجه داش��ت كه تخصيص منابع به روش 
تسهيلات تكليفي گرچه ممكن است برخي منافع و 
رضايت مندي كوتاه مدت را ايجاد كند اما از نگاه اقتصاد 
كلان، آسيب هاي زيادي به اقتصاد وارد مي كند و زماني 
كه مابه التفاوت سود اين نوع تسهيلات و نرخ متداول را 
دولت تضمين كند اين اثرات شديدتر است.  بنابراين در 
شرايط نداشتن درآمد پايدار، افزايش پرداخت تسهيلات 
به صورت تكليفي باعث افزايش بدهي دولت به بانك ها 
و افزايش پايه پولي خواهد ش��د. در كن��ار آن اين نوع 
تسهيلات آسيب هاي ديگري به بانك ها وارد مي كند. 
در شرايطي كه بانك ها خود با ضعف كفايت سرمايه و 
ناترازي منابع و مصارف مواجه هستند، اعطاي تسهيلات 
تكليفي باعث مي شود كه عملا منابع مازاد براي ديگر 
برنامه ها از جمله اعطاي تسهيلات و سرمايه گذاري هاي 
متداول نداش��ته و در نتيجه باعث كاهش سودآوري، 
زيان ده شدن و كاهش قدرت رقابت آنها خواهد شد و 
متعاقبا بانك ها چه بسا درخواست خط اعتباري يا اضافه 
برداشت از بانك مركزي كنند كه در اين صورت نيز پايه 
پولي و نقدينگي مجددا افزايش خواهد يافت. بنابراين 
اثر قطعي افزايش شديد تسهيلات تكليفي جداي از 
ايجاد مشكلاتي نظير تشديد ناترازي بانك ها، كاهش 
كفايت س��رمايه، كاهش سود و كاهش رقابت و نهايتا 
كاهش كارايي ب��راي بانك ها، باعث افزايش پايه پول، 
افزايش نقدينگي و تورم خواهد ش��د كه آثار آن حتي 
از كسري بودجه نيز بالاتر است زيرا بر خلاف كسري 
بودجه تسهيلات تكليفي بالا علاوه بر افزايش پايه پول، 
 نقدينگي و تورم، اثرات منفي بر كارايي و عملكرد بانك ها 
نيز دارد و بانك ها بدون ترديد در نهايت اين اثرات منفي 
و ناكارايي را به كل اقتصاد و جامعه منتقل خواهند كرد.

پرداخت2ميليونفقرهتسهيلات
ارزانقيمتتوسطبانكسپه

مديرعامل بانك س��په گفت: اين بانك از ابتداي سال 
جاري تا پايان بهمن ماه، حدود ۲ ميليون فقره تسهيلات 
خرد و ارزان قيمت معادل ۸9۸ هزار و ۵۰۰ ميليارد ريال 
به متقاضيان واجد شرايط پرداخت كرده است. به گزارش 
پايگاه اطلاع رساني بانك سپه؛ دكتر آيت الله ابراهيمي 
ضمن اعلام اين خبر اظهار داشت: تسهيلات اعطايي 
خرد و ارزان قيمت بانك سپه طي ۱۱ ماه اخير در مقايسه 
با سال گذشته ۵۰ درصد رشد نشان مي دهد. وي افزود: 
تسهيلات ارزان قيمت بانك سپه در اين مدت به اشخاص 
حقيقي و حقوقي، صاحبان كسب و كارهاي آسيب ديده 
ناشي از كرونا و اشخاص آسيب پذير جامعه پرداخت شده 
اس��ت. وي ادامه داد: زوج هاي جوان تازه ازدواج كرده، 
يارانه بگيران و مس��تأجران آسيب ديده ناشي از كرونا 
از جمله دريافت كنندگان تسهيلات قرض الحسنه با 
كارمزد ۴ درصد از بانك سپه طي ۱۱ ماه اخير بوده اند. 
مديرعامل بانك سپه يادآور شد: تسهيلات ارزان قيمت 
در قالب قرض الحس��نه با كارمزد ۴ درصد و تسهيلات 
يارانه دار به متقاضيان پرداخت مي شود. دكتر ابراهيمي 
بانك ها را بازوي قدرتمند اقتصاد كشور دانست و گفت: 
بلافاصله پس از دستور رييس محترم جمهور مبني بر 
تسهيل شرايط پرداخت تسهيلات خرد؛ بانك سپه در 
پي بخشنامه وزارت امور اقتصادي و دارايي به عنوان اولين 
بانك زمينه پرداخت تسهيلات خرد بدون ضامن را فراهم 
كرد. وي افزود: بانك سپه همسو با سياست هاي اقتصادي 
دولت محترم، براي كمك به افزايش قدرت خريد و رفع 
نيازهاي مالي ضروري آحاد مردم، پرداخت تسهيلات 
خرد آسان و س��ريع به ويژه به افراد واجدشرايط را جزو 
برنامه هاي اولويت دار خ��ود قرار داد. مديرعامل بانك 
سپه ضمن اشاره به اصلاح فرآيند پرداخت تسهيلات 
خرد كمتر از يك ميليارد ريال بدون ضامن، تصريح 
كرد: اين بانك علي رغم محدوديت منابع در روزهاي 
پاياني سال، از ابتداي بهمن ماه سال جاري تاكنون 
6۴ هزار فقره تس��هيلات به مبلغ ح��دود ۱7 هزار 
ميليارد ريال پرداخت كرده است. مديرعامل بانك 
سپه ضمن اشاره به اهميت پرداخت تسهيلات در 
ايجاد ارزش افزوده و رش��د اقتصادي، تصريح كرد: 
بانك سپه از طريق تأمين مالي ارزان قيمت و آسان 
بخش هاي مولد اقتصادي كشور از محل منابع داخلي 
خود ضمن كمك به اجراي سياست هاي دولت در 

رونق توليد و اشتغال زايي نقش آفريني مي كند. 

خبر

اماراتدرفهرستخاكستري
FATFقرارگرفت

امارات پيش��رفت چنداني در مقابله با جريان هاي 
مالي غيرقانوني نداش��ته  و وارد ليست خاكستري 
FATF شده اس��ت.به گزارش سي ان بي سي، روز 
جمعه س��ازمان مبارزه با پولش��ويي و جريان هاي 
نقدي غيرقانوني FATF، ام��ارات متحده عربي را 
به دليل اينكه اين كشور خليج فارس، فعاليت هاي 
مالي غيرقانوني را متوقف نمي كند، در فهرس��ت 
خاكس��تري خود قرار داد. ام��ارات متحده عربي 
يكي از چندين كش��وري بود ك��ه FATF به دليل 
عدم پيش��رفت در تلاش براي مقابله با پولشويي 
نظارت بر آن را افزايش داده است.اين سازمان اعلام 
 FATF كرد: حوزه هاي قضايي با افزايش نظارت، با
همكاري فعالي برق��رار مي كنند ت��ا كمبودهاي 
استراتژيك كش��ورها را براي مقابله با پولشويي و 
تأمين مالي تروريسم رفع كنند. در ادامه اين بيانيه 
آمده است: وقتي FATF يك حوزه قضايي را مسوول 
نظارت بيشتر يك كشور مي كند، به اين معني است 
كه اين كشور متعهد شده كه كمبودهاي استراتژيك 
شناسايي شده را به سرعت برطرف كند. خبرگزاري 
دولتي ام��ارات در بيانيه اي كه اواخ��ر روز جمعه 
منتشر شد، گفت: FATF به اين نكته پي برده كه 
امارات متحده عربي پيشرفت هاي مثبتي در مبارزه 
با پولشويي )AML(، مقابله با تأمين مالي تروريسم 
)CFT( و ... داش��ته است. فهرست خاكستري اين 
گروه نظارتي به منظور رفع نواقص بوده و بار منفي 

آن به اندازه فهرست سياه آن نيست.

تكاليف بانك ها باقي ماند، مجلس مصوبه كميسيون تلفيق را اصلاح نكرد

بازارها با افت خريد و فروش به مذاكرات برجامي واكنش نشان دادند

۲۰۰ هزار ميليارد تومان تسهيلات تكليفي بانك ها در سال ۱۴۰۱ 

كاهشخريددلارباسيگنالمثبتمذاكراتوين
گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري|

فعالان بازار ارز در نخس��تين روز هفته، ش��اهد افت بيشتر 
شاخص ارزي هستند. اين در حالي است كه اخبار پيرامون 
مذاكرات احياي برجام، منجر به كاهش انتظارات تورمي در 
بازار شده است.با انتشاراخبار اظهارنظر ديپلمات هاي اروپايي، 
در مورد ابراز اميدواري نسبت به توافق نهايي در مذاكرات وين، 
قيمت دلار كاهش بيشتري را نشان مي دهد و روز شنبه ۱۴ 
اسفند ۱۴۰۰ دلار به ۲۵۴۴۰ تومان و درهم به 7۰۱۰ تومان 
افت كرده است. از سوي ديگر، با وجود رشد قيمت هر اونس 
جهاني به ۱97۰ دلار به دنبال جنگ اوكراين، قيمت سكه طلا 
به خاطر كاهش قيمت دلار به ۱۱ ميليون و ۸۵۰ هزار تومان 
رسيده است. مذاكرات هسته اي ميان ايران و گروه ۱+۴ وارد 
روزهاي پاياني و سرنوشت ساز خود شده است و در اين ميان، 
»رافائل گروسي« مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي براي 
سومين بار در دولت سيزدهم به تهران سفر كرده است. سفري 
كه به ديدار و گفت وگو با محمد اسلامي معاون رييس جمهور 
و رييس سازمان انرژي اتمي و ديدار با حسين اميرعبداللهيان 
وزير امور خارجه همراه شده است. در مجموع تا به اين لحظه 
خروجي اين ديدارها نشان از احتمال دستيابي به توافق دارد.

در اين شرايط، مشاهدات ميداني از بازار ارز در محدوده خيابان 
فردوسي تهران بيانگر كاهش تقاضا در پي افت انتظارات تورمي 
است. روندي كه در گام نخس��ت به تداوم كاهش انتظارات 
تورمي و خروج تقاضاي احتياطي از بازار ارز منجر شده است. 
به گونه اي كه قيمت ها نيز در نب��ود تقاضا و افزايش عرضه، 
با كاهش همراه ش��ده است. در اين ميان، رصد هوشمندانه 
بازارساز و استفاده از ابزار پرقدرتي به نام بازار متشكل ارزي، به 
شكل مطلوبي توانسته است نياز ارزي متقاضيان را پاسخ دهد 

و مانع از شكل گيري تقاضاي كاذب در برابر صرافي ها شود.

جديدتريننرخهاازصرافيها
در صرافي هاي بانكي و مجاز، ميانگي��ن موزون نرخ خريد 
هر اس��كناس دلار امريكا از مردم در بازار ارز به رقم ۲۴۲۲۰ 
تومان رسيده است و در مقابل ميانگين موزون نرخ فروش 
هر اسكناس دلار امريكا در بازار ارز نيز با كاهش ۱3۸ توماني 
نسبت به روز پنجشنبه، به رقم ۲۴۴63 تومان رسيده است. 
اين در حالي است كه اين نرخ دلار نسبت به آغاز زمستان، 
حدود 3 هزار تومان ارزان تر شده است. همچنين بهاي دلار 

در بازار آزاد با كاهش به كانال ۲۵ هزار تومان رسيده است.
همچنين در اين صرافي ها، ميانگين موزون نرخ خريد هر 

اس��كناس يورو از مردم ۲7336 تومان تعيين شده است و 
در مقابل، ميانگين موزون نرخ فروش هر اسكناس يورو به 
متقاضي دريافت ارز در بازار، به رقم ۲76۱۱ تومان رسيده 
است كه نس��بت به روز كاري قبل، ۱۲۱ تومان و نسبت به 
اولين روز دي ماه نيز بيش از 3 هزار تومان عقب نشيني دارد. 
ن��رخ دلار در صرافي هاي بانكي در س��اعات عصر ش��نبه، 
چهاردهم اسفندماه با ۱۴6 تومان كاهش نسبت به روز كاري 
گذشته )پنجشنبه(، ۲۴ هزار و ۴۵۵ تومان معامله شد.قيمت 
فروش يورو با كاهش ۱۲۱ توماني نسبت به روز كاري گذشته 
برابر با ۲7 هزار و 6۱۱ تومان بود.قيمت خريد هر دلار ۲۴ هزار 
و ۲۱۱ تومان و نرخ خريد هر ي��ورو نيز ۲7 هزار و 336 هزار 
تومان اعلام شد.علاوه بر اين، بهاي خريد دلار در بازار متشكل 
ارزي ۲۴ هزار و 76۸ تومان و نرخ فروش آن ۲۴ هزار و 993 
تومان بود.اين در حالي است كه نرخ خريد يورو در اين بازار 
۲7 هزار و ۲۵ تومان و نرخ فروش آن نيز ۲7 هزار و ۲7۱ تومان 
اعلام شد.همچنين در سامانه نيما در معاملات، حواله يورو به 
قيمت ۲6 هزار و ۸۰۸ تومان فروخته و حواله دلار به بهاي ۲۴ 
هزار و ۵69 تومان معامله شد.در بازار آزاد نيز هر دلار ۲۵ هزار و 
۸۵۰ تومان معامله مي شد.افزايش قيمت دلار در صرافي هاي 
بانكي از ابتداي امسال شروع ش��د و از خردادماه وارد كانال 
۲6 هزار تومان شد. نوسان قيمت  دلار در صرافي هاي بانكي 
ادامه داشت و به طور مشخص در ۲۴ آذرماه در كانال ۲7 هزار 
تومان ثابت مانده بود. در روزهاي سرد زمستاني نرخ ارز نيز 
سير نزولي را شروع كرد، به اين صورت كه پس از 6 ماه وارد 
كانال ۲6 هزار تومان شد و در آخرين روزهاي دي ماه )۲7 دي 
ماه( دوباره به كانال ۲۵ هزار تومان بازگشت. البته نرخ دلار از 

۱7 بهمن ماه در كانال ۲۴ هزار تومان نوسان دارد

سقوطدلاركانادا
تشديد جنگ در اوكراين باعث شد تا دلار كانادا در برابر 
همتاي امريكايي خود كاهش يافت و در مس��ير كاهش 
هفتگي قرار گرفت و بازارهاي س��هام در س��طح جهاني 
س��قوط كردند.به گزارش رويترز، نظرس��نجي رويترز 
نشان داد كه دلار كانادا در سال آينده تقويت خواهد شد 
زيرا افزايش قيمت كالاها چشم انداز اقتصادي داخلي را 
تقويت و بانك كانادا نيز بهره را بيشتر خواهد كرد .اداره 
آمار كانادا عنوان كرد: ارزش مجوزهاي ساختماني كانادا 
در ژانويه نسبت به دسامبر ۸.۸ درصد كاهش يافته است و 

تحليلگران انتظار افزايش دو درصدي را داشتند.

سقوطيورووجهشدلار
يورو در برابر ارزهاي اصلي سقوط كرد و دلار امريكا روز 
جمعه با افزايش نگراني ها در مورد تاثير تشديد درگيري 
اوكراين و روسيه، به ويژه با چشم انداز رشد اروپا افزايش 
يافت.به گ��زارش رويترز، يورو در براب��ر دلار به كمتر از 
۱.۱۰ دلار س��قوط كرد و به ضعيف ترين سطح خود از 
ماه مي ۲۰۲۰ رس��يد. آخرين بار با افت ۱.3 درصدي به 
۱.۰9 دلار رسيد كه بزرگ ترين كاهش درصد روزانه از 
مارس ۲۰۲۰ بود.نيروهاي روسيه روز جمعه بزرگ ترين 
نيروگاه هسته اي اروپا را تصرف كردند. يورو نيز در برابر 
پوند سقوط كرد و به پايين ترين سطح خود از ژوئن ۲۰۱6 
رسيد. استراتژيست ها نگران هستند كه افزايش قيمت 
انرژي و گاز به چشم انداز رشد اقتصادي اروپا ضربه بزند. 
همچنين، دلار در برابر ين ژاپن ۰.۵ درصد كاهش داشت. 
روبل روسيه نيز در معاملات بيش از ۲۰ درصد در برابر 
دلار و يورو كاهش يافت.كارشناسان اظهار كردند: دلار 
امريكا در بحبوحه بحران، ارز انتخابي بوده است. همچنين 
سرمايه گذاران انتظار دارند كه فدرال رزرو ايالات متحده 
براي اولين بار با حمايت از دلار از زمان همه گيري ويروس 
كرونا، نرخ بهره را در نشست ۱۵ تا ۱6 مارس افزايش دهد.

قيمت هر اونس طلا در پايان معاملات روز جمعه با ۱.79 
درصد افزايش به ۱97۰ دلار و 7۰ سنت رسيد.روز جمعه 
قيمت فلز پالاديوم تا ۸.۴ درصد جهش داشت و به 3۰۰۸ 
دلار و 7۴ سنت رسيد.روسيه توليد كننده ۴۰ درصد از 
پالاديوم جهان است كه در صنعت خودروسازي مصرف 
فراواني دارد. جنگ اوكراي��ن و نگراني از كاهش عرضه 
پالاديوم روسيه سبب ش��د تا قيمت اين فلز گرانبها در 

مسير ثبت رشد هفتگي ۲۵ درصدي قرار گيرد.

منابعتخصيصارزترجيحيمشخصشد
نمايندگان مجلس منابع درآمدي لازم براي تخصيص 
ارز ترجيحي به منظور تامين كالاهاي اساسي و دارو در 
سال آتي را مشخص كردند.دولت و دستگاه هاي اجرايي 
بر اساس قانون مديريت خدمات كشوري شامل جمله 
بانك مركزي، مجاز به تخصيص، فروش، تهاتر يا مبادله 
منابع ارزي حاصل از صادرات نفت، گاز، ميعانات گازي، 
فرآورده هاي نفتي و گازي و س��اير منابع به غير از نرخ 
سامانه معاملات الكترونيكي نيستند.به منظور كنترل 
بازار ارز، بانك مركزي مجاز اس��ت نسبت به عرضه ارز 

به نرخ حداكثر دودرصد كمتر از نرخ س��امانه معاملات 
الكترونيكي اقدام كند. در صورت تصويب بخش هزينه اي 
لايحه، معادل مبلغ 9 ميليارد دلار اين قانون براي تامين 
كالاهاي اساسي، دارو و تجهيزات مصرفي پزشكي و بر 

اساس نرخ ارز ترجيحي اختصاص مي يابد.

افزايش۷۷درصديهزينهواردات
باارز۴2۰۰

افزايش هزينه واردات با ارز ترجيحي به 77 درصد رسيده است 
ولي هنوز مجلس و دولت به توافقي براي تعيين تكليف اين ارز 
نرسيده اند.بعد از تاكيد دولت براي حذف ارز ۴۲۰۰ توماني و 
تعيين تكليف آن براي سال آينده، لايحه بودجه بدون پيش 
بيني تخصيص اين ارز جهت واردات كالاي اساسي به مجلس 
رفت ولي در مسير پرنوساني قرار گرفت. كميسيون تلفيق 
بعد از اما و اگرهاي بسيار به عدم حذف ارز ترجيحي به دليل 
نبود برنامه مشخص از سوي دولت راي داد و 9 ميليارد دلار را 
براي واردات كالاي اساسي با اين ارز در سال ۱۴۰۱ تصويب 
كرد.اين در حالي است كه بررسي تازه ترين گزارش گمرك 
ايران از وضعيت واردات كالاي اساسي نشان دهند ادامه روند 
افزايش��ي واردات هفت قلم اساسي وارداتي با ارز ترجيحي 
اس��ت؛ به طوري كه در ۱۰ ماهه امسال ۲7.6 ميليون تن به 
ارزش ۱7.۵ ميليارد دلار واردات كالاي اساسي در ۲۵ گروه 
انجام شده كه بيش از ۲۴ ميليون تن به ارزش بيش از ۱3.6 
ميليارد دلار با ارز ترجيحي وارد شده است.بر اين اساس ۸6.9 
درصد حجم واردات كالاي اساسي و 77.7 درصد ارزش آن با 
نرخ ۴۲۰۰ توماني تامين ارز شده است.اما نكته ديگر در مورد 
واردات كالا با ارز ترجيحي افزايش هزينه آن است، در اين دوره 
حجم واردات با ارز ترجيحي 3۰ درصد رشد كرده ولي ارزش 
آن 77 درصد بيشتر شده است كه خود نشان دهنده افزايش 
نياز به تامين ارز ۴۲۰۰ توماني است.واردات كالاي اساسي 
با ارز ترجيحي براي هفت قلم گندم، ج��و، ذرت، دانه هاي 
روغني، روغن خوراكي، كنجاله سويا به همراه بخشي از دارو 

و تجهيزات پزشكي انجام مي شود.

سقوطدوبارهبيتكوين
ضررهاي بيت كوين با تشديد جنگ بين روسيه و اوكراين 
افزايش يافت و بر احساسات سرمايه گذاران تاثير گذاشت. 
بزرگ ترين ارز ديجيتال از نظر ارزش بازار كاهش يافت و با 

كاهش 6.7 درصدي به كانال 39 هزار دلار رسيد.

تورمحاصلازتسهيلاتتكليفي
بهنفعمردمنيست

اگ��ر هدف از تس��هيلات 
تكليفي نظ��ام بانكي اين 
اس��ت كه وضعيت مردم 
بهتر ش��ود، بايد گفت كه 
در نهايت اين اقدام موجب 
نقض غرض خواهد ش��د. 
تسهيلات تكليفي اتفاق 
جديدي در ايران نيست 
و در دهه هاي گذشته تجربه شده است و نهايتاً به 
اين نتيجه رسيدند كه بهتر است كنار گذاشته شود. 
بررسي تجربه جهاني و تجربه خود كشور ما نشان 
مي دهد اگر مي خواهيم نظام بانكي ما واسطه گري 
مالي انجام بدهد، يعني منابع مازاد افراد را بگيرد 
و به كس��اني بدهد كه هم نياز به منابع دارند و هم 
مي توانن��د كارآفريني كنند، راهش تس��هيلات 
تكليفي نيست. تسهيلات تكليفي معمولًا بخش 
خاصي را هدف قرار مي دهد؛ براي دس��تيابي به 
اين هدف راهكار درستي كه كشورهاي شرق آسيا 
هم آن را تجربه كرده اند، اين اس��ت كه بانك هاي 
توس��عه اي مانند بانك صنعت و معدن در بخش 
صنعت، بانك كشاورزي در حوزه كشاورزي و بانك 
مسكن در بخش مسكن تقويت شود. لذا بهتر است 
بانك توس��عه اي مربوطه و صندوق هاي حمايتي 
موجود مانند صندوق نوآوري و شكوفايي را تقويت 
كنيم به اين صورت كه مثلًا سرمايه آنها را افزايش 
بدهيم. اين كار نسبت به اينكه بانك هاي تجاري 
را موظف به ارايه تسهيلات تكليفي بكنيم كارايي 
بيشتري دارد. وظيفه بانك تجاري سودآوري است 
و بايد در برابر سهامداران خود پاسخگو باشد، اما 
كاري كه ما هم اكنون انجام مي دهيم به تضعيف 
بانك هاي تجاري مي انجامد. اگر در اقتصاد به طور 
طبيعي براي يك بخش تقاضاي منابع وجود داشته 
باشد ولي شما با اس��تفاده از احكام بودجه و ساير 
قوانين دستوري، بانك را موظف به ارايه تسهيلات 
به بخش هاي ديگر نم��وده و انحراف منابع ايجاد 
كنيد، در آن بخش تقاضا و عطش بيشتري ايجاد 
مي شود. به اين ترتيب آن بخش تلاش مي كند با 
روش هاي ديگري به منابع دست پيدا كند و حتي 
فعاليت خود را به صورت غيرواقعي جلوه مي دهد 
تا مشمول تسهيلات شود. اين موضوع زمينه بروز 
فساد را ايجاد مي كند، انحراف منابع به وجود آورده 
و در نهايت تراز بانك ها را به هم مي ريزد. بانك ها 
به سمت بانك مركزي سوق پيدا مي كنند و اظهار 
مي كنند كه به دليل پرداخت تسهيلات تكليفي با 
كمبود منابع مواجه شده ايم، به اين ترتيب از بانك 
مركزي اس��تقراض نموده و با اي��ن كار پايه پولي 
افزايش يافته و موجب تورم مي شود. در واقع اگر 
هدف از تسهيلات تكليفي اين است كه وضعيت 
مردم بهتر شود، بايد گفت كه در نهايت اين اقدام 
موجب نقض غرض خواهد شد. در ضمن با توجه 
به شرايط سياسي و اقتصادي كشور، اگر بخواهيم 
يك بانك را ورشكسته اعلام كنيم يك اتفاق تجربه 
نشده است و ريسك بالايي دارد و ممكن است به 
ساير بانك ها نيز سرايت كند بنابراين اين كار خيلي 

هزينه دارد و راه حل درستي نيست.

حسن حيدري حسن گلمرادي



سهام دو باش��گاه پرطرفدار استقلال و پرسپوليس 
امروز به طور رس��مي وارد بازار سرمايه خواهد شد. 
سهام سرخابي ها با نماد استقلال و پرسپوليس در 

بازار پايه نارنجي فرابورس پذيره نويسي مي شود.
اف��رادي كه كد بورس��ي دارند، ام��روز مي توانند با 
مراجعه به وب سايت كارگزاري خود و جست وجوي 
نام نماد مدنظر نسبت به خريد سهام دو باشگاه اقدام 
كنند. سهامداران مي توانند سهام هر دو باشگاه را هم 
خريداري كنن��د و محدوديتي در اين زمينه وجود 
ندارد. البته بايد توجه داش��ته باش��يد كه حداكثر 
تعداد سهام تخصيص يافته به هر كد بورسي در نماد 
استقلال 1030 برگه سهم اس��ت. قيمت هر برگه 
سهام باشگاه استقلال در پذيره نويسي 291 تومان 
تعيين ش��ده و حداكثر مبلغ مورد نياز براي خريد 

سهام اين باشگاه، 300 هزار تومان است.
س��هام پرس��پوليس اما، گران تر از استقلال بوده و 
قيمت 338 تومان براي هر برگه س��هم آن تعيين 
شده است. بر اين اساس، حداكثر تعداد قابل خريد 
براي هر كد بورسي، 885 برگه سهم بوده و حداكثر 
مبلغ مورد نياز براي خريد س��هام باشگاه استقلال 

نيز 300 هزار تومان است.

    يك هشدار مهم
مس��اله اي كه هواداران و سهامداران در خريد سهام 
دو باشگاه پرسپوليس و استقلال به آن توجه داشته 
باشند، بلوكه شدن سرمايه شان است. شيوه واگذاري 
اين دو باشگاه از طريق »افزايش سرمايه از محل صرف 
سهام« اس��ت، پس از پايان پذيره نويسي خريداران 
سهام پرسپوليس و استقلال بايد منتظر انجام فرآيند 
افزايش س��رمايه كه امري زمان ب��ر و در اكثر اوقات 
چندين ماهه است بنشينند. بر اين اساس، سرمايه 
خريداران سهام استقلال و پرسپوليس در اين مدت 
و تا زمان پايان پذيره نويسي بلوكه مي شود و آنها بايد 
تا زمان بازگشايي منتظر بمانند.  بازگشايي نمادهاي 
مختلف در بازار سرمايه پس از پذيره نويسي، معمولًا 
پروسه اين زمان بر بوده و تا زمان نهايي شدن فرآيند 
افزايش س��رمايه به ط��ول مي انجام��د. پيش بيني 
مي ش��ود بازگش��ايي نماد اس��تقلال و پرسپوليس 
چندين ماه طول بكشد.  سرمايه سهامداران در اين 
مدت بلوكه مي شوند و آنها نمي توانند نسبت به خريد 
يا فروش آن اقدام كنند. بر اين اساس، ضروري است 
كه افراد پيش از تصميم گيري براي شركت در پذيره 

نويسي به اين نكته توجه داشته باشند. 

    سهامداري يا هواداري؛ مساله اين است
واگذاري س��هام دو باش��گاه پرطرفدار اس��تقلال و 
پرسپوليس سال هاي سال اس��ت كه ميان مديران 
مختلف مطرح شده، اما هيچگاه به واقعيت نپيوسته 
است. در راس��تاي سياس��ت هاي دولت سيزدهم، 
حالا اين مهم به وقوع پيوسته و سهام پرسپوليس و 
استقلال امروز وارد بازار سرمايه خواهد شد. بحثي كه 
در اين ميان به وجود مي آيد، تفكيك بحث سهامداري 
با هواداري است. طبيعتاً هر كسي مي تواند تعلقات 
رنگي به تيم هاي مختلف داشته باشد و اين موضوع در 
همه جاي دنيا مرسوم است، اما پيوند آن با سهامداري 
مي تواند حواشي در پي داشته باشد. طبيعتاً هواداران 
متعصب يك تيم، حاضرن��د كه حتي تمامي دارايي 
خود را بدون هيچ چشم داشتي در اختيار باشگاهشان 
قرار بدهند، ام��ا س��هامداران در ازاي مبلغي كه در 
يك باشگاه يا شركت س��رمايه گذاري مي كنند، به 
دنبال كسب سود هستند. از طرفي ديگر، دو باشگاه 
استقلال و پرسپوليس زيان ده هستند و صورت هاي 
مالي جالبي هم ندارند كه سهامداران بايد در خريد 

خود به اين موضوع نيز دقت كنند. 

  تزريق هيجان به بورس با سرخابي ها
بهنام صمدي، كارشناس بازار سرمايه در گفت وگو 
با ش��هر بورس، درباره وضعيت صورت هاي مالي دو 
باشگاه اس��تقلال و پرس��پوليس، اظهار داشت: در 
صورت هاي مالي هركدام از اين دو باش��گاه، حداقل 

30 اظهارنظر مش��روط حس��ابرس ديده مي ش��ود 
كه مش��خص نيس��ت برخي از منابع مالي استقلال 
و پرس��پوليس در كجا خرج ش��ده است. استقلال و 
پرس��پوليس پيش ازاين به عنوان باش��گاه فعاليت 

مي كردند و نظارتي بر روي آنها وجود نداشت.
وي افزود: ورود اين باش��گاه ها به بازار سرمايه، اتفاق 
مثبتي است كه باعث مي شود در مورد فعاليت هاي 
آنها شفاف سازي صورت بگيرد. باشگاه هاي استقلال و 
پرسپوليس از اين پس بايد درباره تمامي قراردادهاي 

با اهميت خود در سامانه كدال اطلاع رساني كنند.
بهنام صمدي، س��ناريوهاي احتمالي پس از عرضه 
س��هام سرخابي ها در بازار س��رمايه را بررسي كرد و 
يادآور شد: شنيده مي شود كه پس از ورود استقلال و 
پرسپوليس به بورس، 15 درصد از بلوك آبي پوشان 
به همراه اول و 15 درصد از بلوك س��رخ پوش��ان به 
ايرانس��ل واگذار خواهد ش��د. هماهنگي هاي لازم 
در اي��ن خصوص صورت گرفت��ه.وي تصريح كرد: با 
وجود اينكه محل درآمد سرخابي ها مشخص نبوده و 
شرايط صورت هاي مالي نيز افتضاح است، اما آينده 
آنها روش��ن ارزيابي مي شود. بعيد است كه دولت به 
همين راحتي ها از مديريت اس��تقلال و پرسپوليس 
كناره گيري كن��د. اگر 10 درصد س��هام در اختيار 
مردم قرار بگيرد، 5 درصد به بازار گردان برسد و 15 
درصد هم به اپراتورها واگذار ش��ود، دولت همچنان 
70 درصد از مالكيت سرخابي ها را در اختيار خواهد 
داشت.اين كارشناس بازار سرمايه گفت: تا زماني كه 
استقلال و پرس��پوليس در اختيار دولت باشند، اين 
دو باشگاه نيز ش��رايطي مانند صنعت خودروسازي 
كه ظاهراً خصوصي هس��تند. باي��د دولت به صورت 
كامل از مديريت س��رخابي ها كنار برود و درآمد آنها 
ازجمله حق پخش و بليت فروشي شفاف شود.بهنام 
صمدي يادآور شد: حضور استقلال و پرسپوليس در 
بازار سرمايه اتفاق مثبتي است، اما آنها به بنگاه هاي 
سود ده تبديل نخواهند شد. پس از عرضه استقلال و 
پرسپوليس، فضاي جالبي هم به وجود مي آيد و به طور 
مثال، شايد پس از برگزاري دربي سهام يك باشگاه 
صف خريد و سهام باش��گاه ديگر صف فروش باشد. 
اگرچه دربي و نتيجه آن اثر مالي بر روي باش��گاه ها 
نمي گذارد، اما هيجان��ات اين چنيني به بازار تزريق 

خواهند كرد.

  مشكلات و چالش احتمالي
هنوز هم كه هنوز اس��ت، در بحث واگذاري س��هام 
استقلال و پرسپوليس ابهامات بسياري وجود دارد 
كه مي تواند پس از بازگشايي اين دو نماد، مشكلاتي 

را در بازار سهام به وجود بياورد.سناريوهاي احتمالي 
و هيجاناتي كه احتمالًا با ورود س��هام دو باشگاه به 
بازار سرمايه وارد مي ش��ود، مي تواند به يك چالش 
جدي ب��راي كليت بازار تبديل ش��ود. به طور مثال؛ 
ممكن اس��ت طرفداران يك باش��گاه در سهام خود 
اقدام به خريدهاي سنگين كرده و سهم را به سمت 
صف خريد هدايت كنند. در اين شرايط، طرفداران 
تيم حريف نيز بر سر كري خواني كه با آنها دارند، به 
دنبال رساندن سهم باشگاه مورد علاقه شان به صف 
خريد خواهند بود. مثال ديگر، اين است كه دو باشگاه 
پرسپوليس و استقلال هميشه در صدر اخبار ورزشي 
قرار دارند. فرض مي كنيم كه يك شيطنت رسانه اي 
حاشيه جديدي را متوجه يكي از دو باشگاه بكند كه 
حتي مي تواند بر صورت هاي مالي آن نيز تأثير بگذارد؛ 
مثلًا محكوميت در يك پرونده به پرداخت غرامت يا 
جريمه به بازيكن، مربي و حتي فدراسيون فوتبال و هر 
فرد و ارگان ديگر.اگرچه ممكن است اين خبر حتي 
واقعيت هم نداشته باشد، اما قطعاً وضعيت سهام اين 
باشگاه در بازار سرمايه را تحت تأثير قرار خواهد داد و 
باشگاه ها مجبور به شفاف سازي در اين مورد هستند. 
بر اساس قوانين، باشگاه هاي استقلال و پرسپوليس 
مجبورند تمامي رخدادهاي خود را در سامانه كدال 
اطلاع رس��اني كنند كه با توجه به شرايط موجود در 
باشگاه هاي ايراني و حواشي گوناگون آنها، مي تواند 

به توقف نماد در اكثر روزها منجر شود.

     نكات مثبت ورود سرخابي ها به بازار سرمايه
دو باشگاه استقلال و پرسپوليس در سال هاي اخير 
دخل و خرج مش��خصي نداش��تند و ه��واداران هم 

هيچگاه متوجه درآمدها و هزينه هاي آنها نبودند. 
ب��ا تبديل باش��گاه هاي اس��تقلال و پرس��پوليس به 
شركت و ورود آنها به بازار سرمايه، شفافيت نخستين 
نكته مثبت در اين باش��گاه ها به حس��اب خواهد آمد. 
مديران مختلف كه در تمامي اين س��ال ها بدهي هاي 
كلان به بار آورده و در مقابل هيچ كس پاس��خگو هم 
نبودند، ح��الا نه تنها با هواداران، بلكه با س��هامداران 
طرف حس��اب هس��تند. همانطور كه پيش ازاين هم 
گفته ش��ده، س��هامداران در قبال تك ت��ك اقدامات 
 انجام گرفت��ه منتظر توضي��ح هس��تند و بهانه هاي 
بني اسراييلي برخي مديران هم آنها را قانع نخواهد كرد. 

     تكرار اتفاقات شستا در پرسپوليس و استقلال
مهدي حاجي وند، كارشناس خصوصي سازي نسبت 
به تكرار مشكلات شستا در عرضه سهام پرسپوليس 
و استقلال هشدار مي دهد و مي گويد: در صورتي كه 

همانند عرضه شس��تا در بورس، قرار است 10، 15 
درصد از س��هام دو باشگاه پرس��پوليس و استقلال 
در بازار سرمايه عرضه ش��ود و مالكيت، مديريت و 
تصميم گيري كماكان با دولت باشد، بهتر است اين 

كار را انجام ندهيم.
وي ادامه مي دهد: به نظر مي رس��د دولت به دنبال 
تكرار ماجراي شس��تا در پرس��پوليس و استقلال 
است تا 10، 15 درصد سهام آن را در بورس عرضه 
كند.سهام شس��تا نزديك به دو س��ال است كه در 
بورس عرضه شده، اما تغييري در مالكيت، مديريت 
و كارايي آن اتفاق نيفتاده اس��ت كه ممكن اس��ت 
پرسپوليس و استقلال به اين سرگذشت دچار شوند. 
حاجي وند يادآور مي شود: اگر واگذاري پرسپوليس 
و استقلال در بورس به واگذاري مالكيت و مديريت 
منجر مي شود، خيلي خوب است. انتقال مالكيت، 
مديريت، افزايش درآمدزايي و دست كشيدن دولت 
از اين دو باش��گاه؛ از جمله اهداف خصوصي سازي 
اس��ت كه بايد ببينيم واگ��ذاري 10، 20 درصدي 
س��هام تأثيري در درآمدزايي آنها خواهد داش��ت 

يا خير.

    بورسي ها موافق ورود 
استقلال و پرسپوليس هستند؟

حس��ين مريد سادات، كارش��ناس بازار سرمايه به 
بررسي ابعاد ورود باشگاه هاي استقلال و پرسپوليس 
به بازار س��رمايه پرداخ��ت و عنوان ك��رد: با توجه 
به طرف��داران ميليوني ك��ه تيم هاي اس��تقلال و 
پرس��پوليس دارند، ورود سهام آنها به بازار سرمايه 
نيز مي تواند جزو جذابيت هاي بورس به حساب بيايد 

و قطعاً استقبال خوبي از آنها به عمل خواهد آمد.
وي افزود: در اين شرايط، بازاري كه ارزش معاملات 
آن سه هزار ميليارد تومان بوده و سهام مختلف با پي 
بر اي سه واحد خريداري ندارند، آيا كشش پذيرش 
اين دو باشگاه زيان ده را دارند كه صورت هاي مالي 
عجيب وغريبي منتش��ر كرده اند؟ قطعاً جواب خير 
اس��ت. مريد سادات يادآور ش��د: شركت كنندگان 
بس��ياري به خاطر تعصب شان به اين دو باشگاه، در 
پذيره نويسي استقلال و پرسپوليس شركت خواهند 
كرد، اما اين نقدينگي براي خريد سهام سرخابي ها 
از چه منبعي تبديل خواهد ش��د؟ قطعاً ورود پولي 
به بازار اتفاق نخواهد افتاد و س��هامداران دست به 
فروش سهام شان مي زنند. متأسفانه به جاي اينكه 
مصلحت بورس در نظر گرفته ش��ود، ساير مسائل 
را در نظر گرفته اند كه اميدواريم كه اين كار فش��ار 

عجيب وغريبي را به بازار متحمل نكند.
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راهكار مجلس براي تعيين 
تكليف جاماندگان سهام عدالت

طبق مصوبه مجلس، دولت موظف است از محل باقي 
مانده سهام متعلق به دولت يا شركت هاي دولتي در 
بنگاه هاي قابل واگذاري در هر بازار موضوع گروه هاي 
)1( و )2( ماده )2( قانون اجراي سياست هاي كلي 
اصل چهل و چهارم )۴۴( قانون اساسي جمهوري 
اس��لامي ايران مص��وب 25 خردادم��اه 1387 و 
اصلاحات و الحاقات بعدي آن، نس��بت به واگذاري 
سهام عدالت به مددجويان جامانده تحت پوشش 
كميته امداد امام خميني )ره( مددجويان سازمان 
بهزيستي كشور و تمامي افرادي كه از سهام عدالت 
برخ��وردار نش��ده اند اقدام كن��د. همچنين دولت 
مكلف است مبلغ يك ميليون و سيصد هزار ميليارد 
)1.300.000.000.000.000( ري��ال از طري��ق 
واگذاري سهام ش��ركت هاي دولتي بابت پرداخت 

بدهي خود تأديه و به شرح زير پرداخت كند.

بارگذاري اسناد سرخابي ها
در كدال

نشس��ت خبري آغاز واگذاري س��هام پرسپوليس 
و اس��تقلال به م��ردم با حض��ور رييس س��ازمان 
خصوصي س��ازي مديرعامل فراب��ورس و مديران 
عامل س��رخابي ها در محل وزارت امور اقتصادي و 
دارايي برگزار شد.  حسين قربانزاده، رييس سازمان 
خصوصي سازي، با اش��اره به اينكه روز 15 اسفند و 
سوم شعبان همزمان با ميلاد امام حسين عليه السلام 
حق تقدم سهام دو تيم اس��تقلال و پرسپوليس به 
هواداران و مردم واگذار مي شود، اظهار داشت: ساليان 
سال اس��ت كه مردم منتظر اين اقدام هستند كه با 
مشاركت مردم و مديريت حرفه اي اين دو باشگاه به 
جايگاه شايسته برسد، اين دو باشگاه ميراث ورزشي 
كش��ور هس��تند كه ميليون ها هوادار دارند وظيفه 
مس��وولان در وزارت امور اقتصادي و وزارت ورزش 
و هواداري ميليون ها هوادار سنگين تر مي شود. وي 
ضمن تقدير و تش��كر از تلاش هاي گذشته صورت 
گرفته تصريح كرد: در سه ماه اخير ستاد هماهنگي 
براي واگذاري سرخابي ها تشكيل شد كه با حضور 
مديران عامل دو باش��گاه و عوامل مجموعه وزارت 
اقتص��اد و وزارت ورزش و مديرعامل فرابورس بود 
تشكيل شد كه وظيفه اصلي آن رفع مشكلات، اصلاح 
ساختار، تعيين تكليف بدهي، مطرح كسب و كار و 
درآمدزايي مسائل مربوط به دارايي ها املاك و اموال 
غيرمنقول است. رييس سازمان خصوصي سازي با 
تاكيد بر اينكه سرخابي ها حائز حضور در فرابورس 
شدند، گفت: اميدواريم سال  آينده نتيجه در ميدان 
ورزش و اقتصاد مش��خص ش��ود. رييس س��ازمان 
خصوصي سازي تاكيد كرد: مهم ترين دستاوردهاي 
اقدامات صورت گرفته شفافيت بود كه صورت هاي 
مالي حسابرسي شده و اسنادي كه اين دو باشگاه در 
كدال بارگذاري كردن را مي توانيد ملاحظه كنيد، 
تا دير وقت شب گذش��ته هر باشگاه چهل سند در 
سايت كدال بارگذاري كرده است. قربانزاده در ادامه 
نشست در مورد تفاوت ارزش گذاري انجام شده دو 
باش��گاه اظهار داش��ت: براي ارزش گذاري قوانين و 
مقرراتي طبق آيين نامه اي قيمت گذاري وجود دارد، 
شركت هايي كه طي سه سال گذشته سودده نيستند 
ارزش روز خالص دارايي هاي آنها توسط كارشناس 
رسمي دادگستري مشخص مي شود، براساس اسناد 
و مدارك درآمدزايي معطوف به برند است ، پس از آن 
ارزش گذاري به هيات واگذاري ارايه مي شود و مباني 
آن بررسي خواهد ش��د.وي يادآور شد: ريالي از پول 
خريد سهام دو باشگاه استقلال و پرسپوليس كه قرار 
است مردم فردا آن را بخرند به خزانه دولت نمي رود و 
صرفاً براي اصلاح ساختار و تامين منابع مالي باشگاه ها 
خواهد بود.رييس سازمان خصوصي سازي گفت: تا 
شهريور ماه سال آينده كنترل و مديريت دولتي بر دو 
باشگاه استقلال و پرسپوليس تمام مي شود و سهم 

دولت زير 50 درصد مي رسد.

 توصيه مديرعامل فرابورس
به مديران و هواداران سرخابي ها

 ميثم فدايي، مديرعامل فرابورس ايران  اظهار كرد: 
پروژه واگذاري س��رخابي ها ب��زرگ و پرچالش بود 
كه طي سه ماه گذش��ته تلاش هاي زيادي براي به 
سرانجام رس��يدن آن صورت گرفت؛ فكر مي كردم 
اين پروژه هم مثل طرح س��هام عدال��ت عدالت به 
نتيجه نمي رس��د اما با تلاش هاي رييس س��ازمان 
خصوصي سازي و تاكيد وزير اقتصاد به ثمر نشست.

وي تاكيد كرد: فكر نمي كردم هيچ مدير دولتي زيربار 
افش��اي اطلاعات برود به خصوص اينكه تازه پست 
مديريت گرفته باش��د.فدايي افزود: در فرابورس در 
خدمت همه سهامداران هستيم و اقدامات قانوني و 
مقررات به باشگاه اعلام شده است . وي گفت: افشاييات 
دو باشگاه انجام شده و در حال تكميل است، در كانال 
هواداري يكي از باشگاه ها هزينه خريد بازيكنان تيم 
رقيب را تحليل مي كردند كه اين نش��ان از شفافيت 
مس��ائل دارد .مديرعامل فرابورس ايران تاكيد كرد: 
مديران از ايجاد هيجان و مش��اوره س��رمايه گذاري 
روي س��هام دو باشگاه بپرهيزند و س��هام آنها مانند 
ساير سهام ها اس��ت باتجربه و اثرات ناگوار سال 99 
را داريم بنابراي��ن براي خريد يا معاملات ثانويه از هر 
گونه هيجان خودداري كنند كه هواداران ضرروزيان 
نبينند .فدايي يادآور شد: 12 درصد سهام اين دو باشگاه 
به س��هامداران خرد تعلق دارد و حداكثر درخواست 
خريد 300 هزار تومان اس��ت، توصي��ه مي كنم كه 
هواداران قبل از خريد اطلاعيه ها را بخوانند و با آگاهي 
كامل شركت كنند تا متحمل ضرر و زيان احتمالي 
نش��ود.وي اضافه كرد: فرابورس اي��ران هيچ توصيه 
براي خريد و فروش س��هام اين دو باشگاه استقلال و 
پرسپوليس ندارد نه تنها براي اين دو باشگاه بلكه براي 

هيچ سهمي چنين توصيه اي نمي كند.

ارزش روز سهام عدالت
ارزش سهام عدالت در مقايس��ه با روز چهارشنبه 
11 اسفندماه، 1.8درصد افزايش يافت. ارزش سبد 
532هزار توماني، يك ميليون توماني و ۴92هزار 
توماني س��هام عدالت به ترتيب ب��ه 12 ميليون و 
21۶هزار تومان، 23 ميليون و 12هزار تومان و 11 
ميليون و 323هزار تومان رسيد. ارزش ۶0درصد 
قابل فروش سبد 532هزار توماني سهام عدالت به 7 

ميليون و 330هزار تومان رسيده است.

»گروسي« اميد را
به بورس تزريق كرد

س��فر رافائل گروس��ي به تهران در راستاي مسائل 
مرتبط با مذاك��رات اتمي با مقام��ات ايراني بازتاب 
گسترده و مثبتي در رسانه هاي داخل و خارج كشور 
داشت. گستردگي اين موج رسانه اي به گونه اي بود 
كه بس��ياري از تحليلگران بورس��ي اين سفر مهم و 
ديپلماتيك را به مثابه چراغ سبزي براي نهايي شدن 
توافقي در قالب مذاكرات وين انگاشتند.بسياري از 
تحليلگران سياس��ي و روابط بين الملل اعتقاد دارند 
گروسي، مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي، براي 
برداشتن گام آخر در راه رسيدن به توافق وارد تهران 
شده و اگر چنين تحليلي درست باشد، بورس تهران 
مانند آنچه شنبه شاهدش بوديم، معاملات امروز را 
نيز در روند مثبت ادامه خواهد داد.اين جو خوشبيني 
تا جايي اس��ت كه حتي برخي از تكنيكاليس��ت ها 
پيش بيني مي كنند شاخص مي تواند تا پيش از پايان 
س��ال و در صورت نهايي ش��دن توافق محدوده يك 
ميليون و ۴00هزار واحدي را نيز فتح كرده و س��ال 
1۴01 را با اميد رشد بازار در دل سهامداران آغاز كند.

اما برخي از تحليلگران معتقدند در صورت به نتيجه 
رس��يدن مذاكرات و حصول توافق نيز اتفاق خاصي 
روي نخواهد داد و پس از شوك هاي مثبت و هيجان 
زدگي بازار، بورس تهران دوباره به شرايط ركودي كه 
در هفته هاي گذشته شاهدش بوديم بازخواهد گشت.

بورس امروز چه مي شود؟ 
رضا ش��يرازي پور، فعال بازار سرمايه روند شاخص 
كل را بررسي كرد و گفت: با توجه به اينكه در سطوح 
فعلي قيمتي، سهامداري مايل به فروش سهام خود 
نيس��ت، بازارگردانان يا به طور كلي خريداران ناچار 
به خريد س��هام مورد نظر خود در س��طوح قيمتي 
بالاتري هستند. به تبع ش��اخص هم وزن حركتي 
بازگشتي داشته و انتظار مي رود طي روزهاي آينده 
در روندي مثب��ت حركت كند. وي اف��زود: به نظر 
مي رسد با مشخص ش��دن نتايج مذاكرات برجام و 
كاهش ابهامات حاكم در بازار سرمايه، به دنبال رشد 
اغلب سهام بازار سرمايه، شاخص كل با سبزپوشي 
همراه ش��ود و مي توان گفت برخلاف تحليل اغلب 
كارشناس��ان به دنبال احياي برجام، سهام دلاري 
نيز با رشد همراه خواهند شد.  اين فعال بازار سرمايه 
گفت: با توجه به اينكه با حاصل شدن توافق در برجام، 
نرخ دلار آزاد به نرخ دلار نيمايي نزديك شده و فاصله 
معنادار ميان آنها تا حد زيادي كاهش خواهد يافت، 
صنايع صادرات مح��ور از اين موض��وع نفع برده و 
بازگشت پول خواهند داشت. شيرازي پور در پايان 
بيان كرد: به نظر مي رسد در روزهاي باقي مانده سال 
1۴00، معاملات مجددا در ب��ازه اي متعادل و رو به 
رشد حركت خواهد كرد. حجم معاملات نيز نويد از 

افزايش حجم معاملات در روزهاي آينده دارد.

رشد حجم معاملات هفتگي 
بورس كالا

در هفته دوم اس��فند در تالار محصولات صنعتي و 
معدني بورس كالا، 2 ميليون و 5۶5 هزار تن انواع 
كالا به ارزش بيش از 1۶9 هزار و 998 ميليارد ريال 
معامله شد. در اين تالار يك ميليون و 210 هزار تن 
سيمان، ۶۴1 هزار و ۴79 تن فولاد، 550 هزار تن 
سنگ آهن، 120 هزار و 500 تن آهن اسفنجي، 27 
هزار و 330 تن روي، 12 هزار و ۶0 تن آلومينيوم، 
5 هزار و 80 تن مس، 250 تن كنسانتره موليبدن، 
50 تن سرب و 1۴ كيلوگرم شمش طلا داد و ستد 
شد. در هفته معاملاتي مذكور در دو بخش داخلي و 
صادراتي تالار فرآورده هاي نفتي و پتروشيمي، 298 
هزار و 5۶8 تن انواع كالا به ارزش 57 هزار ميليارد 
ريال به فروش رس��يد. در اين تالار 9۴ هزار و 285 
تن مواد پليمري، ۴۶ هزار و 8۶۴ تن قير، ۶2 هزار 
تن وكيوم بات��وم، 51 هزار تن لوب كات، 39 هزار و 
7۶2 تن مواد شيميايي، 5 هزار و 250 تن گوگرد، 3 
هزار و 203 تن روغن پايه، 200 تن عايق رطوبتي و 
100 تن آرگون معامله شد. همچنين 11 هزار و 10 
تن كالا نيز در بازار فرعي بورس كالا به فروش رسيد.

طرح تعاوني شدن سرخابي ها 
به نتيجه مي رسد؟

در حال��ي كه نماد دو باش��گاه بزرگ پرس��پوليس و 
اس��تقلال در روزهاي اخير در سازمان بورس به ثبت 
رسيده، معاون وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي آمادگي 
كامل اين وزارتخانه براي اجراي طرح تعاوني ش��دن 
سرخابي ها را اعلام كرده است. به اعتقاد كارشناسان، 
شيوه تعاوني سهامي عام بهترين شكل ممكن براي 
اداره س��رخابي ها اس��ت كه موجب مش��اركت همه 
هواداران و حاميان آنها مي شود. بسياري از كارشناسان 
معتقدند كه فرآيند واگذاري سرخابي ها بايد به گونه اي 
باش��د كه عموم مردم به خصوص حاميان و هواداران 
استقلال و پرسپوليس در مديريت و مالكيت اين دو 
باشگاه مشاركت داشته باشند. بي ترديد مشاركت و 
مالكيت هواداران در قالب تعاوني، علاوه بر آنكه زمينه 
شفاف سازي و پاسخگويي هر چه بيشتر باشگاه ها را 
فراهم مي كند، راه را براي حضور مردم در عرصه ورزش 
هموارتر و از آسيب هاي احتمالي نيز جلوگيري مي كند.

»تعادل« بررسي مي كند

امروز؛ ورود رسمي استقلال و پرسپوليس به بازار سرمايه

بورس به استقبال توافق رفت
معاملات بورس كه از چند ماه گذشته روزهاي پر فراز 
و نشيب و پرنوساني را تجربه كرد، اكنون به گفته اكثر 
كارشناسان در بهترين موقعيت براي ورود نقدينگي و 
سرمايه گذاري قرار گرفته است.از مدت ها قبل چنين 
صحبتي در بازار مطرح ش��ده بود كه قيمت س��هام 
ش��ركت ها تحت تاثير تداوم روند نزولي در كمتر از 
ارزش ذاتي خود قرار گرفته اند و سهامداران مي توانند 
با ورود سرمايه هاي مازاد خود به بازار سرمايه، بازدهي 
معقولي را از اين بازار در مقايس��ه با س��اير بازارهاي 

سرمايه گذاري كسب كنند.
شدت نوس��ان ايجاد شده در معاملات بازار سهام در 
يك ماه گذشته و تحت تاثير حمايت هاي همه جانبه 
دولت، مس��وولان حاضر در كابينه دولت سيزدهم و 
همچنين اقدامات انجام شده از سوي سازمان بورس 
و اوراق بهادار كاهش پيدا كرد و زمينه افزايش ميزان 

ورود نقدينگي به اين بازار فراهم شد.
ب��ا توجه به اينك��ه بازار س��رمايه اكن��ون در انتظار 
تعيين تكليف برجام است اما با اين حال تا حدودي 
از ش��تاب ايجاد ش��ده در روند نزولي بازار كاس��ته 
شده و اكثر كارشناسان بازار س��رمايه ايجاد چنين 
روندي را در بازار ناش��ي از كاهش ترس سهامداران 
از س��رمايه گذاري در ب��ازار به دلي��ل حمايت هاي 

دول��ت اعلام كردند و بارها نس��بت ب��ه اين موضوع 
تاكيد داش��تند كه بازار س��رمايه تحت تاثير چنين 
حمايت هاي��ي مي تواند بار ديگر با ش��تابي كمتر از 

گذشته به روزهاي صعود خود بازگردد.
ادامه چنين حمايت هايي، زمينه ساز بازگشت رشد 
به معاملات بورس و كاهش هيجانات ايجاد شده در 
اين بازار بود اما طولي نكشيد كه بازار سرمايه تحت 
تاثير جنگ اوكراين و روسيه بار ديگر با نوسان همراه 
ش��د و س��هامداران در هفته اي كه گذشت از ترس 
تغيي��رات قيمتي بازارهاي جهاني دس��ت به برخي 
از رفتارهاي هيجاني زدند كه همين امر بي تاثير در 
كاهش بازدهي شاخص بورس در چند روز اخير نبود.

 اعمال چنين رفتاري از سوي سهامداران فقط ناشي 
از رفتارهاي هيجاني بوده اس��ت و تصميم به موقع 
مسوولان سازمان بورس و وزارت اقتصاد در راستاي 
ايجاد ثبات در فرمول محاس��باتي نرخ گاز صنايع و 
تعيين سقف قيمت گذاري قيمت گاز، افزايش قيمت 
گاز هاب اروپا را به دليل تنش بين اوكراين و روسيه 
را بي تاثير كرد و از لحاظ علمي نتوانس��ت هيچگونه 

تاثيري را بر روي معاملات بازار داشته باشد.
در چن��د وقت گذش��ته در بس��ته حمايت��ي دولت 
از بازارس��رمايه فرمول محاس��به نرخ خ��وراك گاز 

شركت هاي صنايع پتروشيمي و گاز سوخت صنايع 
از جمله مسائلي بود كه سبب نگراني همه سهامداران 
و فعالان حاضر در بازار س��رمايه ب��ود كه اعتراضات 
گسترده اي را نسبت به اين تصميم با خود به همراه 
داشت اما با توجه به پيگيري هاي انجام شده از سوي 
وزارت اقتصاد و س��ازمان بورس تصميمات فوري را 

اتخاذ و مانع از تصويب آن در كشور شدند.
به دنبال چنين تصميماتي از س��وي مقامات ارشد 
كش��ور اكنون در لايح��ه بودج��ه 1۴01، براي نرخ 
خوراك س��قف 5 هزارتومان و گاز سوخت صنايع 2 

هزار تومان در نظر گرفته  شده است.
در هر زمان ديگري ممكن بود كه بازار سرمايه تحت 
تاثير اين عوامل با نوساناتي شديد همراه شود اما اين 
اتفاق تاثير چنداني بر بازار نداشت و شاخص كل در 
ابتداي هفته جاري با رشد بيش از 17 هزار واحدي 
مواجه ش��د.در جريان معاملات روز گذشته بورس، 
بازار سرمايه روز سبزي داشت و شاخص كل به يك 

قدمي كانال يك ميليون و 300 هزار واحد رسيد. 
اكثر بزرگان بازار با ليدري نم��اد خودرو راهي صف 
خريد ش��دند ك��ه بيش��ترين تاثير مثب��ت بر روي 
شاخص متعلق به نماد فملي بود.خودرو و خساپا از 
ابتداي معاملات با صف خريد سنگين مواجه بودند. 

در گروه پالايشي نيز نماد شبندر در لحظات پاياني 
راهي صف خريد ش��د و ساير نمادهاي اين گروه نيز 
با افزايش تقاضا روبرو بودند. همچنين فملي، فولاد 
و فخوز نيز از گروه فلزات اساس��ي در دقايق پاياني با 
رشد قابل توجهي مواجه شدند.شستا نيز معاملات 
جالب توجهي داشت و بيش از سه ميليارد برگه سهم 
آن ميان سهامداران حقيقي و حقوقي معامله شد. اين 
نماد پس از دو ماه، روز چهارشنبه بازگشايي شد و به 
تابلوي معاملات بورس بازگشته بود.ارزش معاملات 
با رشد چشم گيري مواجه شد و به بيش از پنج هزار 
ميليارد تومان رسيد. شستا، فملي و خودرو؛ به ترتيب 
بيشترين ارزش معاملات را به خود اختصاص دادند. 
اكثر كارشناس��ان بورس، افزايش ارزش معاملات را 
نخستين سيگنال براي بهبود اوضاع بورس مي دانند و 
معتقدند كه ارزش معاملات خود را براي چند روز بايد 
در بالاي 5 هزار ميليارد تومان تثبيت كند تا فعالان 
بورس نسبت به بهبود اوضاع اين بازار اميدوار شوند.

اين در حالي است كه ورود پول هوشمند و بازار گرمي 
حقوقي ها در آخرين روزهاي كاري سال جاري نشان 
مي دهد كه بازار سهام پس از پشت سر گذاشتن نوروز 
1۴01، با رويكردي هر چند ضعيف اما رو به مثبت بر 

روي سهم هاي ريالي مانور خواهد داد.



گروه راه و شهرسازي|
در پي اعلام برنامه ش��هرداري تهران براي س��اخت 
180 ه��زار واحد مس��كوني در ته��ران، حميدرضا 
صارمي معاون شهردار تهران از ارايه تخفيف عوارض 
س��اختماني به 11 گروه از ش��هروندان و سازندگان 
تهراني با هدف تحول در توليد مس��كن طي س��ال 

آينده خبر داد.
او همچنين با برشمردن و تشريح سويه هاي جمعيت 
شناختي كمبود مسكن در پايتخت اعلام كرد، سالانه 
223 هزار نفر به استان تهران مهاجرت مي كنند. او 
همچنين وجود واحدهاي خال��ي در تهران را منكر 
شد و وجود احتمالي چنين واحدهايي را به مناطق 

شمالي پايتخت محدود كرد.
حال آنكه بخش قاب��ل توجهي از خانه هاي خالي در 
منطقه 22 تهران ق��رار دارن��د و در همين حال، به 
تازگي مديريت شهري راي به اصلاح طرح تفصيلي 
اين منطقه داد كه به معني افزايش س��اخت و س��از 

در آن است.
به گزارش »تعادل«، در عين حال، از نگاه كارشناسان، 
صرف س��اخت آپارتمان در مناطق مختلف تهران، 
نمي تواند معضل مسكن را در اين كلانشهر رفع كند.

همانطور كه ايجاد خطوط بيشتر مترو و مسيرهاي 
تازه اتوبوس نتوانس��ته است بر مش��كلات ترافيك 
و آلودگ��ي هوا فاي��ق  آيد. بي گم��ان، جذابيت هاي 
اقتصادي، فرهنگي، و سياس��ي پايتخت از سويي، و 
دافعه هايي همچون عدم توسعه يافتگي، نبود شغل 
و... در ساير شهرهاي كشور از سوي ديگر، به عنوان 
موت��ور مهاجرت و رش��د پرش��تاب جمعيت تهران 

شده است.
از همين رو، مادامي كه رش��د مهاجرت به تهران از 
رشد ساخت و س��از در اين كلانش��هر بيشتر باشد، 
مساله و مشكل همچنان باقي خواهد ماند. در عين 
حال، مادامي كه مناطق شهري و روستايي كشور از 
توس��عه نامتوازن رنج ببرند و در نرخ رشد اقتصادي، 
فرهنگي و سياسي آنها از نرخ رشد اين شاخص ها در 
پايتخت كشور كمتر باشد، همچنان شاهد مهاجرت 

به تهران خواهيم بود.

    استارت كاهش بعد خانوار از سال 65
معاون ش��هردار تهران اما درخصوص ضرورت رونق 
س��اخت و ساز در تهران، گفت: يكي از مشكلاتي كه 
ما در كش��ور با آن مواجهيم، كاهش بع��د خانوار از 
سال 1365 تاكنون اس��ت، چراكه وقتي بعد خانوار 
كاهش پيدا مي كند، فشار تقاضا براي واحد مسكوني 

بالا مي رود.
در عين حال، س��الانه يك ميلي��ون نفر به جمعيت 
ايران و يك ميلي��ون و 200 هزار خانوار در كش��ور 
اضافه مي ش��وند، بنابراين ما س��الانه به حدود يك 
ميليون واحد مس��كوني براي س��كونت خانوارهاي 

جديد نياز داريم. 
به گزارش فارس، معاون ش��هردار ته��ران ادامه داد: 
بايد بدانيم كه در س��ال 1360 جمعيت شهرنشين 
و روستانشين كش��ور برابر و پس از آن شهرنشيني 
افزايش يافت و طبق پيش بيني هاي صورت گرفته تا 
سال 1430 شهرنشيني به 85 درصد خواهد رسيد.

ميانگين متوسط رشد جمعيت دركشور 1.24 و در 
تهران با 1.78 است و اين رقم براي تهران 79 درصد 

سهم ولادت و 21 درصد سهم مهاجرت است.

    مهاجرت سالانه 223 هزار نفر 
به استان تهران 

صارمي با بيان اينكه سهم مهاجرت در ميانگين رشد 
جمعيت براساس سرشماري هاي سال 90 و95 در 

شهر تهران 21 درصد است، اظهار كرد: سالانه 223 
هزار نفر به استان تهران مهاجرت مي كنند كه تنها 20 
درصد آنها به شهر تهران مي آيند و فشار اين مهاجرت 
بر ش��هرهايي مانند فرديس، پردي��س، رباط كريم، 
پيشوا و ساوجبلاغ اس��ت اما همين فشار مهاجرت 
به شهرهاي اقماري، عوارض بسياري را به پايتخت 
وارد مي كند، چراكه اين جمعيت براي كار، تحصيل 
و ... به ش��هر تهران مي آيند و همين موضوع موجب 
ورود روزانه يك ميليون وس��يله نقليه از استان البرز 
و سايرشهرهاي استان تهران به پايتخت مي شود كه 
با احتساب خودروهاي افراد ساكنان در پايتخت، به 
تردد 3.5 ميليون خودرو در روز منجر مي ش��ود كه 

ترافيك و آلودگي هوا را به دنبال دارد. 
 

    3 ميليون و 685 هزار آپارتمان در تهران
وي با اش��اره به اينك��ه تعداد واحد هاي مس��كوني 
موجود در شهر تهران، حدود 3 ميليون و 685 هزار 
واحد است، گفت: س��الانه با احتساب عمر 50 سال 
براي ساختمان ها، 2 درصد از بناهاي شهر، تخريب 
و دچار استهلاك مي شوند، ضمن اينكه حدود 365 
هزار واحد مس��كوني ناپايدار نيز در شهر وجود دارد 
كه در صورت وق��وع زلزله، فاجعه اي ب��زرگ را رقم 
مي زن��د. حال در اي��ن وضعيت، ما در ش��هر تهران، 
س��الانه 51 هزار مورد ازدواج داريم كه اين زوج ها به 

مسكن نياز دارند.

    آمار خانه هاي خالي قابل استناد نيست
معاون شهرس��ازي و معماري ش��هردار تهران ادامه 
داد: گفته مي شود كه ش��هر تهران، 300 هزار واحد 
مس��كوني خالي دارد، اما اين موض��وع چندان قابل 
استناد نيست، ضمن اينكه اين خانه هاي خالي مربوط 
به مح��لات قيطريه، فرمانيه، زعفراني��ه، ميرداماد، 
دروس، قلهك، پونك و آرياش��هر و جنت آباد است. 
از طرفي، ميانگين توليد سالانه مسكن در پايتخت 
از سال 1381 تا 1400، س��الي 98 هزار واحد بوده 
و از سال 93 تا امروز سالي 64 هزار واحد، اين يعني 

در يك بازه زماني 7 ساله به طور ميانگين، با كاهش 
س��الانه حدود 35 ه��زار واحدي در توليد مس��كن 

مواجه بوده ايم.

    تحول اساسي در حوزه توليد مسكن 
 صارمي اضافه كرد: با توجه به واحدهاي مس��كوني 
موجود در شهر تهران، وجود واحدهاي ناپايدار، ميزان 
ازدواج، ضريب استهلاك ساختمان ها و كسر ميزان 
مرگ و مير و جبران ضريب اس��تهلاك، ما در شهر 
تهران س��الانه به احداث 150 هزار واحد مسكوني 

نياز داريم.
همه اين موارد نشان مي دهد كه در سال آينده بايد 
تحول اساس��ي در حوزه مسكن شكل بگيرد و براي 
جبران عقب ماندگي ها در توليد مسكن بايد حداقل 
حدود 180 هزار واحد مسكوني در تهران توليد شود.

وي تصريح كرد: همايش الزامات و راهكارهاي توليد، 
مانع زدايي و پشتيباني مسكن و ساختمان در شهر 
تهران نيز مي تواند، نقطه عطفي براي رونق ساخت 
و س��از در پايتخت باش��د و من تعهد مي دهم كه در 
خرداد ماه س��ال 1401، صدور پروانه براي احداث 

ساختمان هاي انبوه، به 2 ماه تقليل مي يابد.
معاون ش��هردار تهران افزود: يك��ي از برنامه هاي ما 
براي سال آينده، ارايه تخفيف عوارض به 11 گروه از 
جمله زنان سرپرست خانوار، خانواده شهدا و جانبازان، 
 BIM نخبگان علم��ي، س��ازندگاني ك��ه از روش
)مدل سازي اطلاعات ساخت( اس��تفاده مي كنند. 
است و اين نيز يكي از مش��وق هايي است كه رقابت 

براي ساخت و ساز را افزايش مي دهد.

    همكاري مشترك 
در ادامه، حسن محتش��م عضو هيات مديره انجمن 
انبوه سازان استان تهران كه دبيري همايش الزامات 
و راهكارهاي توليد، مانع زدايي و پشتيباني مسكن و 
ساختمان در شهر تهران را بر عهده دارد، گفت: اين 
همايش قرار است روز 16 اسفند ماه سال جاري در 
محل ب��اغ موزه دفاع مقدس برگزار ش��ود و هدف از 

برگزاري آن، همكاري مشترك بين شهرداري تهران 
و سازندگان در راس��تاي رفع موانع توليد مسكن در 

شهر تهران است.
وي ادامه داد: نگاهي كه امروز در ش��هرداري حاكم 
شده، بس��يار ارزش��مند اس��ت و به دنبال تسهيل 
ام��ور براي رونق س��اخت و س��از در ش��هر تهران با 
هدف اش��تغال زايي، كنترل افزايش بي رويه قيمت 
مس��كن و تأمين مس��كن براي افراد كم استطاعت 
است. اكنون ش��هرداري تهران به عنوان يك دولت 
محلي پروژه هاي مختلفي در حوزه بافت فرس��وده، 
پروژه هاي پيمانكاري و پروژه هاي مشاركتي دارد كه 
ما مي توانيم براي به سرانجام رساندن آنها، همكاري 

مفيد و موثري باهم داشته باشيم.
محتش��م با اش��اره به پروژه نهضت ملي مسكن در 
كشور و ساخت س��الانه يك ميليون واحد مسكوني 
در كش��ور، اظهار كرد: ش��هرداري تهران با توجه به 
مس��ووليتي كه برعهده دارد، ساخت سالانه حدود 
180 هزار واحد مس��كوني در ش��هر تهران را تقبل 
كرده، از آنجايي كه احداث اين تعداد مسكن بسيار 
قابل توجه است، همكاري انبوه سازان و سازندگان با 

اين نهاد ضرورت دارد.

    مسكن؛ پيشران اقتصاد است 
مجيدغف��وري روزبهان��ي، مش��اور عال��ي معاونت 
شهرسازي و معماري ش��هرداري تهران نيز با اشاره 
به اينكه مسكن، پيش��ران اقتصاد است، اظهار كرد: 
طي 10 سال گذشته، عقب افتادگي زيادي در حوزه 
ساخت مسكن داشته ايم تا جايي كه امروز دست يابي 
يك زوج جوان به مسكن تبديل به رويا شده است، لذا 
اكنون رونق حوزه مسكن به حل بسياري از مشكلات 

اقتصادي و اشتغال كمك مي كند.
وي اضافه كرد: نكته اي كه وجود دارد اين اس��ت كه 
وقت��ي توليدكنندگان از حوزه توليد عقب نش��يني 
مي كنند، دلالان روي كار مي آيند و نظم بازار را برهم 
مي زنند. بنابراين اكنون ضرورت دارد كه فرق دلال 

با توليدكننده مشخص شود.
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پليس راهور: منع تردد وسايل نقليه 
كاربراتوري منطقي نيست!

رييس پليس راهور درباره مصوبه هيات وزيران مبني بر 
ممنوعيت تردد تاكسي و موتورسيكلت هاي كاربراتوري 
در چند كلانشهر از س��ال 1401 گفت: اگر بخواهيم 
10 ميلي��ون و 500 هزار موتورس��يكلت كاربراتوري 
را توقي��ف كنيم، تبعات اجتماعي خواهد داش��ت. به 
گزارش تسنيم، طبق ماده 8 قانون هواي پاك مصوب 
هيات وزيران، از ابتداي س��ال 1401 تردد تاكس��ي 
و موتورس��يكلت هاي كاربراتوري در كلانش��هرهاي 
تهران، كرج، ش��يراز، اصفهان، مش��هد، اراك، تبريز و 
اهواز ممنوع است. همچنين براساس اين مصوبه تردد 
تمام وس��ايل نقليه كاربراتوري در نواحي كم انتش��ار 
L.E.Z )طرح كاهش آلودگي هوا( در كلانش��هرهاي 
ذكر ش��ده ممنوع اعلام شده است. سردار سيد كمال 
هاديانفر، ريي��س پليس راه��ور فرماندهي انتظامي 
كش��ور در گفت وگو با تسنيم با تأكيد بر اينكه مصوبه 
مذكور با واقعيت متفاوت است، اظهار كرد: ما نامه اي 
هم به دولت و هم س��ازمان محيط زيس��ت نوشتيم و 
اين در راستاي اين است كه دولت واقعاً شرايط قانون 
هواي پاك را ايجاد كند. وي تصريح كرد: نزديك به 12 
ميليون دستگاه موتورسيكلت در كشور وجود دارد كه 
حدود 10 ميليون و 500 هزار دس��تگاه، كاربراتوري 
هستند؛ تأمين معيش��ت 85 درصد موتورسواران نيز 
با اس��تفاده از موتورس��يكلت صورت مي گي��رد. اين 
مقام انتظامي افزود: اينكه مي گويند از س��ال 1401، 
موتورسيكلت هاي كاربراتوري تردد نكنند، به چه معنا 
است؟! دولت بايد در اين رابطه براي ما شفاف سازي كند، 
آيا بايد موتورسيكلت هاي مذكور را متوقف كنيم؟ از يد 
موتورسواران بگيريم؟ آنها را به پاركينگ برده و جريمه 
كنيم؟ هاديانفر ادامه داد: ب��ه نظرم اين مصوبات و 
پيشنهادهاي سازمان محيط زيست در اين بخش، 
بررسي شده نيست؛ به طور مثال حدود 60 درصد 
تاكسي ها دچار مشكل، فرسوده و كاربراتوري هستند 
لذا اينكه فقط بگويند اين دس��ته از وسايل نقليه از 
سال 1401 اجازه تردد ندارند، صحيح نيست؛ حتماً 
عزيزاني كه اي��ن موارد را تصوي��ب مي كنند، بايد 
بررسي جامع تر و كامل تر انجام دهند. رييس پليس 
راهور بيان كرد: به طور مثال اگر بخواهيم 10 ميليون 
و 500 هزار موتورسيكلت كاربراتوري را توقيف كنيم، 
تبعات اجتماعي خواهد داشت لذا مصوبه مذكور به 

نظرم غيرمنطقي است و بررسي شده نيست.

انتقاد از كم كاري و برگه فروشي 
برخي ناظران ساختماني

محمد آقاميري، عضو كميسيون عمران و حمل و نقل 
شوراي شهر تهران گفت: مهندس ناظر ساختمان بايد 
مرحله به مرحله بر ساخت و ساز نظارت داشته باشد، 
چرا كه در حال حاضر در زمينه نظارت كم مي گذارند و 
به جاي چند بار تنها يك بار به ساختمان سر مي زنند و 
اين بر كيفيت ساخت و ساز تاثير مي گذارد. آقاميري در 
گفت وگو با ايلنا، درباره اقدامات شهرداري در كارگروه 
مسكن اظهار كرد: ش��هرداري صحبتي در اين زمينه 
داشته است، اما هنوز برنامه اي را به شوراي شهر ارايه 
نكرده اس��ت. هرچند درصدد برنامه ريزي هستند كه 
بتوانند در نهضت جهش توليد مس��كن اقدام خوبي 
انجام دهند.  او ادامه داد: اينكه تسريع در صدور پروانه، 
نوسازي بافت فرسوده و مواردي از اين دست بخش هاي 
ابتدايي است كه ش��هرداري مي تواند به راحتي انجام 
دهد اما در حال برنامه ريزي هس��تند و ان ش��اءالله به 
زودي اي��ن برنامه را اعلام مي كنن��د.  آقاميري درباره 
اختصاص زمين هاي ذخيره شهري و زمين هاي واقع 
در منطقه 18 و 19 به منظور تهيه مسكن اظهار داشت: 
اينكه در اختيار قرار بگيرد چند بحث مطرح است و بايد 
در فرايندي باشد كه منافع شهر و شهرداري نيز تامين 
شود، اما اين موارد در شرف برنامه ريزي هستند و هنوز 
قطعي نشده است هرچند كه شهرداري درصدد است 
كه اين اقدام انجام شود.  عضو كميسيون عمران و حمل 
و نقل ش��وراي شهر تهران در پاس��خ به سوال ديگري 
درباره اظهارات برخي توليدكنندگان مبني بر اينكه 
گراني و ش��رايط اقتصادي به گونه اي است كه برخي 
سازندگان مصالح و ابزار با كيفيت را در ساخت و سازها 
به كار نبرند، شهرداري تهران در اين زمينه چه نظارتي 
مي تواند داشته باشد، اظهار كرد: اين مساله ربطي به 
شهرداري ندارد و نظارت بر اين مساله با سازمان نظام 
مهندسي است. شهرداري زيرنظر كارشناس هاي نظام 
مهندسي بر ساختمان ها نظارت مي كند و زيرنظر همين 
كارشناسان نظام مهندسي پايان كار ساختمان را صادر 
مي كند.  او ادامه داد: شهرداري تهران اقدامات مربوط 
به گردش كار اداري را برعهده دارد و براي مثال وقتي 
مي خواهد تاييديه آسانسور را بدهد، با حضور نماينده 
نظام مهندسي است و با دادن تاييديه نظام مهندسي 
شهرداري موظف است پايان كار را صادر كند.  او درباره 
برگه فروشي توسط مهندسين ناظر گفت: مسائلي است 
كه شنيده شده و بازرسان سر زدند و مشخص شد مالك 
و مجري ساختمان اصلا پاي خود را هم در ساختمان 
نگذاشته اند و ساختمان در حال تكميل است. مواردي 
از اين دست بوده البته كه نظام مهندسي نيز برخورد 
مي كند اما بعضا اين موارد هن��وز وجود دارد و در واقع 
شاهد كم كاري هستيم.  آقاميري افزود: اينكه مهندس 
ناظر مرحله به مرحله بر ساخت و ساز نظارت داشته 
باشد بايد تقويت شود، چرا كه در حال حاضر مراحل 
نظارت را كم مي گذارند و به جاي چند بار تنها يك 
بار به ساختمان سر مي زنند و اين بر كيفيت ساخت و 
ساز تاثير مي گذارد.  او با تاكيد بر اينكه نظارت دقيق 
و مس��تمر منجر به ارايه كيفيت بهتر ساختمان ها 
مي شود، گفت: اگر نظارت به صورت مستمر و دقيق 
و براساس ضوابط قانوني باشد قطعا كيفيت به مراتب 
بهتر از وضع موجود در مي آيد و مواردي از قبيل برگه 
فروشي نيز در جامعه شايع نمي شود.  آقاميري گفت: 
شهرداري دايم در حال رصد است و بازرساني هم دارد 
اما بيشتر در قالب توصيه به سازمان نظام مهندسي 

است كه كارها را درست انجام دهند. 

سفرهاي جاده اي
در آستانه نوروز اوج گرفت

س��فرهاي جاده اي در هفته گذشته باز هم نسبت 
به هفته قبل از آن افزايش يافت كه نشان مي دهد، 
ترددهاي بين استاني در فاصله دو هفته مانده به سال 
نو در حال اوج گيري است. به گزارش ايسنا، سفرهاي 
جاده اي مردم در هفته اي كه گذش��ت در شرايطي 
كه هر روز شاهد بيشتر شدن تعداد شهرهاي قرمز 
كرونايي و جولان ويروس اميكرون در كشور بوديم، 
تغيير محسوسي را نسبت به هفته  قبل از آن تجربه 
كرد. چرا كه بر اساس تازه ترين آمارهاي منتشر شده 
از سوي مركز مديريت راه هاي كشور درباره وضعيت 
تردد وسايل نقليه مختلف در بازه زماني ششم تا 12 
اسفند ماه، به صورت متوس��ط يك ميليون و 868 
هزار و 513 وس��يله نقليه در ه��ر روز در محورهاي 
مواصلاتي كشور تردد كردند كه نسبت به هفته قبل 
از آن افزايش 10 درصدي را تجربه كرد و در قياس با به 
هفته مشابه سال گذشته رشد چهار درصدي داشت.

پيش بيني ثبات در بازار مسكن 
طي سال آينده

مصطفي قلي خس��روي، رييس اتحاديه مشاوران 
املاك با بيان اينكه در شرايط اپيدمي كرونا و انجام 
مذاكرات وين، شايعات قبل و بعد از عيد تاثير خود را 
بر بازار مسكن از دست داده است، گفت: رشد قيمت 
مسكن به صفر رسيده و انتظار بازار باثباتي را در سال 
آينده داريم. خسروي در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: 
در سال هاي گذشته معمولا با شايعات قبل ازعيد و 
بعد از عيد، قب��ل از انتخابات و بعد از انتخابات، بازار 
مسكن تحت تاثير قرار مي گرفت و عموما قيمت ها 
افزايش پيدا مي كرد. اما در حال حاضر كه حدود دو 
سال است با اپيدمي ويروس كرونا مواجه شده ايم، 
ش��ايعات تاثير چنداني ب��ر بازار ن��دارد. وي افزود: 
گزارش هايي كه ما از كف بازار مي گيريم نشان دهنده 
ثبات بازار مس��كن اس��ت و اگر مراكز آماري اجازه 
دهند، ب��ازار مقداري خودش را پي��دا مي كند و به 
يك ثبات نسبي قيمت مي رس��د. رييس اتحاديه 
مشاوران املاك با بيان اينكه بازار مسكن دچار ركود 
شده اس��ت، گفت: عمده متقاضيان بالقوه مسكن 
منتظر نتايج مذاكرات هسته اي هستند كه تا الان 
پيشرفت هاي خوبي حاصل شده و اميدوارم سريعتر 
موفقيت كلي اعلام شود. اگر اين اتفاق رخ دهد، مسلم 
بدانيد مقداري در قيمت خانه تاثيرگذار خواهد بود و 
انتظار كاهش داريم. رييس اتحاديه مشاوران املاك 
درباره پيش بيني بازار مسكن در سال 1401 گفت: 
فعلا بازار بر مدار انتظارات كاهشي قرار گرفته و نگاه 
متعاملين اين است كه بازار آبستن حوادث خواهد 
بود. رش��د قيمت مسكن به صفر رس��يده و در اين 
شرايط افزايش معاملات و قيمت دور از ذهن است. 

انتظار بازاري با ثبات در سال آينده را داريم.

جزييات تخفيفات دولت
به طرح نهضت ملي مسكن

محمود محمودزاده، معاون مسكن و ساختمان وزير 
راه و شهرس��ازي گفت: دولت ب��راي نزديك كردن 
شكاف بين توان خانوار و قيمت مسكن، در دوحوزه 
»زمين« و »ماليات و خدمات« تخفيفات ويژه اي را در 
طرح نهضت ملي مسكن اجرايي مي كند. محمودزاده 
در گفت وگو با ايرنا، درباره برنامه دولت براي افزايش 
توان خانوار در مقابل قيمت تمام شده مسكن، توضيح 
داد: برنامه دولت در حوزه زمين، كاهش قيمت زمين 
از قيمت تمام ش��ده است. در همين راستا به استناد 
قانون با واگذاري 99 س��اله زمين ها از قيمت نهايي 
مسكن كسر خواهد شد. به گفته محمودزاده، زمين 
به طور متوسط 40 درصد از قيمت تمام شده مسكن 
در نقاط شهري را به خود اختصاص مي دهد و وقتي 
اين 40 درصد كس��ر ش��ود، طبيعتا انتظار كاهش 
قيمت را به همين ميزان در قيمت نهايي داريم. او از 
حمايت هاي مالياتي و تخفيفاتي كه در قانون به طرح 
نهضت ملي داده ش��ده خبر داد و گفت: در قسمت 
ماليات، يك عدد ثاب��ت يك ميليون تومان براي هر 
واحد مسكوني در نظر گرفته شد. محمودزاده گفت: 
تخفي��ف پروانه س��اختماني و كاه��ش هزينه هاي 
خدمات مهندس��ي نيز در اين طرح گنجانده شده 
است، در قسمت هزينه انشعابات نير متقاضي فقط 
حق اشتراك پرداخت مي كند و حق تامين انتقال به 
عهده دولت است. هزينه هاي صدور وجواز ساخت نيز 
به صورت ماهيانه از سوي استانداري ها با شهرداري 
تسويه مي شود. وي با توضيح اينكه اين دو سياست 
در كاهش قيمت تمام ش��ده مسكن كمك دهنده 
است، ادامه داد: با توجه به تسهيلاتي كه ديده شده 
و يارانه هايي كه با تامين منابع صندوق ملي مسكن، 
به دهك هاي كم درآمد تعل��ق خواهد گرفت، توان 
خانوار ب��راي تامين نقد ينگي خري��د خانه افزايش 
خواهد يافت. به گفته محمودزاده، تمام تلاش وزارت 
راه و شهرسازي اين است كه با توجه به فاصله اي كه 
قيمت تمام شده مس��كن در بازار با توان خانوار دارد 
براي نزديك كردن قيمت تمام ش��ده به توان خانوار 
برنامه ريزي كند. وي با توضيح اينكه ش��ش راهبرد 
در نهضت ملي مسكن مورد توجه دولت است، افزود: 
نخست توسعه و تقويت توليد مسكن توسط بخش 
خصوصي است كه باعت شده ساخت و ساز مسكن 
شهري به نزديك توليد نيم ميليون واحد مسكن برسد. 
محمودزاده گفت: راهبرد دوم، پيشنهادهاي دولت 
براي رونق ساخت و س��از در بافت فرسوده به عنوان 
ظرفيت قابل گسترش و راهبرد سوم هم ساخت و ساز 
واحدهاي مسكوني در استطاعت گروه هاي اول تا سوم 
اس��ت.راهبرد چهارم نيز خانه سازي براي گروه هاي 
متوسط جامعه و راهبرد پنجم مسكن روستايي است. 
دولت همچنين در ششمين راهبرد، ساخت مسكن 
اجاره اي را كه 300 هزار واحد اس��ت و مراحل نهايي 
آيين نامه اجرايي را در دولت مي گذارند، در نظر دارد.

طي سال آينده پروانه ساخت با تخفيف به 11 گروه از شهروندان و سازندگان ارايه مي شود

تناقض گويي مسوولان درباره غربال واكسن نزده ها در جاده ها

تخفيف  عوارض ساختماني به تهراني ها 

تكذيب ثبت نام در سامانه براي سفرهاي نوروزي
گروه راه و شهرسازي |

ش��يوه انج��ام و نظ��ارت بر س��فرهاي ج��اده اي با 
خودروهاي شخصي طي نوروز سال 1401 منجر به 
تناقض گويي مقام هاي مسوول شده است. قرار است 
در نوروز پيش رو، صرفا رانندگان )ونه س��ر نشينان( 
خودروهايي كه هر سه دوز واكسن ضدكروناي خود 

را تزريق نكرده اند، جريمه شوند.
به همين منظور، برخي از مس��وولان س��تاد مبارزه 
با كرونا از لزوم ثبت ن��ام رانندگان و همچنين ثبت 
مشخصات پلاك خودرو در سامانه »ايران من« خبر 
دادند اما در پي اين اعلام، ديروز حس��ين قاس��مي، 
دبير كميته امنيتي، اجتماعي، انتظامي س��تاد ملي 
كرونا اعلام كرد: ش��هروندان نيازي ب��ه ثبت نام در 

سامانه ندارند.
او با اش��اره به اينك��ه اطلاعات افراد واكس��ن زده و 
همچنين افرادي كه پ��لاك خودرو به نام آنها وجود 
دارد ميان وزارت كشور و پليس راهور تبادل خواهد 
شد و فردي كه واكسن نزده و پلاك خودرو به نام وي 
ثبت شده در صورت سفر جريمه خواهد شد، گفت: 

شهروندان نيازي به ثبت نام در سامانه ندارند.
قاسمي در گفت وگو با ايسنا، در خصوص سفرهاي 
نوروزي و شرايط تردد بين استاني گفت: نيازي به 
ثبت نام افراد در س��امانه وجود ندارد. مقرر اس��ت 
افرادي كه واكس��ن نزده اند و خودرو ب��ه نام آنها و 
با كد ملي آنها به ثبت رس��يده در اي��ام نوروز تردد 
نداشته باش��ند و در صورت تردد براي آنها جريمه 

اعمال خواهد شد.

وي افزود: اطلاعات افرادي كه تزريق واكسن را انجام 
نداده اند در اختيار ما اس��ت و اطلاعات افرادي كه به 
نام آنها و با كد ملي آنها پلاك خودرو به نامشان وجود 

دارد در اختيار پليس راهور است.
بر همين اس��اس اين تبادل اطلاع��ات ميان وزارت 
كش��ور و پليس راهور انجام خواهد ش��د و از طريق 

دوربين ها اين كنترل انجام مي شود.
لذا افرادي كه خودرو به نامش��ان اس��ت و واكس��ن 
تزري��ق نكرده اند در صورت تردد ب��راي آنها جريمه 

اعمال خواهد شد.
قاسمي تأكيد كرد: افرادي كه قصد سفر در ايام نوروز 

دارند نيازي به ثبت پلاك در سامانه ندارند.
اين در حالي اس��ت كه پيش از اي��ن، عليرضا زالي، 
فرمانده عملياتي ستاد مقابله با كرونا استان تهران از 
الزام ثبت پلاك مسافران نوروزي در سامانه ايران من 
خبر داده و گفته بود: نانوايي ها، باشگاه هاي ورزشي، 
پاساژها و س��وپرماركت ها چهارمركزي هستند كه 

نسبت به مابقي مكان ها خطرناك تر هستند.

زالي در جلسه ستاد مقابله با كرونا استان تهران گفت: 
براي س��فرهاي نوروزي لازم اس��ت پلاك مسافران 

نوروزي در سامانه »ايران من« ثبت شود.
براي تهران ب��ه عنوان مبدأ س��فرهاي ن��وروزي و 
مركز اختلاط س��ويه هاي مختلف كرونا لازم است 
محدوديت هاي بيشتري در شروع و پايان سفر براي 

آن در نظر گرفته شود.
وي افزود: بايد اس��تفاده حداكثري از ماس��ك مورد 
تاكيد قرار گيرد گرچه آمار مراجعان سرپايي تهران 
نزولي اس��ت اما پوش��ش حدود 40 درصدي تزريق 
واكسن در دز سوم كافي نيست و بايد اين آمار براي 

ايمني كامل به 80 درصد برسد.
وي ادامه داد: نانوايي ها، باشگاه هاي ورزشي، پاساژها 
و سوپرماركت ها چهارمركزي هستند كه نسبت به 
مابقي مكان ها خطرناك تر هستند، لذا بايد تشديد 
كنترل ه��ا و رعاي��ت بي��ش از پي��ش پروتكل هاي 

بهداشتي در آنها مورد توجه قرار گيرد.
فرمانده عملياتي ستاد مقابله با كرونا استان تهران در 
خصوص ارايه خدمات در ايام پاياني سال نيز گفت: 
دانشگاه هاي علوم پزشكي در ايام عيد آمادگي لازم 
را براي بيماريابي و ارايه خدمات در اين حوزه دارند.

بي ترديد اصناف نيز بايد رعايت پروتكل ها را بيش 
از گذش��ته مورد توجه قرار دهند. پس از اصفهان، 
تهران بيشترين ثبت كد بهداشتي اصناف را داشته 
اما لازم اس��ت در ثبت هاي جديد مش��خصه هايي 
مانند تزريق دز سوم واكسن و نظارت ميداني مورد 

توجه قرار گيرد.



ادامه از صفحه اول|
 احياي احتمالي برجام وجود دارد، احساس خطر كرده و 
اعلام مي كند كه عدم استفاده از رويكردهاي تخصصي، 
فقدان بهره مندي از شايستگان، رفتارهاي سلبي با بخش 
خصوصي، نگاه از بالا به پايين در مواجهه با سرمايه گذاران 
و... باعث مي شود تا اقتصاد ايران فرصت بهره مندي از بخش 

قابل توجهي از ظرفيت هاي خود را از دست بدهد.
چهره هايي چون، يعقوب اندايش، فرشاد پرويزيان، زهرا 
كريمي، جعف��ر خيرخواهان، محم��ود اولاد قره گوزلو، 
قدرت الله امام وردي و حجت الله ميرزايي در شمايل اعضاي 
هيات مديره انجمن اقتصاددانان ايران تلاش مي كنند تا 
به زعم خود متوليان و سياست گذاران را متوجه خطراتي 
كنند كه از دل تصميم س��ازي هاي غلط ممكن اس��ت، 
اقتصاد و معيشت ايراني را تهديد كند. روز گذشته رييس 
انجمن در تماس با خبرنگار تعادل از بيانيه جديد انجمن در 
خصوص شرايط اقتصادي روز كشور خبر داد كه در ادامه 
اين بيانيه در معرض داوري مخاطبان قرار مي گيرد. روزنامه 
تعادل آماده است تا ديدگاه هاي ساير اساتيد و چهره هاي 

اقتصادي را در رد يا قبول اين اظهارات منتشر نمايند.

     زماني براي پايان دادن به تصميمات شتابزده
در فراز ابتدايي بيانيه انجم��ن اقتصاددانان ايران، تلاش 
ش��ده، تصويري از مهم ترين المان ها و موضوعات مورد 
نظر اراده ش��ود و در آن آمده است: »مسوولان محترم و 
شهروندان گرامي؛ موضوع اين بيانيه شامل اين راهبردهاي 
كلي در خصوص اهميت شايسته سالاري، عدم تبعيض 
و فراهم س��ازي بس��تر و فضاي مناس��ب براي فعاليت 
سرمايه هاي انس��اني و فيزيكي و پرهيز از تصميمات و 
اظهاراتي كه خواسته و ناخواسته موجب مهاجرت نخبگان 
و خروج سرمايه ها از كشور مي شود.« در ادامه اين بيانيه 
محتواي مورد نظر مورد تحليل قرار گرفته است و تاكيد 
شده: »درش��رايطي كه فشارهاي اقتصادي كمرشكني 
بر دوش مردم س��نگيني مي كند و تحريم هاي ظالمانه 
غرب دردهه اخير به حداكثر خود رسيد، ضرورت تقويت 
همدلي، اميدواري، همبس��تگي و حس تعلق  خاطر به 
كش��ور بيش از پيش احساس مي ش��ود. هر يك از ما به 
نسبت سهم و نقش خوددرقبال كشور ومردم، مسوول 
هستيم. مبادا رفتار و تصميمات موجب نفاق، اختلاف 
بيشتر، دلسردي، عزلت، خروج و هرآنچه كه مورد هدف 
تحريم هاي ظالمانه بوده اس��ت، گردد ومردم را نااميد و 
رويگردان كند. انجمن اقتصاددانان ايران بنا به مسووليت 

اجتماعي خود ت��لاش دارد تا مكاني ب��راي گفت وگو و 
تعامل فراگير باشد و با اظهارنظرهاي سياستي مختلف 
به صورت پيوسته مسائل مهم و مرتبط با توسعه و اقتصاد 
كشور را بررسي كند و به عنوان يك نهاد علمي و مدني ، در 
كنارمردم وبخش خصوصي، براي بهبود اوضاع اقتصادي 
واجتماعي كش��ور تلاش كند. عوامل ومولفه هاي مهم 
نهادي وغيراقتصادي براقتصاد و وضعيت رفاهي جامعه 
اثرگذار هس��تند كه يكي ازآنها مناسبات حاكم برشيوه 
به كار گيري نيروي كار و س��رمايه و مهيا كردن ش��رايط 
مناسب براي فعاليت  آنها است. بهبود محيط كسب وكار 
فقط براي به كارگيري سرمايه نيست بلكه براي فعاليت 
نيروي انساني نيزبسيارمهم است. اصلي ترين عامل توليد، 
نيروي انساني است كه هر دو صاحبان نيروي كار و سرمايه 
را در بر مي گيرد و در واقع س��رمايه چيزي غير ازانباشت 
وتبلورتلاش هاي فيزيكي و فكري نيروي كارنيس��ت.

اگرشرايط وزمين بازي براي فعاليت اقتصادي مهيا نباشد 
يا نسبت به كشورهاي ديگرضعف و كمبودهاي اساسي 
داشته باش��يم، تمايل به مهاجرت وترك كشورتشديد 
مي شود.با توجه به اينكه تحرك پذيري نيروي كار و سرمايه 
بسياربالا وبيشتر ازدهه هاي پيش شده است، بايد در گفتار 
و كردارخودبسيار حساس و محتاط بود تا عامل مهاجرت 

نخبگان وآسيب زدن به آينده كشورنشويم.«

     الگوي توسعه در كشورهاي پيش رو
اما در بخش مياني بيانيه تلاش ش��ده از طريق مقايسه 
تطبيقي فرآيند رشد در كشورهاي توسعه يافته، نسخه اي 
براي پيرش��فت اقتصادي كشور مبتني بر ظرفيت هاي 
دروني ارايه شود. بر اين اس��اس در اين بيانيه ذكر شده: 
»رازموفقيت كشورهاي پيش��رفته به لحاظ اقتصادي، 
تقويت انسجام اجتماعي، سرمايه اجتماعي و شايسته  
سالاري واقعي است، در كش��ور مااگر چه درتمام اسناد 
بالادستي وقوانين ازجمله قانون اساسي بر شايسته سالاري 
وشايسته گزيني تاكيد شده است اما در عمل شاهدانحراف 
هشدار دهنده از آن هس��تيم. شايسته سالاري موجب 
افزايش بهره وري نيروي  كاروسرمايه مي شود وبررفاه آني 
وبين  نسلي افراد وخانوارها اثر مثبت دارد زيرا اگر پرداختي 
به نيروي كار متناسب با ميزان ارزش افزوده و بهره  وري 
باشد، ازيكسودرآمد افراد افزايش مي يابد وازسوي ديگر 
به واس��طه توليد كالا وخدمات بيشتر، رفاه را براي آحاد 
جامعه به ارمغان مي آورد. شايسته سالاري منافع سرشار 
اجتماعي و خير جمعي را در بردارد. اثرناشايسته  گزيني نه 

تنها بر بهره وري كنوني اثرگذار است بلكه اثرجبران ناپذير 
بين نسلي را موجب مي شود و كشور را از ذخاير وسرمايه 
انساني تهي مي كند، خانواده ها انگيزه اي براي تحصيل 
فرزندان خود نخواهند داشت، كودكان و جوانان با ديدن 
سرنوشت شايسته ها بي انگيزه مي شوند واز استعداد خود 
بهره  نمي گيرند چرا كه سرنوشت آنها را آينه آينده خود 
مي دانند. مهاجرت نخبگان وخروج سرمايه وسوسه كننده 
مي شود ياموجب عزلت  نشيني وخانه نشيني شايستگان 
مي گردد. علاوه براين، ناشايس��ته  گزيني اثرات روحي 
ورواني برجامعه تحميل مي كند، جامعه را سرخورده و 
ازتلاش و تحمل سختي ها و دشواري ها بازمي دارد وسرمايه 
اجتماعي كه براي توسعه به آن نيازداريم تضعيف و تخريب 

مي شود.«
در ادامه به برخي گزاره هاي عيني فرآيند رشد در كشور نيز 
اشاره مي شود: »برخي از نمودهاي عيني شايسته سالاري 
و فراهم نمودن فضاي امن، آزاد و مناس��ب براي فعاليت 

صاحبان نيروي كار و سرمايه عبارتند از: 
۱. انتخ��اب و گزينش مديران ومس��وولان به نحوي كه 
تعقل وتخصص آنها مورد قبول جامعه باشد، كه تضميني 
براي كاهش هزينه هاي هنگفت و جبران ناپذير ناشي از 

تصميمات اشتباه است.
۲. انتخ��اب كارمن��دان، قضات واعض��اي هيات علمي 
دانش��گاه ها به نحوي كه بيشترين بهره وري را در جهت 
تأمين اهداف به همراه داش��ته باشد همانا دموكراسي و 
آزادي آكادميك و علمي، موجب رشد و پيشرفت درونزا 

و پايدار خواهد بود.
۳. ايجاد فضاي مناسب كار براي نيروي انساني كه شفافيت، 
آزادي بيان و نظر، انديشه ونقد، رقابت پذيري سالم، انگيزه  
زا، عدالت درفرصت هاي برابر و ارزيابي بر اساس بهره  وري، 
باشد تاموجب بيشترين توليد، اعتماد، احساس تعلق خاطر 
و عِرق به كشور، تلاش بيشتروارتقاء سطح دانش و مهارت، 
تعامل به جاي تعارض و ارتقاء سرمايه انساني و اجتماعي و 

جلوگيري از فرار نخبگان شود.
۴. حفاظت از مالكيت خصوصي، ايجاد فضاي امن وكم 
ريسك براي سرمايه گذاري و پرهيز از دخالت هاي ناموجه 
و مداخلات هجوم��ي، غيرقانوني، افزايش نااطميناني و 
ش��وراندن مردم و افكار عمومي عليه صاحبان سرمايه و 
نمايندگان بخش خصوصي به نحوي كه فضاي رقابتي 
تقويت شود، روال مناقصه ومزايده سالم و عاري از فساد 
برگزار شود وازفرار انواع سرمايه ها جلوگيري شود.صاحبان 
سرمايه زيرساخت كشور را مي  سازند، نيازهاي كالايي 
وخدماتي را تامين مي كنند، اش��تغال ايجاد و به نيروي 
كار دس��تمزد مي دهند، براي تامي��ن كالاهاي عمومي 
ماليات مي  پردازند و يك خدمتگ��زار واقعي براي مردم 
ونظام هستند. سرمايه گذاران و كارآفرينان بايد احساس 
كنندكه اهميت وجود آنها درك مي ش��ودو نبايد دلزده 
شوند واختلاف، انفصال و نفاق بين مردم و سرمايه گذاران 
واقعي ايجادشود. مبادا تصميمات عجولانه و اظهارنظرهاي 
نسنجيده ما باعث گسست بين اصناف گوناگون، بين مردم 
وسرمايه گذاران وگروه هاي مختلف شود كه درآن صورت 

قابل جبران نخواهد بود.
۵. كيفيت نهادي و ايجادفضاي رقابتي با به حداقل رساندن 
مجوزها وگزينش هايي كه بهره  وري در س��طح جامعه، 
چه براي نيروي كار وچه براي سرمايه، را كاهش مي دهد 

وايجاد انحصار مي كند.
۶. ايجاد فضاي گفت وگوي فراگي��ر احترام آميز توأم با 
ارج گذاري به هركسي كه طي ساليان گذشته به كشور 
ومردم خدمت ك��رده و پرهيز ازتخريب س��رمايه هاي 
اجتماعي و قضاوت هاي احساس��ي و نابجا به نحوي كه 
شاهد احساس خوشايند و تعلق خاطر به خانواده  بزرگ 
كشور باشيم. در اين صورت است كه نوراميد دردل جوانان 
و همه اقشار كشور زنده مي ماند و هنجارهايي از نوع خدمت 
واقعي، ازخودگذش��تگي وغيره رن��گ نمي بازد.چراكه 
تخريب يك فرد فقط باعث دلسردي آن فرد نمي شود بلكه 

دلسردي جمعي زياد را به همراه خواهد داشت.
۷. حاكميت قانون، برخوردعادلانه وقانون  مدارانه منتج 
ازعقلانيت وخردجمعي بانيروي انساني وصاحبان سرمايه 
و پرهيز از دوگانگي و تبعيض، آزادي عمل، كيفيت حقوقي 
و وجود نهاد قضايي غيرفاسد، مي تواند ازمهاجرت سرمايه 

انساني وخروج سرمايه مادي جلوگيري كند.
۸. ثبات درتصميمات، پرهيزازتصميمات خلق الساعه 
وتغييرمكرر قوانين ومقررات، اعتماد اجتماعي را افزايش 

مي دهد و ازسردرگمي وخروج جلوگيري مي كند.
9. شايسته س��الاري بايد خودش را در پرداخت حقوق و 
دستمزد متناسب نيزنشان دهد، كساني كه سال ها براي 
كسب مهارت و دانش تلاش كرده اند بايد بتوانند دستمزدي 
متناسب و معقول بگيرند وگرنه موجب سرخورده شدن آنها 
و بي انگيزه شدن خانوارها درتحصيل كودكان خود و كلا 
تهديد بين  نسلي مي شود. عدالت درپرداخت نيز به معني 
پرداخت به تناسب بهره وري نيروي كار ماهر وتأمين حداقل 
معيش��ت گروه هاي كم بهره  ور اس��ت و نه برابري مطلق 
دس��تمزد. افراد بهره  ور و سرمايه هاي انساني هستند كه 
موجب توليد ثروت، پيشرفت و رشد مي شوند و ديگران از 
اثرات سرريز مثبت آن بهره مند مي شوند.« در بخش پاياني 
اين بيانيه نيزآمده است: »باتوجه به آنچه گفته شد و وجود 
شواهدي از تصميمات و اظهارنظرهاي مسوولان در دولت 
و مجلس كه حتي به گونه اي اظهار مي شود كه هر كس 
خواست از كشور برود بيكاران را جايگزين آنها مي كنيم كه 
نتيجه حتمي آن خروج نخبگان و فرار سرمايه ها، بسيار 
تهديدكننده، به مرور كش��ور را از سرمايه هاي ارزشمند 
انساني و مادي خالي مي كند، انجمن اقتصاددانان ايران 
ازحاكميت، مس��وولان و مردم در هر كسوتي تقاضا دارد 
باايجاد فضاي مفاهمه و گفت وگ��وي فراگيراجتماعي 
درموردهنجارهاي يادش��ده، مطالبه، حمايت و عمل به 
آن و حساسيت نشان دادن به تصميمات و اظهارات دافعه  
برانگيز و آينده  برانداز كشور، كمك كنيم كه مهاجرت و 
خروج سرمايه به حداقل برسد و وضعيت توليد درون زاي 
ملي بهبود يابد تا اميد، احساس تعلق و همراهي در بين 
مردم افزون شود. آرزوي سرافرازي براي مردم، مسوولان 
وايران عزيز؛ انجمن اقتصاددانان ايران۱۵ اسفند ۱۴00.«
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صرافي ها و مقاومت
دربرابر تحريم هاي روسيه

كوين بيس گلوبال و بايننس كه دو صرافي رمزارز بزرگ 
جهان هستند، درخواست ها براي ممنوعيت دسترسي 
كاربران روسي به پلتفرمهايشان براي جلوگيري از دور 
زدن تحريم هاي غربي را رد كردند. اين دو صرافي رمزارز 
با ماندن در روسيه با وجود حمله نظامي اين كشور به 
اوكراين، خود را متمايز كردند. بعضي از كارشناسان ضد 
پولشويي و رگولاتورهاي اروپايي مي گويند اقدام اين 
صرافي هاي رمزارز تلاش هاي غربي براي منزوي كردن 
روسيه را تضعيف مي كند. برايان آرمسترانگ، مديرعامل 
شركت كوين بيس در يك سلسله توييت گفت: ما بر اين 
باوريم كه همه حق دسترسي به خدمات مالي ابتدايي 
را دارند مگر اينكه قانون حرف ديگري بزند. آرمسترانگ 
افزود: با اين حال اگر دولت امريكا تصميم بگيرد چنين 
ممنوعيتي وضع كند، اين صرافي ممنوعيت دسترسي 
كاربران روسيه را به اجرا خواهد گذاشتند. سخنگوي 
بايننس كه بزرگ ترين صرافي رمزارز جهان اس��ت در 
بياني��ه اي به رويترز اعلام كرد: م��ا به صورت يكجانبه 
حس��اب ميليون ها كاربر بيگناه را مس��دود نخواهيم 
كرد.هر دو صرافي رمزارز اعلام كرده اند از تحريم هاي 
دولتي تبعيت خواهند كرد. صرافيهاي رمزارز بزرگ به 
ممنوعيت خدماتشان در روسيه براي جلوگيري از انتقال 
دارايي هاي نهادهاي تحريم شده با استفاده از رمزارز فرا 
خوانده شده اند اما اين صرافي ها تاكيد دارند كه امكانات 
لازم براي اجتناب از موارد سوءاستفاده از پلتفرم هايشان 
را دارند.قيمت بيت كوين پس از حمله نظامي روسيه به 
اوكراين افزايش يافت زيرا مردم اين دو كشور به دنبال 
ذخيره سرمايه و انتقال پول از طريق رمزارزها هستند. 

سامسونگ هم روسيه را 
تحريم مي كند

س��رانجام و به دنبال س��اير غول هاي فن��اوري جهان، 
ش��ركت سامس��ونگ نيز تصميم گرفت تا با احتياط به 
جمع تحريم كنندگان روس��يه اضافه شود.اين شركت 
كره اي، ارسال گوشي ها و تراش��ه هاي خود به روسيه را 
»به دليل تح��ولات ژئوپليتيك فعلي« متوقف مي كند. 
سامس��ونگ اعلام كرده اس��ت كه به نظارت فعال اين 
وضعيت پيچيده براي تعيي��ن مراحل بعدي خود ادامه 
خواهد داد. غول الكترونيك كره جنوبي محبوب ترين برند 
گوشي هاي هوشمند در روسيه محسوب مي شود و بالاتر از 
شركت هاي شيائومي چين و اپل امريكا قرار دارد. علاوه بر 
تعليق فروش، اين شركت مي گويد ۶ ميليون دلار از جمله 
لوازم الكترونيكي مصرفي و كمك هاي داوطلبانه كاركنان 
براي حمايت از تلاش هاي بشردوستانه در اوكراين اهدا 
خواهد كرد. پيش از سامسونگ و در اواخر روز جمعه به 
وقت تهران، يك خروج بزرگ ديگر شكل گرفت و طي آن 
شركت مايكروسافت نيز فروش محصولات و خدمات خود 

را در روسيه به حالت تعليق درآورد.

شاد عرصه نوين
آموزش مجازي است

مديرعامل شبكه ش��اد گفت: به زودي فراخوان دريافت 
طرح هاي خدمات اف��زوده در س��ايت وزارت آموزش و 
پرورش اعلام مي ش��ود تا فعالان آموزش��ي طرح هاي 
آموزش��ي اقتصادي خود را براي ارايه در ش��بكه ش��اد 
عرضه كنند.علي قدمي: با شيوع ويروس كرونا و اعمال 
قرنطينه هاي سراس��ري، مدارس نيز تعطيل شدند. با 
طولاني ش��دن تعطيلات مدارس، لازم بود تا آموزش به 
كودكان به صورت مجازي ادامه يابد؛ در اين مسير توسعه 
ابزارهاي الكترونيك و گسترش اينترنت كمك شاياني به 
آموزش غيرحضوري در مدارس نمود. در كشور ما نيز بحث 
آموزش غيرحضوري ب��ا ادامه محدوديت هاي كرونايي 
در سال ۱۳99 رنگ واقعيت به خود گرفت و مدارس به 
كمك شبكه ها و پيام رسان هاي موجود به دنبال تداوم 
آموزش بودند.طرح ش��اد كه از سال ۱۳9۴ مطرح شده 
بود؛ با شيوع كرونا به طور عملي اجرايي شد و در فروردين 
۱۳99 آغاز به كار كرد. در ابتدا تنها يك پيام رسان بود و 
به دليل ضعف ساختاري با مشكلات عديده اي مواجه بود. 
اشكالاتي كه موجب شد از همان زمان بسياري از مدارس 
مخصوصاً مدارس غيردولتي قيد حضور در شاد را بزنند 
و راه ديگري را براي آموزش غيرحضوري انتخاب كنند. 
قطعي مداوم، كندي در ارسال پيام ها و باز كردن عكس ها 
از جمله مهم ترين مشكلات شاد بود.اين مشكلات در 
سال جاري تحصيلي به طور عمده بهبود يافت و شاد 
بيشتر به برگزاري يك كلاس كامل مجازي نزديك شد؛ 
ارسال پيام متني و صوتي، برگزاري آزمون هاي تستي، 
برگزاري پخش زنده، تماس تصويري، امكان ارس��ال 
تكاليف و حضور و غياب از جمله ويژگي هاي شاد است. 

انجمن اقتصاددانان ايران در بيانيه اي خطاب به سياست گذاران كشور خواستار شد

بازگشت به شايسته سالاري 

فراخوان ارزيابی کيفی جهت برگزاری مناقصه عمومی
رعايت حريم خطوط لوله فشار قوي انتقال گاز حفظ امنيت و سلامت شما را به ارمغان مي آورد.

خدمات حفاظت و حراست از اماکن اموال و تأسيسات منطقه پنج عمليات انتقال گاز )87200055(
منطقه پنج عملیات انتقال گاز ایران درنظردارد فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاری مناقصه عمومی » فوق«  به شماره مناقصه ج-1400-12 را ازطریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری فراخوان ارزیابی 

کیفی از دریافت تا تحویل اسناد استعلام ارزیابی کیفی تا ارسال دعوتنامه جهت سایر مراحل مناقصه ازطریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ستاد به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. 
لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت درمناقصه محقق سازند. تاریخ انتشارفراخوان در سامانه ستاد تاریخ 1400/12/15 می  باشد . اطلاعات 

و اسناد مناقصه عمومی پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی و ارسال دعوتنامه از طریق سامانه ستاد به آدرس مناقصه گران ارسال خواهد شد. 
1( مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی از طریق سامانه ستاد : ساعت 18 روز  یکشنبه                  1400/12/22
2( مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزیابی کیفی از طریق سامانه ستاد : ساعت 18 روز    سه شنبه                1401/01/16

3( اطلاعات دستگاه مناقصه گزار : 
- آدرس : شیراز ، بزرگراه امام خمینی ، حدفاصل شهرک فرهنگیان و شهرک فرزانگان ، منطقه پنج عملیات انتقال گاز ، کدپستی 96315-71798  و شماره تماس   38403800-9 -071

4( شماره فراخوان درسامانه ستاد:    2000093261000044
5( تاریخ درج آگهی:

-  تاریخ آگهی نوبت اول :    روز یکشنبه                    1400/12/15
- تاریخ آگهی نوبت دوم :   روز دوشنبه                   1400/12/16

6( گواهی صلاحیت مورد نیاز:
- گواهی صلاحیت پیمانکاری معتبر در رشته خدمات عمومی وزارت تعاون ، کار و رفاه اجتماعی و

- گواهی صلاحیت معتبر ایمنی امور پیمانکاران از اداره تعاون ، کار و رفاه اجتماعی و
- همچنین حضور مناقصه گران در فهرست شرکت های صلاحیت دار سازمان حراست صنعت نفت الزامی است.

7( در صورت نیاز به توضیحات تکمیلی جهت موارد مرتبط با مناقصه و پیمانی با شماره تلفن  07138132319   و   07138132310 و موارد مرتبط فنی و اجرایی با شماره تلفن 07138132324  تــماس حاصل نمایند.
8( خرید کالای خارجی که مشابه تولید داخلی دارد توسط پیمانکار ممنوع است . قیمت ها متناسب با کالای ساخت داخل با لحاظ کیفیت ارایه گردد .

9( اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت درسامانه 
- مرکزتماس : 021-1456

- دفترثبت نام: 88969737 – 85193768

شركت انتقال گاز ایران
منطقه پنج عملیات انتقال گاز ایران

نوبت اول

شناسه آگهي : 1285063

روابط عمومی منطقه پنج عملیات انتقال گاز

شهرداری  معمولان در نظر دارد بر اساس مجوز شورای اسلامی شهر معمولان  یک 
دسـتگاه  خودروی پژو 405  مدل 86و یک دستگاه نیسـان  آتش نشانی  مدل82 
رااز طریق مزایده به فروش برسـاند لذا از کلیه متقاضیان دعوت می شـود از مورخ 
1400/12/12 به مدت 13 روز  جهت پیشـنهاد قیمت به  سامانه ستاد ایران به آدرس 

http://ww.setadiran.ir مراجعه  فرمایید.

 اصلاحيه مزايده فروش يک دستگاه پژو ۴05 
و يک دستگاه نيسان آتش نشانی

روابط عمومی شهرداری شورای اسلامی شهر معمولان

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این سامانه پیامك نمایند. 

جوايز ميليوني آيگپ
براي خريد شارژ و بسته اينترنتي

كاربران آيگ��پ از روز ۱۶ تا ۲۳ اس��فند ما فرصت دارند 
در قرعه كش��ي ميليوني خريد ش��ارژ و بسته اينترنتي 
ش��ركت كنند. به گزارش روابط عمومي آيگپ، كاربران 
اين اپليكيشن مي توانند از ۱۶ تا ۲۳ اسفند ماه به مدت 
يك هفته با خريد شارژ و بسته اينترنتي در قرعه كشي 
روزانه آيگپ شركت كنند. كاربراني كه تمايل دارند وارد 
قرعه كشي خريد شارژ و بسته اينترنتي شوند، بايد حداقل 
يك تراكتش در خريد شارژ تلفن همراه از هر اپراتوري كه 
هستند و يك تراكنش براي خريد بسته اينترنتي داشته 
باشند. پس از انجام اين دو تراكنش كاربر وارد قرعه كشي 
آن روز خواهد شد. گفتني اس��ت كه حضور كاربران در 
قرعه كشي ها محدوديت ندارد و هر كاربر مي تواند هر روز 
خريد شارژ و بسته اينترنتي انجام داده و به دفعات در قرعه 
كشي هاي روزانه شركت كند. در پايان هر روز قرعه كشي 
انجام و به يك نفر از شركت كنندگان به قيد قرعه هديه 
۵00 هزار توماني تعلق خواهد گرفت. اين كمپين تا روز ۲۳ 
اسفند ماه ادامه خواهد داشت. نكته حايز اهميت اينجا است 
كه مهم نيست كه مبلغ اين تراكنش ها چقدر باشد و كاربر، 
شارژ يا بسته خود را با چه مبلغي تهيه كند. آن چه براي 
ورود به قرعه كشي اهميت دارد، فقط انجام هر دو تراكنش 
خريد شارژ و تهيه بسته اينترنتي در يك روز است. براي 
شركت در قرعه كشي روزانه خريد شارژ و بسته اينترنتي، 
كاربران بايد پس از نصب آيگپ بر روي قسمت آيلند كليك 
كرده و از دو بخش بس��ته اينترنت و شارژ مستقيم براي 
خريد شارژ و بسته اقدام كنند. لازم به ذكر است براي نصب 
آيگپ كافي است عدد ۱ را به ۱000۴۴۲۷ ارسال كنيد يا 
از طريق ماركت هاي داخلي براي دانلود و نصب اقدام كنيد.



تعادل  |
 تازه ترين گزارش گمرك اي��ران از وضعيت واردات كالاي 
اساسي نش��ان مي دهد، واردات هفت قلم كالاي اساسي با 
ارز ترجيحي روند افزايشي داشته است؛ به طوري كه در ۱۰ 
ماهه امسال ۲۷.۶ ميليون تن به ارزش ۱۷.۵ ميليارد دلار 
واردات كالاي اساسي در ۲۵ گروه انجام شده كه بيش از ۱۳.۶ 
ميليارد دلار آن با ارز ترجيحي وارد شده است. تحليل اين 
داده ها نشان از افزايش بالاي هزينه كالاهاي وارداتي با دلار 
ارزان دارد. به عبارتي ديگر، در اين بازه زماني، حجم واردات 
با ارز ترجيحي ۳۰ درصد رشد كرده اما ارزش آن بيش از ۷۷ 
درصد رشد داشته، كه با دلار ۴۲۰۰ توماني تامين ارز شده 
اس��ت. اين تامين ارز براي هفت قلم كالاي اساسي شامل 
»گندم، جو، ذرت، دانه هاي روغني، روغن خوراكي، كنجاله 
سويا به همراه بخشي از دارو و تجهيزات پزشكي« انجام شده 
است. با اين حال، هرچند هنوز بر سر حذف يا عدم حذف دلار 
۴۲۰۰ بحث هايي وجود دارد، اما روز گذشته ميرتاج الديني 
نايب رييس كميسيون برنامه و بودجه مجلس، در اظهاراتي 
عنوان كرده كه با تصميم نمايندگان در سال آينده ارز ۴۲۰۰ 
توماني حذف شده و كميسيون تلفيق مجلس يارانه ريالي 
دولت را به ۲۵۰ هزار ميليارد رساند تا ميزان يارانه حمايتي 
در هر سه حوزه حمايت نقدي، خريد تضميني گندم و دارو 
افزايش پيدا كند. به گفته او، ۹ ميليارد دلاري كه مجلس را 
براي واردات كالاي اساسي با اين ارز در سال ۱۴۰۱ تصويب 
كرده در حقيقت در قالب همين ۲۵۰ هزار ميليارد تومان 
خواه��د بود.  گمرك ايران در گزارش��ي جري��ان واردات و 
ترخيص كالاهاي اساسي در ۱۱ ماهه امسال را تشريح كرد. 
بنابر اين گزارش، ۲۷ ميلي��ون و ۶۱۴ هزار و ۳۹۲ تن انواع 
كالاي اساس��ي به ارزش ۱۷ ميليارد و ۵۳۲ ميليون و ۶۰۹ 
هزار و ۶۵۹ دلار از گمركات ترخيص شده كه نسبت به مدت 
مشابه سال قبل، رشد ۲۸ درصدي در وزن و ۶۰ درصدي در 
ارزش داشته اس��ت. بر اساس گزارش سيدروح الله لطيفي 
سخنگوي گمرك، از اين ميزان كالاهاي اساسي وارده ۲۴ 
ميليون و ۲۸ هزار و ۶۷۰ تن كالا به ارزش ۱۳ميليارد و ۶۷۰ 
ميليون و ۴۴ هزار و ۸۵۰ دلار، كالاهاي اساس��ي شامل ارز 
ترجيحي است كه نسبت به مدت مشابه ۳۰ درصد در وزن 
و ۷۷ درص��د در ارزش افزايش را نش��ان مي دهد.  جزييات 
اين گزارش نشان مي دهد، ۶ ميليون و ۴۲ هزار و ۹۴۱ تن 
»گندم« به ارزش ۲ ميليارد و ۸۲ ميليون و ۴۴۶ هزار و ۹۷۶ 
دلار با ارز ترجيجي وارد كشور شده، كه با رشد ۱۰۸ درصدي 
در وزن و ۱۵۷ درصدي در ارزش روبرو بوده است. »ذرت« 
وارد شده به كشور نيز هشت ميليون و ۶۴۹ هزار و ۹۶۵ تن 
به ارزش ۲ ميليارد و ۹۹۱ ميليون و ۶۸۶ هزار و ۳۱۵دلار بوده 
كه رشد ۲۹ درصدي در ارزش و كاهش ۶ درصدي در وزن 
داشته است. همچنين دو ميليون و ۹۳۷ هزار و ۹۲ تن »جو« 
به ارزش ۸۷۳ ميليون و ۷۶۰هزار و ۳۹۷دلار با دلار ۴۲۰۰ 
توماني وارد كشور شده است كه با رشد ۷۲درصدي در وزن 
و ۱۰۷ درصدي در ارزش مواجه ش��د است.  مطابق آمارها، 
دو ميليون و ۲۴۹ هزار و ۱۹۵تن »انواع دانه هاي روغني« به 
ارزش يك ميليارد و ۵۸۰ ميليون و ۷۵هزار و ۵۸۹ دلار نيز 
وارد ش��ده، كه از نظر وزني رشد ۱۰ درصدي و ۴۷درصدي 
در ارزش را داش��ته است. در ادامه آمارها، مشاهده مي شود 
كه يك ميليون و ۸۶۹هزار و ۶۶۲تن »روغن خوراكي« به 

ارزش دو ميليارد و ۵۵۷ ميليون و ۸۸۹ هزار و ۵۰۰ دلار، با 
رشد ۸۱ درصدي در وزن و ۱۸۵ درصدي در ارزش تا پايان 
ديماه وارد كشور شده اس��ت. در ادامه آمارها، دو ميليون و 
۲۵۹ هزار و ۹۵۶تن »كنجاله سويا« به ارزش يك ميليارد و 
۲۳۴ ميليون و ۲۰ هزار و ۵۱۸ دلار و رش��د ۴۰درصدي در 
وزن و ۷۸ درصدي در ارزش و ۱۹ هزار و ۸۸۹ تن »انواع دارو، 
تجهيزات و ملزومات ضروري پزشكي« به ارزش دو ميليارد و 
۳۵۰ ميليون و ۱۶۵ هزار و ۵۵۵ دلار و رشد ۴۶درصدي در 
وزن و ۵۸ درصدي در ارزش در اين مدت از گمركات اجرايي 

كشور ترخيص شدند كه شامل ارز ترجيحي هستند.

    ميزان واردات كالا با ارز غيرترجيحي
 در خص��وص واردات كالاهاي اساس��ي وارده ب��ا ارز غير 
ترجيحي نيز بنابه آمار لطيفي، در ۱۱ماهه س��ال ۱۴۰۰، 
سه ميليون و ۵۸۵ هزار و ۶۹۳ تن كالاي اساسي با ارز غير 
ترجيحي )نيمايي و...( به ارزش سه ميليارد و ۸۶۲ ميليون 
و ۵۶۴ هزار و ۸۰۹ دلار از گمركات اجرايي كشور ترخيص 
ش��د كه ۲۰درصد در وزن و ارزش نسبت به مدت مشابه 
رشد داشته است.  جزييات آمارها نشان مي دهد، »برنج« با 
يك ميليون و ۳۵۸ هزار و ۵۷۷ تن و به ارزش يك ميليارد 
و ۱۵۷ ميليون و ۷۷هزار و ۳۱۹ دلار و با رشد ۴۹ درصدي 
در وزن و ۴۰ درص��دي در ارزش در صدر واردات كالاهاي 
اساسي با ارز غير ترجيحي قرار دارد. پس از آن »شكرخام« 
با يك ميليون و ۱۵۰ هزار و ۴۳۰ تن به ارزش ۵۱۸ميليون و 
۳۵هزار و ۵۴۰ دلار با رشد ۱۳و ۴۰ درصدي در وزن و ارزش 
قرار داد. مطابق ليست واردت، ۳۹ هزار و ۱۹۰ تن »ماشين 
الات توليد كالاي اساسي« به ارزش ۳۶۶ ميليون و ۸۲۱ هزار 

و ۱۲۹ دلار تا پايان ديماه وارد كشور شده است. »لاستيك 
سنگين« با ۸۴ هزار و ۱۵ تن به ارزش ۳۰۳ ميليون و ۶۹۲ 
هزار و ۸۰۸ دلار، »كودهاي شيميايي« با ۱۶۶ هزار و ۵۶۰ 
تن و به ارزش ۱۲۴ ميليون و ۴۶۶ هزار و ۹۴۵ دلار، »سموم 
شيميايي« با ۹ هزار و ۷۸۹ تن و به ارزش ۹۱ ميليون و ۵۴۲ 
هزار و ۵۸۲ دلار و »داروهاي ضروري دامي« با ۴۸۲ تن به 
ارزش ۵۰ ميلي��ون و ۴۷۵هزار و ۵۳۱ دلار، ديگر كالاهاي 
وارداتي در بازه زماني ياد شده هستند، كه با ارز غيرترجيحي 
وارد كشور شدند. واردات ساير كالاهاي اساسي شامل ارز غير 
ترجيحي، مانند »حبوبات، مرغ، گوشت، تخم مرغ، چاي و 
غيره« نيز ۷۷۶ هزار و ۶۵۱ تن كالا به ارزش يك ميليارد و 
۲۵۱ميليون و ۴۵۲ ه��زار و ۹۵۶ دلار بوده كه مجموع آن 
نسبت به مدت مش��ابه ۱۲درصد رشد در وزن و ۱۹درصد 

رشد در ارزش داشته است.

   مجلس دلار۴۲۰۰ را حذف كرد؟
حال با توج��ه بحث هاي جدي ك��ه در خصوص حذف يا 
عدم حذف دلار ۴۲۰۰ توماني وجود دارد، حجت الاسلام 
محمدرضا ميرتاج الديني نايب رييس كميسيون برنامه و 
بودجه مجلس، روز گذش��ته دراظهاراتي گفته است كه با 
تصميم نمايندگان در سال آينده ارز ۴۲۰۰ توماني حذف 
و براي جبران آن، ۶۶ هزار ميلي��ارد تومان در قالب كارت 
خريد كالا هاي اساسي اختصاص پيدا مي كند. او با اشاره به 
آخرين خبر ها از تعيين تكليف ارز ۴۲۰۰ توماني در بودجه 
۱۴۰۱ كل كشور به تسنيم گفت: با تصميم امروز مجلس 
در لايحه ۱۴۰۱ ارز ترجيحي با نرخ ۴۲۰۰ تومان نخواهيم 
داش��ت. بنابه توضيحات او، دولت در لايحه پيش��نهادي 

ارز ۴۲۰۰ تومان��ي را حذف كرده ب��ود و به جاي آن حدود 
۱۷۸ هزار ميليارد تومان ياران��ه ريالي اختصاص داده بود 
كه ۶۶ همت آن براي جبران حذف ارز ترجيحي كالا هاي 
اساسي و ۱۰۲ هزار ميليارد نيز براي خريد تضميني گندم 
و دارو اختصاص پيدا كرده اس��ت.  ميرتاج الديني عنوان 
كرده: كميسيون تلفيق مجلس يارانه ريالي دولت را به ۲۵۰ 
هزار ميليارد رساند تا ميزان يارانه حمايتي در هر سه حوزه 
حمايت نقدي، خريد تضميني گن��دم و دارو افزايش پيدا 
كند. نايب رييس كميسيون برنامه و بودجه با بيان اينكه ۹ 
ميليارد دلاري كه مجلس تصويب كرد در حقيقت در قالب 
همين ۲۵۰ هزار ميليارد تومان خواهد بود، گفت: البته اينجا 
ابهامي كه وجود داشت اين بود كه آيا ۹ ميليارد دلار با ارز 
۴۲۰۰ توماني باشد يا نرخ ETS كه با توجه به رد پيشنهاد 
يكي از نمايندگان مبني بر ۹ ميليارد دلار با ارز ۴۲۰۰ توماني، 
بنابراين صحبت ارز ۴۲۰۰ توماني تمام شد منتها حذف 
ارز ۴۲۰۰ توماني به معناي حذف يارانه نيس��ت و يارانه به 
شكل ريالي به مصرف كننده نهايي كه مردم هستند در قالب 
كارت خريد كالا و نه يارانه نقدي اختصاص پيدا مي كند. او 
همچنين گفته است: در حقيقت ۶۶ هزار ميليارد توماني 
كه براي جبران حذف ارز ترجيحي در بودجه س��ال آينده 
اختصاص داده شده، به شكل كارت اعتباري خريد كالا در 
اختيار يارانه بگيران قرار خواهد گرفت. ميرتاج الديني با بيان 
اينكه دولت و بانك مركزي در حال آماده سازي زيرساخت ها 
براي اختصاص يارانه اعتباري براي جبران حذف ارز ۴۲۰۰ 
توماني است، گفت: هنوز ميزان ريالي يارانه اعتباري براي هر 
فرد مشخص نشده و دستورالعمل اجرايي آن بايد از سوي 

دولت اعلام شود. 
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حذف ماليات بر ارزش افزوده 
از لايحه بودجه 1۴۰1 

نمايندگان مجلس شوراي اسلامي در جلسه علني نوبت 
اول امروز شنبه )۱۴ اس��فندماه( مجلس و در جريان 
بررس��ي موارد ارجاعي از كميسيون تلفيق در بخش 
درآمدي لايحه بودجه ۱۴۰۱، با ۱۲۳ رأي موافق، بند 
)ش( تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ را حذف كردند. به 
گزارش فرينا، مشاور رييس جمهور و دبير شوراي عالي 
مناطق آزاد تجاري � صنعت��ي و ويژه اقتصادي پيش 
از اين نقض مقررات و قواني��ن مرتبط با معافيت هاي 
مالياتي و گمركي در مناطق آزاد را موجب كاهش انگيزه 
و دلسردي توليدكنندگان و سرمايه گذاران دانسته و 
عنوان كرده بود: »در شرايطي كه برخي از كشورهاي 
همجوار، مناطق آزاد اقتص��ادي بزرگي ايجاد كرده اند 
تا س��رمايه گذاران ايراني را جذب كنند، يكي از قوانين 
مهم نقض شده كه مي تواند منجر به فرار سرمايه گذار 
از كشور ش��ود، قانون ماليات بر ارزش افزوده است كه 
هم خلاف قانون است و هم خلاف شرع و تا آخر امسال 
تلاش مي كنيم ك��ه اين قانون براي س��رمايه گذاران 
و توليدكنن��دگان مناطق آزاد ملغي گ��ردد.« حال با 
پيگيري و تبيين دبيرخانه شوراي عالي مناطق آزاد و 
ويژه اقتصادي؛ نمايندگان مجلس شوراي اسلامي با اخذ 
ماليات بر ارزش افزوده از سرمايه گذار و مصرف كننده در 
مناطق آزاد تجاري � صنعتي و مناطق ويژه اقتصادي 
مخالفت كردند و به اين ترتيب در سال ۱۴۰۱ مناطق 
آزاد تجاري- صنعتي و مناطق ويژه اقتصادي مشمول 
پرداخت ماليات بر ارزش افزوده )وي.اي.تي( نخواهند 
بود. اميد اس��ت با اين اقدام مثبت نمايندگان محترم 
مجلس شوراي اسلامي و پيگيري هاي دبيرخانه شوراي 
عالي مناطق آزاد در س��ال آتي اين موضوع در ماده ۱۰ 

قانون ماليات بر ارزش افزوده نيز اصلاح گردد.

ورود ايران به بازار اوراسيا
از طريق ارمنستان

رييس كل س��ازمان توس��عه تجارت ايران با اشاره به 
جلسات فشرده وزير صمت و هيات همراه در ارمنستان 
و توافقات صورت گرفته گفت: در اين جلسات استفاده 
از فرصت ارمنستان به عنوان دروازه ورود به بازار اوراسيا 
مورد تاكي��د و توافق دو طرف ق��رار گرفت. به گزارش 
سازمان توسعه تجارت ايران، عليرضا پيمان پاك با اشاره 
به ديدار و گفت وگو و جلسات فش��رده با وزير اقتصاد، 
معاون نخست وزير، معاون بانك مركزي، وزير زيرساخت 
و معادن ارمنستان و ... گفت: در اين جلسات توافق شد 
ايران بتواند تا زمان نهايي شدن توافق نامه تجارت آزاد با 
اوراسيا و در ميان مدت از عضويت ارمنستان در اوراسيا 
استفاده كند و در قالب سرمايه گذاري مشترك، با ري 
پك كردن كالاها و نصب و استقرار خطوط مونتاژ براي 
توليد كالاي مشترك و صادرات به كل كشورهاي اوراسيا 
اقدام كند. رييس كل سازمان توسعه تجارت ايران با بيان 
اينكه ارمنستان فرصت و مسير مناسبي براي دستيابي 
به بازارهاي اوراسيا و حضور در بازار روسيه است، گفت: 
اين كشور نيز تقاضا داشت طرف ايراني بتواند شرايطي را 
فراهم كند كه كشورهاي اوراسيا از كريدور ارمنستان، به 
بندر عباس و خليج فارس دسترسي پيدا كنند و از آنجا 
بتواند مسير ترانزيتي و كريدور شمال به جنوب را فعال 
كنند كه اين موضوع مورد اس��تقبال طرف ايراني قرار 
گرفت و پيشنهادات و راهكارهايي در اين زمينه ارايه شد. 
پيمان پاك ادامه داد: اجازه تردد كاميون هاي دو كشور 
در سرزمين هاي يكديگر و كاهش هزينه ورود كاميون ها 
كه در حال حاضر هزينه بالايي است، از ديگر توافقات 
صورت گرفته است. وي ادامه داد: بر اين اساس مقرر شد 
دو طرف كارگروهي تشكيل دهند و با همكاري وزارت 
راه اين مسير تسهيل شود كه هم ارمني ها به سواحل 
خليج فارس متصل شوند و هم كاميون هاي ايراني بتوانند 
مستقيما وارد خاك ارمنستان شوند و با هزينه پايين تر 

مسير خود را به سمت مسكو و گرجستان طي كنند.

با احياي برجام كدام شركت هاي 
خارجي به ايران مي آيند؟

نايب رييس اتاق بازرگاني ايران مي گويد اقتصاد كشور 
ظرفي��ت قابل توجهي ب��راي جذب س��رمايه گذاري 
خارجي دارد، اما نحوه اس��تفاده از اين ظرفيت هاست 
كه تعيين كننده آينده خواهد بود. به گزارش ايس��نا، 
محمدرضا انصاري با اش��اره به تجربه اجراي برجام در 
سال هاي قبل، بيان كرد: ما در دوره برجام، تنها در اتاق 
بازرگاني ميزبان چند هزار نفر از شركت هاي مختلف 
خارجي بوديم كه آمادگي داشتند در سطوح مختلف با 
اقتصاد ايران همراهي كنند. اين علاقه قطعا در دوره فعلي 
نيز وجود خواهد داشت زيرا اقتصاد ما شرايطي دارد كه 
براي بسياري از سرمايه گذاران جذاب است. وي به بحث 
تضمين هاي اقتصادي و سياسي در مسير احياي برجام 
اشاره كرد و گفت: اين صحبت كه در جريان مذاكرات 
مطرح شده كه ما بايد براي اجراي دقيق مفاد برجام از 
طرف مقابل تضمين بگيريم قطعا دور از منطق نيست، اما 
اشكال كار اينجاست كه اگر بنا باشد دولت جديدي روي 
كار بيايد احتمال تغيير در سياست ها را خواهد داشت 
اما ما بايد در جريان قراردادهاي اقتصادي تلاش كنيم 
كه اين تضمين ها اجرايي شود. نايب رييس اتاق بازرگاني 
ايران ادامه داد: در اين ترديدي وجود ندارد كه در بسياري 
از حوزه ها، شركت هاي خارجي آمادگي حضور در ايران 
را خواهند داشت اما فس��خ هر قرارداد بايد جريمه اي 
داشته باشد و اگر بناست شركت هاي خارجي به ايران 
بيايند بايد تعهد بدهند كه در صورت تغيير سياست ها 
براي خروج از ايران بايد خسارت پرداخت كنند. انصاري 
با بيان اينكه س��رمايه گذاري يك فرآيند بلندمدت 
است، تصريح كرد: ش��ايد ما در كوتاه مدت بتوانيم 
روي فاينانس حساب كنيم، اما سرمايه گذاري يك 
فرآيند بلندمدت است و بايد مقدمات لازم براي آن 
فراهم شود. سرمايه گذار نياز به رصد شرايط و ضمانت 
سرمايه اش دارد و اگر اين مقدمات فراهم نشود، كار 

براي افزايش سرمايه گذاري دشوار خواهد بود.

هزينه واردات در 10 ماهه امسال 17.5 ميليارد دلار اعلام شد

مجلس به دولت براي واردات خودرو مجوز داد

پايان دلار 4200 ؟ 

استارت ورود خودروهاي خارجي 
تعادل  |

نمايندگان خانه ملت به دولت مجوز واردات خودرو را دادند. 
براساس تصميم مجلس، دولت مي تواند در سال آينده، ۷۰ 
هزار خودروي سواري دوگانه سوز، هيبريدي و برقي را براي 
سال ۱۴۰۱ وارد كند. ممنوعيت واردات خودرو مربوط به 
مصوبه شوراي هماهنگي اقتصادي سران سه قوه در سال ۹۷ 
است، كه مهلت قانوني اين مصوبه در اوايل خرداد سال آينده 
به پايان مي رس��د. در همين حال، رييس جمهور نيز اخيرا 
گفته بود كه بعد از گذش��ت ۳ ماه اول سال ۱۴۰۱، واردات 
خودرو بايد آزاد ش��ود؛ از اين رو، ممنوعيت واردات خودرو 
كه انقضاي آن بهار سال آتي است، ديگر تمديد نخواهد شد. 
البته بنابه گفته يكي از اعضاي كميسيون صنايع مجلس، وزير 
صمت نيز موافق واردات در سال آينده است و در جلساتي 
كه با خودروسازان داشته به آنها اعلام كردند كه مشكلي با 
آزادسازي واردات ندارند. اين نماينده مجلس همچنين عنوان 
كرده كه با توجه به اينكه يك هماهنگي نسبي بين مسوولان 
وجود دارد و همچنين تاريخ انقضاي ممنوعيت واردات بهار 
سال آينده است، به نظر نمي رسد شوراي نگهبان يا هيات 
عالي نظارت بر حسن اجراي سياست هاي كلي نظام، منعي 

در برابر آزادسازي واردات خودرو قرار دهند. 

    مجوز ورود صادر شد
ممنوعيت واردات برخي از كالاها از جمله خودرو بر اساس 
مصوبه اوليه شوراي هماهنگي اقتصادي سران سه قوه در 
سال ۱۳۹۷ در ش��رايطي ابلاغ شد كه اين شورا با در نظر 
گرفتن تحريم هاي امريكا، س��اماندهي منابع ارزي را در 
اولويت قرار داد. به اين ترتيب با توجه به ارزبري زياد واردات 
خودرو، شوراي ياد شده مصوبه توقف واردات تا خردادماه 
۱۴۰۱ را ابلاغ كرد. در همين حال، پس از كش و قوس هاي 
فراوان، نمايندگان مجلس شوراي اسلامي در جلسه علني 
صبح ديروز مجلس و در جريان بررس��ي موارد ارجاعي از 
كميسيون تلفيق در بخش درآمدي لايحه بودجه ۱۴۰۱، 
بند الحاقي ۱ تبصره ۷ را بررس��ي كرده و آن را به تصويب 
رساندند. بر اساس بند الحاقي ۱ تبصره ۷ لايحه، به دولت 
اجازه داده مي شود در سال ۱۴۰۱ و با رعايت سياست هاي 
كلي نظام نس��بت به صدور مجوز واردات به صورت ذيل 
توسط بخش خصوصي اعم از اشخاص حقيقي و حقوقي 
با تعرفه ورودي كه به تصويب هيات وزيران مي رسد اقدام 

و درآمد ناش��ي از آن را به حس��اب درآمدي رديف جدول 
شماره ۵ اين قانون نزد خزانه داري كل كشور واريز نمايد. 
اقلام وارداتي عبارت است از: تعداد ۵۰۰۰۰ دستگاه خودرو 
سواري و ۲۰۰۰۰ هزار دستگاه خودرو سواري دوگانه سوز، 
هيبريدي و برقي، ۱۰۰۰۰ دستگاه كاميون، تريلي، تريلي 
يخچال دار و كشنده، تعداد ۱۰۰۰۰ دستگاه اتوبوس برون 
شهري و درون شهري، تعداد ۱۰۰۰ دستگاه واگن و واگن 
يخچال دار، تعداد ۵۰۰۰ دس��تگاه ماشين الات سنگين 
معادن و راه سازي اعم از نوساخت يا حداكثر ۵ سال ساخت. 

    ممنوعيت واردات بهار سال آتي
 منقضي مي شود

در همي��ن حال، علي جدي عضو كميس��يون صنايع و 
معادن مجلس در م��ورد آزادس��ازي واردات خودرو، به 
»خبرگزاري مهر« گفته است: طبق مصوبه مجلس مقرر 
ش��ده براي س��ال آينده تعداد ۵۰.۰۰۰ دستگاه خودرو 
سواري و ۲۰.۰۰۰ دس��تگاه خودرو سواري دوگانه سوز 
)هيبريدي و برقي( وارد شود. وي افزود: ممنوعيت واردات 
خودرو مربوط به مصوبه شوراي هماهنگي اقتصادي سران 
سه قوه در س��ال ۹۷ است و مهلت قانوني اين مصوبه در 
اوايل خرداد سال آينده به پايان مي رسد. وي ادامه داد: از 

سويي ديگر نيز رييس جمهور تمايل به آزادسازي واردات 
دارد و معتقد است كه بعد از گذشت ۳ ماه اول سال ۱۴۰۱، 
واردات خودرو بايد آزاد شود. جدي گفت: همچنين وزير 
صمت نيز موافق واردات در سال آينده است و در جلساتي 
كه با خودروسازان داشتيم آنها اعلام كردند كه مشكلي با 
آزادسازي واردات ندارند. عضو كميسيون صنايع و معادن 
مجلس در مورد نظر شوراي نگهبان، اظهار كرد: با توجه 
به اينكه يك هماهنگي نسبي بين مسوولان وجود دارد 
و همچنين تاريخ انقضاي ممنوعيت واردات بهار س��ال 
آينده است، به نظر نمي رسد ش��وراي نگهبان يا هيات 
عالي نظارت بر حس��ن اجراي سياست هاي كلي نظام، 
منعي در برابر آزادسازي واردات خودرو قرار دهند.وي در 
مورد تعرفه واردات خودرو گفت: به نظر مي رسد واردات 
با همين تعرفه ۷۵ درصدي انجام شود اما حتي با همين 
تعرفه هم باز بازار تكان مي خورد زيرا در حال حاضر قيمت 
خودروهاي خارجي ۶ تا ۷ برابر قيمت هاي واقعي است؛ 
خودرويي كه در خارج از ايران ۶۰۰ ميليون تومان قيمت 
دارد، دس��ت دوم آن در داخل ايران بالاي ۳ تا ۴ ميليارد 
تومان است. جدي تصريح كرد: به هر حال پس از به ثبات 
رس��يدن اوضاع، مي توان تعرفه واردات خودرو را نيز به 

تدريج كاهش داد.

    وارداتي ها ارزان مي شوند؟ 
مهدي دادفر، دبير انجمن واردكنندگان خودرو، درباره اينكه 
از سرگيري واردات چه تاثيري بر قيمت ها در بازار خودرو 
خواهد گذاشت؛ گفته است: به طور قطع اگر واردات خودرو 
از سرگرفته شود قيمت خودروهاي وارداتي در بازار كاهش 
پيدا خواهد كرد اما فكر نكنيم كه قيمت ها نصف خواهد 
ش��د. بنابه توضيحات او، خودرو با ارز ۲۳ هزار توماني وارد 
خواهد شد و تعرفه واردات نيز ۸۶ درصدي است و ماليات 
بر عملكرد نيز اضافه ش��ده است و اگر عوارض و ماليات بر 
ارزش افزوده را نيز در نظر بگيريم در نتيجه كاهش قيمت 
خودروهاي وارداتي به گونه اي نخواهد بود كه مردم از آن 
لذت ببرند يا منجر به تنظيم شديد بازار شود اما اثر گذار 
خواهد بود و حدود ۲۰ ت��ا ۳۰ درصد قيمت خودروهاي 
وارداتي در بازار را كاهش خواه��د داد. وي در ادامه افزود: 
از سرگيري واردات خودرو علاوه بر اينكه منجر به تعديل 
شدن قيمت خودروهاي وارداتي در بازار مي شود منجربه 
كاهش قيمت خودروهاي چيني و خودروهاي توليد شده در 
داخل نيز خواهد شد. دادفر در خصوص اينكه چه كساني از 
واردات خودرو بيشترين سود را بردند؛ نيز گفته است: دلالان 
بيشترين منفعت را از قفل بودن واردات خودرو بردند چراكه 
خودروهاي خارجي ما با دلار ۶۰ هزار تومان به بازار عرضه 
مي شود و پس از آنها بازار اينچنيني براي چيني سازها خيلي 
بازار مناسبي است؛ چراكه بازار انحصاري و بي رقيب است 
و س��وم صنايع توليدي داخلي با كمبود عرضه و تقاضاي 
بسيار بالا بازار مهندسي شده اي را در اختيار دارند و اينطور 
مي توانند به خواسته خود كه افزايش مستمر قيمت ها است 
ادامه دهند در حالي كه بارها گفته اند كه ما مخالف واردات 
خودرو نيستيم اما عمليات چيز ديگري را نشان مي دهند. 
مهدي دادفر در ادامه در پاسخ به اين پرسش كه خودروهاي 
خارجي موجود در بازار به چه شكل با دلار ۶۰ هزار توماني 
قيمت گذاري مي شوند؛ گفت: با يك بررسي ساده و تقسيم 
قيمت خودروهاي خارجي موجود در بازار بر قيمت ارزي 
آنها در خارج از كش��ور مي توان به اين موضوع پي برد. در 
حال حاضر خودرو سانتافه ۲ ميليارد و ۳۰۰ ميليون تومان 
در بازار تهران قيمت خورده است و اگر قيمت اين خودرو 
را تقسيم بر قيمت ارزي مدل ۲۰۲۲ آن در خارج از كشور 
كنيد متوجه خواهيد ش��د كه با دلار چن��د هزار توماني 

خودروي مدل پايين را به مردم مي فروشند.

نشست مشترك مديران زنجيره 
خودروسازي در افق 1۴۰1

فعالان زنجيره خودروس��ازي در راس��تاي هماهنگي، 
همفكري و همچنين برنامه ريزي و اصلاحات سال ۱۴۰۱ 
گرد هم مي آيند. اميرحسين جلالي نايب رييس انجمن 
قطعه سازان تهران و دبير همايش » زنجيره خودروسازي 
در اف��ق ۱۴۰۱ « با اعلام اين خبر اع��لام كرد: ورود مقام 
معظم رهبري به بحث كيفيت خودرو و همچنين بازديد 
رياست جمهوري از شركت ايران خودرو در هفته گذشته 
حاكي از آن است كه فعاليت اين زنجيره نيازمند بازنگري 
و اصلاحات است.  دبير همايش » زنجيره خودروسازي در 
افق ۱۴۰۱ «   گفت: در همين راستا با برنامه ريزي صورت 
گرفته؛ مديران بلندپايه خودروس��ازي، مقامات وزارت 
صمت و ساير سازمان ها و همينطور نهادهاي مرتبط با 
زنجيره خودروسازي در كنار مديران شركت هاي قطعه 
سازي در اين همايش به همفكري خواهند پرداخت. نايب 
رييس انجمن قطعه سازان تهران اظهاركرد: راهكارها و 
برنامه ريزي در راستاي افزايش تيراژ، چشم انداز فعاليت 
زنجيره در سال آينده، اصلاح سبد محصولات توليدي 
و راهكاره��اي ارتقاي كيفيت از جمل��ه محورهاي اين 
همايش خواهد بود. لازم به ذكر است كه همايش زنجيره 
خودروسازي در افق ۱۴۰۱ يكشنبه ۱۵ اسفند ماه در هتل 
المپيك تهران توسط انجمن همگن قطعه سازان و انجمن 

قطعه سازان تهران برگزار مي شود.

اتمام فروش مرحله اول آنلاين 
 BD500كشنده امپاور 

با استقبال مشتريان بهمن

شركت بهمن ديزل ضمن تش��كر از استقبال مشتريان 
محترم در طرح فروش آنلاين كشنده امپاور، پايان ثبت نام 
اين دوره را اعلام كرد. اولين فروش امپاور به گونه اي برگزار 
شد كه متقاضيان خودروهاي تجاري ارزش كيفيت در كنار 
قيمت رقابتي و منطقي را براي اين كشنده مدرن و پرقدرت 
ارج نهادند. اين دستاورد بزرگ در حوزه خودروهاي تجاري 
براي بهمن ديزل انگيزه بيشتري ايجاد نمود تا با قدرت به 
توليد بيشتر براي رفع نياز كشور و نيز انتخاب محصولات به 
روز ادامه دهد. عليرغم مشكلات اوليه به دليل بروز اختلال 
در شبكه اينترنت، طرح فروش به خوبي به پايان رسيد. 
شركت بهمن ديزل ضمن پوزش از مشتريان متعددي كه 
قادر به خريد در اين مرحله نشدند،اعلام كرد: مرحله بعدي 

فروش متعاقبا اطلاع رساني مي گردد.

 همياران طبيعت به پيشواز
جشن درختكاري رفتند

امروز در هوايي نسبتا سرد و آلوده به گردوغبار همياران 
طبيعت به استقبال هفته منابع طبيعي رفتند، استقبالي 
عاشقانه كه زن ومرد پير وجوان را به پارك جنگلي چشمه 
سفيد كرمانشاه كشانده بود، كودكان هم بودند تا درس 
زندگي را بياموزند بدانند تا چه اندازه به طبيعت و درخت 
به عنوان خلقت حيات بخش خداوند وابسته هستند. در 
اين مراسم انجمن مهرگان حضوري چشمگير را از خود 
به نمايش گذاشت، دبيرخانه تشكل ها، همياران طبيعت 
والبته متوليان عرصه ه��اي طبيعي يعني جنگلبانان 
اداره كل منابع طبيعي وآبخيزداري استان وشهرستان 
كرمانشاه هم از ابتداي صبح با دوستداران طبيعت همراه 
بودند، در اين مراس��م مهندس كولاني مديركل منابع 
طبيعي وآبخيزداري اس��تان ابتدا حلول ماه شعبان و 
خجسته ميلاد امام حسين )ع( وآغاز هفته منابع طبيعي 
را به دوستداران طبيعت تبريك گفت وي تشكر ويژه اي 
از زحمات مهندس كوليوند داشت كه خود وهمراهانش 
نهال توليد مي كنند، با مشاركت تشكل ها وعامه مردم 
كشت كرده وحفظ مي كنند، وي اين اقدام را ارزشمند و 
از آن به عنوان هدف امروز سازمان منابع طبيعي نام برد 

كه بر اصل مشاركت مردم تاكيد دارد. 

بهسازي ۴۵۵ كيلومتر شيب شيرواني 
در جاده هاي استان مركزي

مديركل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان مركزي 
گفت: ۴۵۵ كيلومتر شيب شيرواني در راستاي افزايش 
ايمني و پيشگيري از حوادث احتمالي در محورهاي اين 
استان تعمير و بهسازي ش��د.  »مهرداد جهاني« افزود: 
۲۳۰ كيلومتر شيب شيرواني )شانه خاكي( امسال در 
جاده هاي استان مركزي ايجاد و ۲۲۵ كيلومتر در راستاي 
افزايش ضريب ايمني جاده هاي اين استان به بهره برداري 
رسيد. وي ادامه داد: ۳۲ نقطه پرحادثه جاده هاي استان 
مركزي امسال اصلاح و ۱۶ تقاطع راه هاي روستايي به راه 
اصلي اصلاح و ايمن سازي شده  است. مديركل راهداري و 
حمل و نقل جاده اي استان مركزي خاطرنشان كرد: ۹۶ 
كيلومتر شيار لرزاننده امسال در راستاي افزايش ايمني 
جاده هاي اس��تان ايج��اد و ۵۴۰ تابلو اطلاعاتي تعمير 
شد. جهاني گفت: ۶۵۵ مورد رفع حريم راه هاي استان 
مركزي نيز انجام شده  است. وي ادامه داد: بهره برداري 
از ۲ تقاطع غير همسطح شامل بهره برداري از تقاطع 
غير همسطح شهرك پرندك شهرستان زرنديه و نادر 

آباد شهرستان آشتيان نيز امسال آغاز شد. 
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خبرروز

نحوه بهره مندي از »بيمه فراگير خانواده ايراني«
مديرعامل سازمان تامين اجتماعي نحوه بهره مندي از »بيمه فراگير خانواده ايراني« را تشريح كرد. ميرهاشم موسوي گفت: 
بيمه زنان خانه دار و دانش��جويان را رونمايي كرديم و به تدريج به س��راغ ساير اقش��ار نيز خواهيم رفت و امكان بهره مندي 
از بيمه فراگير را فراهم مي كنيم. او در اين باره اظهار كرد: مكلف ش��ده ايم كه پوش��ش بيم��ه همگاني را براي آحاد جامعه 
گس��ترش دهيم. كار در اين زمينه آغاز شده است و در ابتداي اجراي برنامه، بيمه فراگير خانواده ايراني، بيمه زنان خانه دار 
و دانش��جويان را رونمايي كرديم. برخورداري از اين نوع پوش��ش هاي بيمه اي در زماني كه فرد شاغل نيست، جزو سوابق 

بيمه اي تلقي شده و اگر فرد در آينده اشتغال به كار داشته باشد اين سوابق نيز به مدت زمان اشتغالش افزوده مي شود.

گليماندگار|
 اين روزها ديگر شنيدن خبر جدايي 
زوج هاي جواني كه تنه��ا چند ماه يا 
چند سال از زندگي مشتركشان مي گذرد، خيلي 
كسي را متعجب نمي كند، انگار اين اتفاق ها عادي 
شده اس��ت. حالا ديگر از روزگاري كه طلاق براي 
خانواده ها يك لكه س��ياه به حساب مي آمد و همه 
تلاش مي كردند تا زندگي ها از هم نپاش��د، زمان 
زيادي مي گذرد. البته ما ملت صفر و صدي هستيم، 
هيچ وقت متعادل نبوده اي��م، در هيچ زمينه اي، از 
قهرمان پروري بگير تا پر و بال دادن به داستان هاي 
كذب. زماني خانواده وقتي دخترش��ان را به خانه 
بخت مي فرستادند، او را با اين جمله كه »با لباس 
س��فيد مي روي و با كف��ن برمي گ��ردي« بدرقه 
مي كردند، همين باعث مي شد تا خيلي از زنان در 
سخت ترين شرايط هم جرات اين را نداشته باشند 
ت��ا بخواهند از زوجي كه ج��ز آزار و اذيت و عذاب 
برايش��ان چيز ديگري نداشته، جدا شوند. اما حالا 
زمانه فرق كرده اس��ت، حالا هر اختلاف كوچكي 
زوج ه��ا را به پاي مي��ز طلاق توافقي مي كش��اند. 
مصداق بارز ضرب المثل » نه به آن شوري شور، نه 
به اين بي نمكي«است. ماجرا تا جايي پيش رفته كه 
طلاق هاي توافقي و افزايش آنها به يكي از معضلات 
كش��ور تبديل ش��ده و در اين بي��ن رييس دولت 
خواس��ته تا طلاق توافقي به راحتي صورت نگيرد 
و با سنگ اندازي بر سر راه زوجيني كه تصميم به 
طلاق گرفته اند، آنها را به ادامه زندگي مش��ترك 
وادار كنند. البته اين راه حل هم نمي تواند، درماني 
بر درد زندگي هايي باشد كه ديگر تمام رشته هايش 
گسسته شده و جايي براي پيوند زدن دوباره ندارند.

    هميشه راهي براي دور زدن قانون هست
مينو بوالهري، جامعه شناس درباره ايجاد موانع قانوني 
برس��ر راه طلاق توافقي و تاثي��ر آن بر كاهش ميزان 
طلاق در كش��ور به »تعادل« مي گويد: تجربه ثابت 

كرده كه هميشه مردم راهي براي دور زدن قانون پيدا 
مي كنند، اين روش ها نمي تواند جوابگو باشد. در حال 
حاضر مشكلات اقتصادي و معيشتي، اعتياد، خيانت 
و... زندگي هاي ب��ا قدمت 20 س��اله را هم به طلاق 
مي كشاند چه برسد به زندگي هايي كه از شروعشان 
تنها چند ماه يا نهايتا چند سال گذشته است. در واقع 
تا زماني كه مشكلات جامعه حل نشود، نمي توانيم با 

دستور و قانون مانع از بروز معضلات شويم. 
او مي افزايد: در حال حاضر زوج هاي جوان به دلايل 
بسيار از جمله مشكلات اقتصادي زندگي پر از تنش 
و اضطرابي دارند، مدام بر سر مسائل مختلف در حال 
بحث و جدل هستند. فشار اقتصادي به حدي شده كه 
حتي ممكن است دست به كارهاي ناشايست بزنند 
تا بتوانند اندكي از اين فشار اقتصادي را كم كنند، در 
اين شرايط مانع تراشي قانوني براي جلوگيري ازطلاق 
توافقي چه مشكلي را حل مي كند. ديگر دوراني كه 
دختران جوان با لباس سفيد به خانه بخت مي رفتند 
و تا روز مرگشان هم حق نداشتند از جدايي و طلاق 

حرفي به ميان بياورند، گذشته. 
بواله��ري مي گويد: حالا زنان از حق��وق خود اطلاع 
دارند، مي دانند كه چگونه از حقشان دفاع كنند، هر 
چند كه هنوز در مس��اله طلاق قانون بيشتر جانب 
مردان را مي گي��رد، اما زنان ه��م راهكارهايي براي 
احقاق حقوق خود دارند. در واقع زندگي زناشويي را 
نمي توان با دستور و اجبار به ادامه واداشت، تا زماني كه 
شرايط اجتماعي و اقتصادي درست نشود، ما با چنين 
مشكلاتي در جامعه دست و پنجه نرم خواهيم كرد. 

موانع قانوني را مي توان به راحتي دور زد.
اين جامعه ش��ناس مي افزايد: وقت��ي زوج گرفتار 
اعتياد است، زوجه دست به خيانت مي زند، جامعه 
به گردابي براي افراد بدل شده كه ديگر نمي توانند 
گليم خ��ود را از آب بي��رون بكش��ند، وقتي حتي 
كودكان هم ديگ��ر در خانه خود امني��ت ندارند و 
مدام مورد سوء رفتار قرار مي گيرند، شاهد دعواها و 
كتك كاري هاي پدر و مادر هستند، والدين به آنها 

بي توجهي مي كنند و ... مانع ايجاد كردن براي طلاق 
توافقي يا طلاق گرفتن چه دردي را مي تواند دوا كند. 

    انواع طلاق ها
س��ه نوع درخواس��ت طلاق داريم كه شامل طلاق 
توافقي، طلاق به درخواست زوج و طلاق به درخواست 
زوجه است. براساس ماده ۱۶ قانون حمايت از خانواده 
فقط طلاق هاي توافقي بايد به مراكز مشاوره خانواده 
ارج��اع داده مي ش��دند و طلاق به درخواس��ت زوج 
و زوجه براس��اس م��اده 2۷ و 2۸ قان��ون حمايت از 
خانواده داوري ارجاع داده مي شد و به دادگاه مراجعه 
مي كردند. اما در حال حاض��ر طلاق هايي هم كه به 
درخواست زوج يا زوجه انجام مي شود نيز براي صلح 
به مراكز مشاوره ارجاع داده مي شوند و اگر نتيجه نداد 

به دادگاه فرستاده خواهند شد. 

    چگونه از طلاق عاطفي جلوگيري كنيم؟
مجيد ابهري، آس��يب ش��ناس در اين باره به تعادل 
مي گويد: مساله افزايش آمار طلاق مربوط به ديروز و 
امروز نيست، متاسفانه سال هاست كه اين آمار سير 
صعودي دارد، باره��ا و بارها در اين زمينه از س��وي 
كارشناسان هشدارهايي داده شده، مساله اينجاست 
تا زماني كه زيرس��اخت هاي زندگي ام��ن و آرام در 
جامعه فراهم نشود، ما با مشكلاتي از اين دست مواجه 
خواهيم شد. در حال حاضر مهم ترين عامل طلاق در 
كشور مشكلات اقتصادي است، دومين عامل اعتياد 
است و متاسفانه سومين عامل خيانت. بايد ببينيم 
كجاي كار را اش��تباه كرده ايم كه امروز با چنين آمار 

بالايي از طلاق در كشور مواجه هستيم. 
او مي افزايد: اصلا اگر موانع قانوني براي طلاق توافقي 
ايجاد كنيم، با ط��لاق عاطفي چه مي توانيم بكنيم، 
متاسفانه آمارهاي غير رسمي نشان مي دهند بسياري 
از زوجين با اينكه هيچ وقت درخواست طلاق نداده اند 
با طلاق عاطفي در كنار هم زندگي مي كنند، آنها به 
هر دليلي براي ثبت طلاق خ��ود اقدام نكرده اند، اما 

زندگي مشتركي هم در كار نيست. فرزندان اين افراد 
بيشتر از آنها كه به طور رسمي طلاق مي گيرند، ضربه 
مي خورند. نبودن هيچ گونه مهر و محبتي در محيط 
خانه با وجود پدر و مادر مي تواند زخم هاي عميقي بر 
روح و روان آنها ايجاد كند. مساله مانع شدن براي بحث 
طلاق نيست، مساله حل مشكلاتي است كه منجر به 

طلاق در جامعه مي شوند. 

    پيشگيري از طلاق
مس��اله اينجاس��ت كه قوه قضاييه عزم خود را جزم 
كرده ت��ا از وقوع طلاق هاي توافقي جلوگيري كند و 
آمار طلاق در كش��ور را كاهش ده��د، حال بايد ديد 
اين حركت تا چه اندازه مي تواند موفقيت آميز باشد. 
رييس اداره پيشگيري از آسيب هاي خانواده معاونت 
پيشگيري از وقوع جرم قوه قضاييه در اين باره گفت: 
در بحث پيش��گيري از طلاق بايد سه مرحله مدنظر 
قرار گيرد. اولين مرحله، مرحله قبل از ازدواج اس��ت 
و بايد دوره هاي آموزشي و مهارتي به افراد ارايه شود. 
يك س��ري از مهارت ها نيز زماني بايد آموزش داده 
شود كه زوجين به زندگي وارد مي شوند، همچنين 
با تولد هر فرزند مرزبندي در خانواده تغيير مي كند و 

رفتار و نوع مراوده زن و شوهر با تولد هر فرزند تغيير 
مي كند اين رفتارها نيز نيازمند مهارت اس��ت و بايد 
آموزش داده ش��ود. آخرين مرحل��ه هم كه به طلاق 
منجر مي شود مراحل حين طلاق است يعني زماني 
كه افراد پس از پايان دعواهايش��ان به دادگاه رسيده 
تا حق و حقوق خود را دريافت كنند. بخش آخر اين 
قسمت نيز زماني است كه يا زوجين سازش كرده اند 
يا از هم طلاق گرفته اند يا ب��ا وضعيت موجود ادامه 
مي دهند كه اين بخش نيز نياز به مراقبت هاي لازم 
و خاص خود را دارد. قوه قضاييه مدخل حين طلاق 
است يعني برنامه ريزي هاي قبل و بعد از طلاق متوجه 
دس��تگاه هاي حمايتي اس��ت و هرچه دستگاه هاي 
حمايتي در اقدامات و فعاليت هاي خودشان قوي تر 
عمل كنند خود به خود بخش��ي از اين چرخه  كه به 

سمت دادگستري است كمتر خواهد شد.
زينب جلالي اما در مورد تبعات سخت تر شدن شرايط 
طلاق توافقي افزود: س��خت تر شدن شرايط طلاق 
توافقي باعث افزايش درخواست طلاق به درخواست 
زوجه خواهد ش��د. لطمات روحي و رواني زيادي به 
اعضاي خانواده وارد مي شود و آينده فرزندان به خطر 
مي افتد. در طلاق توافقي چون زوجين موظف هستند 

به مراكز مشاوره مراجعه كنند بعد از دريافت خدمات ۴ 
جلسه اجباري كه ۳ ماه نيز طول مي كشد، مي توانند 
طلاق بگيرند. حال به دليل اينكه اين دوره كم شود 
وكلا به زوجين پيشنهاد مي دهند براي اينكه زودتر 
به نتيجه برسند. پرونده طلاق به درخواست زوجه به 
دادگاه تقديم شود و در حين فرآيند رسيدگي دوباره به 
درخواست طلاق توافقي بر مي گردند و بدون دريافت 
خدمات مشاوره مسير طلاق را به اتمام مي رسانند و 
روند طلاق را از اين طريق كوتاه مي كنند از همين رو 
اين يكي از دلايلي است كه تعداد طلاق به درخواست 

زوجه افزايش پيدا كرده است.
يكي ديگر از مواردي كه شايد دليل افزايش طلاق 
به درخواس��ت زوجه مي تواند باش��د اين است كه 
طلاق به درخواست زوج، زماني صورت مي گيرد كه 
درخواست از س��وي مرد باشد و مرد بايد در چنين 
طلاقي نص��ف دارايي خود را ك��ه در حين زندگي 
زناشويي كسب كرده بايد به خانم بدهد و از همين 
رو معمولا مردها براي طلاق كمتر مراجعه مي كنند 
و براي اينكه مفري از اين قانون داشته باشند، شرايط 
را به زوجه سخت مي كنند تا زوجه درخواست طلاق 

دهد البته علل ديگري نيز مي تواند داشته باشد.

گزارش

توافق زوجين براي طلاق قرار است پيچيده و سخت شود

طلاق توافقي و سنگ اندازي قانوني
پايان زود هنگام زندگي هاي مشترك 

يادداشت

ن��ي،  عمرا پروژه ه��اي 
اح��داث راه ها، ش��وارع و 
پارك ه��اي عموم��ي و 
وظيفه ش��هرداري است 
و ش��هرداري جهت انجام 
اين امور به ملك نياز دارد.

طبق ماده واح��ده قانون 
نحوه تقويم ابنيه، املاك 
و اراضي م��ورد نياز ش��هرداري ها كلي��ه قوانين 
و مقررات��ي ك��ه ش��هرداري ها مجاز ب��ه تملك 
ابني��ه، املاك و اراض��ي قانوني مردم مي باش��ند 
در ص��ورت عدم تواف��ق بين ش��هرداري و مالك 
قيمت ابنيه ام��لاك و اراضي بايس��تي به قيمت 
روز تقوي��م و پرداخت ش��ود. طبق م��اده واحده 
قانون تعيين وضعيت ام��لاك واقع در طرح هاي 
دولتي و شهرداري ها كليه وزارتخانه ها موسسات، 
سازمان ها، نهادها و شركت هاي دولتي يا وابسته به 
دولت و شهرداري ها و موسساتي كه شمول قانون 
بر آنها مستلزم ذكر نام باشد، مكلف مي باشند در 
طرح هاي عمومي و عمراني ك��ه ضرورت اجراي 
آنها توسط وزير يا بالاترين مقام دستگاه اجرايي با 
رعايت ضوابط مربوطه تصويب و اعلام شده باشد 
و در اراضي و املاك شرعي و قانوني اشخاص اعم از 
)حقيقي و حقوقي( قرار داشته و در داخل محدوده 
شهرها و و شهرك ها و حريم استحفاظي آنها باشد 
پس از اعلام رس��مي وجود ط��رح، حداكثر ظرف 
مدت هجده ماه نس��بت به انجام معامله قطعي و 
انتقال اسناد رس��مي و پرداخت بها با عوارض آن 
طبق قوانين مربوطه اق��دام نمايد. در تبصره يك 
ماده واح��ده نيز در باب وظيف��ه مالكين آمده در 
صورتي كه اجراي طرح و تمل��ك املاك واقع در 
آن به موجب برنامه زمان بندي مصوب به حداقل 
۱0 س��ال بعد موكول شده باش��د مالكين املاك 
واقع در طرح از كليه حقوق مالكانه مانند احداث يا 
تجديد بنا يا افزايش بنا و تعمير و فروش و اجاره و 
رهن و غير برخوردارند در صورتي كه كمتر از ۱0 
سال باشد مالك هنگام اخذ پروانه تعهد مي نمايد 
هرگاه زمان اجراي طرح قبل از ده سال شروع شود 
حق مطالبه هزينه احداث و تجديد بنا را ندارد. در 
مورد وظيفه ش��هرداري نيز در تبصره ماده واحده 
آمده شهرداري ها موظفند همزمان با صدور پروانه 
ساختمان مالكان مشمول قس��مت اخير تبصره 
۱ مش��خصات دقيق عرصه و اعيان و تاسيس��ات 
موجود را معين و در پرونده درج و ضبط نمايند تا 
ملاك ارزيابي به هنگام اجراي طرح قرار گيرد و در 
زماني كه به لحاظ تامين اعتبار آماده اجراي طرح 
مزبور باش��د به هنگام اجراي طرح مصوب ملاك 
پرداخت خس��ارت قيمت عرصه و اعيان در زمان 
اجراي طرح خواهد بود.قيمت روز توس��ط هيات 
كارشناسي تعيين مي شود و هيات فوق از سه نفر 

كارش��ناس رسمي دادگس��تري و مورد وثوق كه 
يك نفر به انتخاب شهرداري و يك نفر به انتخاب 
مالك يا صاحب حق و نفر سوم به انتخاب طرفين 
مي باشد تشكيل و تعيين خواهد شد راي اكثريت 
هيات مزبور قطعي و لازم الاجرا اس��ت در صورتي 
كه در مورد كارش��ناس سوم توافقي حاصل نشود 
دادگاه صال��ح محل وقوع مل��ك و وظيفه دارد كه 
كارش��ناس را تعيين و معرفي نمايد اگر در محل 
كارشناس رسمي دادگستري وجود نداشته باشد 
طبق ماده 2۹ قانون كارشناس��ان كه مقرر داشت 
هرگاه در فن معيني كارش��ناس رس��مي نباشد 
دادگاه ها و پاركه ها و مقامات صلاحيتدار مي توانند 
هر موقع كه احتياج به انتخاب كارش��ناس در آن 
فن داشته باش��ند از بين كساني كه شغل و حرفه 
معلوم��ات آنها مربوط به آن فن مي  باش��د يك يا 
چند نفر معتمدرابه سمت كارشناس انتخاب كنند. 
كارشناس��اني كه به اين ترتيب انتخاب مي شوند 
بايد در پيش��گاه دادگاه با پاركه ها انتخاب كنند يا 
مقامات صلاحيتدار مطابق ماده ۵ سوگند ياد كنند 
و از حيث تخلف تابع مقررات انتظامي كارشناسان 
رسمي هس��تند و در صورت اس��تنكاف از قبول 
كارشناسي بدون عضو قانوني مورد تغيير واقع شده 
به يك الي سه سال محروميت از اشتغال به شغل 

يا حرفه مربوطه محكوم خواهد شد. 
در باب تملك اراضي دو نوع تملك داريم كه اول: 
تملك اراضي طبق مقررات و مصوبات اس��ت ولي 
تش��ريفات تصرف در آن رعايت نش��ده است، در 
اينجا ب��ه مالك بهاي ملك پرداخته مي ش��ود كه 
منظور از بهاي مل��ك در اينجا بهاي روز پرداخت 
اس��ت. بهاي روز پرداخته و بهاي عادله پرداخت 
نمي ش��ود . زيرا مطابق قانون، اراض��ي و املاكي 
كه مش��مول اقدامات تملكي است و دستگاه هاي 
دولتي اقدامات و تشريفات تملكي را رعايت نكرده 
باش��ند، براي دس��تگاه اجرايي جريمه اي در نظر 
گرفته شده و آن محكوميت به پرداخت بهاي روز 
ملك اس��ت نه بهاي عادل��ه. دوم اراضي و املاكي 
كه طرح مصوب در خصوص آنها وجود ندارد ولي 
دس��تگاه هاي اجرايي آنها را تصرف كردند اگر در 
اين اراضي و املاك تغيير و س��اخت و ساز صورت 
نگرفته باش��د مالك مي تواند دعاوي رفع تصرف 
عدواني اقامه نمايد و اگ��ر در آن عمليات عمراني 
انجام شده باشد مالك فقط مي تواند بهاي ملك و 
زمين را مطالبه نمايد در اينجا نيز شهرداري ها بايد 

بهاي روزملك را بپردازند. 
طبق قانون تمل��ك دو نوع خري��د ملك تصرفي 
داريم اول: خريدي كه با توافق كامل طرفين يعني 

شهرداري و مالك ملك صورت مي گيرد.
دوم خريدي كه در تعيين قيمت بين افراد اختلاف 
است و به همين دليل تملك در راستاي ماده ۸ و 
ماده ۹ قانون اس��ت. ماده ۸ ش��يوه اول تملك را 

بيان م��ي دارد كه مقرر م��ي دارد »تصرف اراضي، 
ابنيه و تاسيس��ات و خلع يد مالك قب��ل از انجام 
معامله و پرداخت قيمت ملك با حقوق مالك مجاز 
نمي باشد مگر آنكه در اثر موانعي از قبيل استنكاف 
مالك از انجام معامله، اختلافات مالكيت، مجهول 
بودن مالك رهن يا بازداش��ت ملك، فوت مالك و 
غي��ره انجام معامله قطعي ممك��ن نگردد. در اين 
ص��ورت به منظور جلوگيري از وقف��ه يا تاخير در 
اجراي طرح به ش��رح زير اقدام مي شود: چنانچه 
مالك ظرف يك ماه از تاريخ اعلام دستگاه اجرايي 
به يكي از انحاء مقرر در تبصره 2 ماده ۴ براي انجام 
معامله مراجعه نكند ي��ا از انجام معامله به نحوي 
اس��تنكاف  نمايد مراتب براي بار دوم اعلام و پس 
از انقضاي ۱۵ روز مهلت مج��دد، ارزش تقويمي 
ملك طبق نظر هيات كارشناسي مندرج در ماده 
۴ يا تبصره 2 آن تعيين ش��ده اس��ت ب��ه ميزان و 
مساحت مورد تملك به صندوق ثبت محل توديع 
و دادستان محل يا نماينده وي سند انتقال را امضا و 
ظرف يك ماه به تخليه و خلع يد اقدام خواهد نمود 
و بهاي ملك يا حقوق يا خسارات به ميزان مالكيتي 
كه در مراجع ذيربط احراز مي گردد از سوي اداره 
ثبت به ذيحق پرداخت و اسناد قبلي مالك حسب 
مورد اصلاح يا ابطال و مازاد سپرده طبق مقررات 
مربوط به صندوق دولت مس��ترد مي ش��ود. اداره 
ثبت محل موظف اس��ت بر اس��اس س��ند انتقال 
امضا ش��ده وسيله دادس��تان يا نماينده وي سند 
مالكيت جديدي به ميزان و مساحت اراضي، ابنيه 
و تاسيسات مورد تملك به نام »دستگاه اجرايي« 

صادر و تسليم نمايد.
طبق م��اده ۹ لايحه قانوني نح��وه خريد و تملك 
اراضي و املاك ب��راي اجراي برنامه هاي عمومي، 
عمراني و نظام��ي دولت: در صورت��ي كه فوريت 
اجراي طرح يا ذكر دلايل موجه به تشخيص وزير 
دستگاه اجرايي ضرورت داش��ته باشد. به نحوي 
كه عدم تسريع در انجام طرح موجب ضرر و زيان 
جبران ناپذيري گردد دستگاه اجرايي مي تواند قبل 
از انجام معامله قطع��ي و با تنظيم صورت مجلس 
وضع موجود ملك يا حضور مالك يا نماينده وي و 
در غياب او نماينده دادستان و كارشناس رسمي 
نس��بت به تصرف و اجراي طرح اقدام نمايد لكن 
دس��تگاه اجرايي مكلف است حداكثر تا سه ماه از 
تاريخ تصرف نس��بت به پرداخت يا توديع قيمت 
عادله طبق مقررات اي��ن قانون اقدام نمايد مالك 
از صاحب حق مي توان��د در صورت عدم پرداخت 
بها در مدت مذكور با مراجعه به دادگاه درخواست 
توقيف عمليات اجرايي را تا زمان پرداخت بها نمايد 
و محاكم صالحه به موضوع خارج از نوبت رسيدگي 
و حكم لازم ص��ادر مي نمايد و در صورت پرداخت 
قيمت تعيين ش��ده بلافاصله رفع توقيف عمليات 

اجرايي به عمل خواهد آمد.

نحوه قرار گرفتن ملك در طرح شهرداري 

مهديحاتميتبار
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